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»Hmeljar« izdaja Centralni delav
ski svet. Ureja uredniški odbor: 
predsednik: Karel Kač; člani: Pla- 
skan Vlado, Jeriček Zlatko, Janič 
Vinko in Janše Jože. Urednica 
strokovne priloge dipl. ing. Kač 
Miljeva. Glavni in odgovorni ured
nik ing. Vybihal Vili. — Ured
ništvo je  na upravi KK Žalec. List 
izhaja mesečno. Letna naročnina 
12 N-dinarjev. Rokopisov ne vra
čamo. — Tisk in klišeji »Celjski 
tisk« Celje.

T E M E L J N I O B R IS I NOVE O R G A N IZA C IJE  KOM BINATA
Priprave za sprem em bo seda

n je organizacije kom binata se 
bližajo h koncu. Delavski svet 
kom binata je  na svoji seji 8. ok
tob ra  že obravnaval izhodišča 
in tem eljne obrise nove organi
zacije. V zvezi s tem  je  sprejel 
zelo pom em bne sklepe, s kateri
m i izraža načelno soglasje k  po
dani zamisli nove organizacije, 
da bi izdelava načrta  nove orga
nizacije lahko nem oteno pote
kala naprej. O rganizirati pa je 
treba  priprave za prehod na no
vo organizacijo, da bi bil le-ta 
čim  lažji, potem  ko bo delavski 
svet kom binata, po razpravi v 
delovnih enotah, obravnaval in 
sprejel dokončni načrt nove or
ganizacije kom binata.

ČEMU SPREMINJAMO
ORGANIZACIJO PODJETJA
Cilj pod je tja  je, da s svojo 

proizvodno dejavnostjo  ustvar
ja  čim  večji dohodek zato, (1) 
da omogoča delavcem in koope
ran tom  prim erne življenjske po
goje in zaslužek in (2) da se ne
prestano  razvija in raste, da bi 
tudi za naprej zagotovil tra jno  
izboljševanje dohodka vsem za
poslenim  v podjetju .

Organizacija pod je tja  pa je 
sredstvo, da bi podjetje  ta  cilj 
čim uspešneje doseglo. Ona ni 
sam a sebi nam en, niti ni ne
kaj trajnega. N asprotno, podvr
žena je  neprestanim , večjim  ali 
m anjšim  sprem em bam , s kate
rim i se podjetje  prilagaja  spre
m enjenim  razm eram  svojega 
poslovanja na tržišču, v tehno
logiji in sploh.

No, i n v  našem  pod je tju  smo 
ugotovili, da nam  je  obleka po
stala  pretesna in da m oram o ob
leči novo, večjo, če hočemo ra
sti in razvijati se naprej. To je  
edini vzrok sprem injan ja orga
nizacije. N jen nam en pa je  učin
kovitejše in  sm otrnejše poslo
vanje.

Proučevanje stare  in načrto
vanje nove organizacije zajem a 
tr i tem eljna področja: proizvod
ne dejavnosti, strokovne službe 
in upravljanje.

Organizacija proizvodnih 
dejavnosti

K om binat vključuje vrsto  
različnih, med seboj povezanih 
dejavnosti: družbeno in km etij
sko proizvodnjo, kmečko proiz
vodnjo, gozdarstvo, vrtnarstvo,

klavnico s predelavo mesa, mle
karno, dodelavo hm elja, brezal
koholne pijače, stro jno  postajo

in še vrsto  drugih. N ekatere de
javnosti so vezane na področje 
podjetja , druge pa razvijajo

svoje poslovanje še na širšem 
področju.

(Nadaljevanje na 2. strani)
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Izhodiščno načelo je, da se 

vsaka dejavnost organizira 
skladno z njenimi potrebami, 
upoštevajoč tehnološke (proiz
vodne) in gospodarske značilno
sti, kakor tudi njeno razvitost 
po obsegu.

To terja , da se tehnološko 
istovrstne delovne enote (z ena
ko proizvodnjo) združijo in po
vežejo, razločijo pa tiste, ki 
združujejo tehnološko različne 
in med seboj nepovezane dejav
nosti.

Na podlagi tega načela kaže 
sprem eniti organizacijo, seda
njih  11 km etijskih delovnih 
enot, ki vsaka združuje tri de
javnosti: družbeno km etijsko
proizvodnjo, kooperacijo s km e
ti te r pospeševanje kmečke pro
izvodnje in pa mehanične delav
nice za popravila km etijskih 
strojev.

Sedanje delovne enote so ve
činoma prem ajhne za sm otrno 
in gospodarno organizirano 
družbeno proizvodnjo. Zato se 
predlaga, da se vsa družbena 
hm eljarska, poljedelska in živi
norejska proizvodnja organizi
ra  v 5 delovnih enotah (4 kme
tijske in ena govedorejska), ki 
pa se vse povežejo v skupni ob
rat.

PRIKAZ PREDLOGA ORGANI
ZACIJE OBRATA 
KMETIJSTVO:

Opomba:
znak =  pomeni strokovno služ

bo
znak — pa proizvodno enoto 

(PE) oziroma delovišče
Skupne službe obrata:
=  tehnološki oddelek 
=  ekonomski oddelek 
—- PE vzdrževanje objektov
DE Km etijstvo I (Trnava):
=  proizvodni oddelek 
=  ekonomski oddelek
— PE Poljedelstvo I:

— delovišče Vransko
— delovišče Trnava
— delovišče Žovnek

— PE H m eljarstvo Vransko
— Pe H m eljarstvo Tabor
— PE H m eljarstvo Poljče
— PE H m eljarstvo Braslovče
— PE H m eljarstvo Kapla vas
— PE H m eljarstvo Šentru

pert
DE Kmetijstvo II (Šempe

ter):
=  proizvodni oddelek 
=  ekonomski oddelek
— PE Poljedelstvo II:

— delovišče Polzela
— delovišče Šem peter

— PE-H m eljarstvo Breg
— PE H m eljarstvo Šem peter
— PE H m eljarstvo Roje
— PE H m eljarstvo Novo

Celje
DE Kmetijstvo III (Petrov

če):
=  proizvodni oddelek 
=  ekonomski oddelek
— PE Poljedelstvo III
— PE H m eljarstvo Arja vas

— PE H m eljarstvo Drešinja
vas

DE Kmetijstvo IV (Šmar- 
jeta):

=  proizvodni oddelek 
=  ekonomski oddelek
— PE Šm arjeta:

— delovišče šm arje ta
— delovišče Žepina
— delovišče Lava

— PE Vojnik:
— delovišče Vojnik
— delovišče Dobrna

DE Govedoreja (Vrbje):
=  proizvodni oddelek 
=  ekonomski oddelek
— PE farm a Podlog
— PE farm a Zalog
— PE Zrejališče Vrbje
— PE zrejališče Žovnek
— PE Ribogojnica
Opomba: Prikaz zajem a le

proizvodnjo ter tehnološko in 
ekonomsko službo, brez sploš
nih poslov in (finančnega) knji
govodstva.

Kooperacija in pospeševanje 
kmečke proizvodnje bi se orga
niziralo v posebni, sam ostojni 
delovni enoti. Posebnosti te  de
javnosti, zlasti pa sm otrna or
ganizacija proizvodnega sodelo
vanja kom binata s km eti in so
delovanje km etov p ri upravlja
n ju  te  dejavnosti, nalaga tako 
rešitev. Po drugi p lati pa m ora 
b iti ta  dejavnost organizirana 
tako, da bo km etom  čim bolj 
priročna. To bi dosegli s tem, 
da bi v okviru te  delovne enote 
ohranili ustrezne poslovne eno
te, ki obstojajo pri dosedanjih 
11 km etijskih obratih.

Vsaka poslovna enota bi ime
la stro je  in  naprave, nam enjene 
za kooperacijsko pridelovanje. 
Tu bi bili tudi strokovnjaki — 
pospeševalci, ki bi bili odgovor
ni za proizvodno sodelovanje in 
pospeševanje kmečke proizvod
n je — vsak v svojem proizvod
nem  okolišu (in od uspehov te
ga dela v svojem okolišu tudi 
plačani!).

PRIKAZ PREDLOGA ORGANI
ZACIJE DELOVNE ENOTE 
»KOOPERACIJA«:

Skupne službe DE
=  proizvodni oddelek 
=  ekonomski oddelek 
PE Vransko 
PE Tabor 
PE Trnava 
PE Prebold 
PE Braslovče 
PE Polzela 
PE Šem peter 
PE Gotovi j e 
PE Petrovče 
PE Celje 
PE Vojnik
Mehanične delavnice, doslej 

v sestavu 11 km etijskih obra
tov, naj bi prevzela S tro jna po
staja. S tem  bi dosegli boljšo 
povezanost dela teh delavnic s 
centralno m ehanično delavnico

in centralnim  skladiščem re
zervnih delov, bil pa bi tudi 
boljši strokovni nadzor nad de
lom v delavnicah.

Te delavnice bi ostale v glav
nem  povsod tam , k je r so zdaj. 
N jih naloga — skupaj s central
no m ehanično delavnico pa bi 
bila — popravilo km etijskih 
stro jev  in  prevoznih sredstev, 
ne le kom binatskih, am pak — 
bolj kot doslej — tudi kmečkih. 
Na ta  način bi lahko organizira
li za vse km et. stro je  na našem  
področju dober »servis«, ki bi 
bil povezan s skladiščem rezerv
nih delov.

Mešalnica krmil, dosedaj po
slovna enota obra ta  Hmezad, 
naj bi se osam osvojila v delov
no enoto, ker je  posebna proiz
vodna dejavnost. Iz istih razlo
gov naj bi se tudi Polnilnica pi
jač iz sestava obrata  »Mleko« 
izločila v posebno delovno eno
to.

Obstoječi obra t »Mesnine« bi 
se znotraj reorganiziral tako, da 
bi v njegovem sestavu delovali 
dve delovni enoti: klavnica in 
m aloprodaja.

Glede na sklep delavskega 
sveta kom binata, da se začne 
graditi hladilnica za sadje v Ce
lju, bi se drugo leto osnovala 
tudi ta  delovna enota.

Vse ostale sedanje delovne 
enote ostanejo neizpremenjene.

Na podlagi tega bi sestavljale 
kom binat naslednje organizacij
ske enote (brez skupnih služb 
podjetja):

1. obra t Kmetijstvo:
— DE Km etijstvo — I
— DE Km etijstvo — II
— DE K m etijstvo — III
— DE K m etijstvo — IV

2. DE Kooperacija
3. DE Sadjarstvo
4. DE V rtnarstvo
5. DE Gozdarstvo
6. obrat Mesnine:

— DE Klavnica
— DE M aloprodaja

7. DE Mleko
8. DE Hmezad
9. DE Pijače

10. DE Mešalnica krm il
11. DE Hladilnica
12. DE S tro jna postaja
13. DE Prehrana
14. DE Hišni sklad

Nova organizacija še ne ob
ravnava no tran je  organizirano
sti delovnih enot razen v obra
tu  km etijstvo in v delovni enoti 
kooperacija. Vzrok je  preprost 
— ne da se narediti vsega na
enkrat. V tem  času je  podrobno 
proučena le organizacija km e
tijske proizvodnje in izdelan na
č rt nove. V naslednjih  2 letih  pa 
je  treba to  storiti tud i v ostalih 
delovnih enotah, da bi delo vsa
ke potekalo najbolj sm otrno in 
učinkovito, š e  zlasti pa je  to 
potrebno zato, ker je  proučena 
in dobra organizacija dela v 
vsaki delovni enoti podlaga za 
uvedbo uspešnega sprem ljan ja 
stroškov proizvodnje. Brez tega 
pa se gospodariti ne da več, 
vsaj ne uspešno!

ORGANIZACIJA 
STROKOVNIH SLUŽB

Med strokovne službe šteje
mo vse tiste  v rste  poslov in de
javnosti, k i so potrebne, da pro
izvodni proces nem oteno pote
ka in  da se izdelki prodajo. To 
pa so razvojno-tehnološki, ko
mercialni, kadrovski, računo
vodski in drugi taki posli.

Izhodiščno načelo je, da naj 
se vsaka služba organizira tam 
in tako, da bo lahko najbolje de
lovala in da bo njeno delovanje 
najbolj gospodamostno. Upo
števati je  treba  potrebno priso t
nost teh služb v vsaki delovni 
enoti, kot tudi sm otrno povezo
vanje delovanja vsake službe v 
podjetju , ne glede na to, kje bi 
se posel opravljal. Pri tem  p ra
viloma ne gre za nobeno izbira
nje m ed centralizacijo in decen
tralizacijo služb, temveč v prvi 
vrsti za upoštevanje sm otrnosti, 
ki pa navadno nalaga, da se ne
kateri posli opravljajo  v vsaki 
delovni enoti, drugi za več de
lovnih enot skupaj, nekateri pa 
celo za celo podjetje  enotno.

Prav na področju  organizaci
je  teh služb nas čakajo največ
je  naloge. Od dobre organizaci
je in  dela teh služb zavisi v ve
liki m eri uspešno in vsklajeno 
delovanje velikega števila orga
nizacijskih enot v našem  pod
je tju , ki združuje tako pestro 
proizvodno dejavnost.

Računovodska služba je  zdaj 
organizirana v vsaki delovni 
enoti in za celo podjetje. K nji
govodstvo je  pretežno usm erje
no v sprem ljanje poslovnih do
godkov z zahtevam i predpisov. 
Zapostavljeno pa je  področje 
stroškov proizvodnje, ki je  za 
vodenje proizvodnje najpo
m em bnejše. Zaradi tega naj bi 
se ta  služba razdelila na dve: na 
finančno in na  ekonomsko.

Finančno službo bi organizi
rali centralno za vse podjetje. 
Dokler ne bi prenesli obdelavo 
knjigovodskih podatkov v elek
tronski računalnik, pa bo po
trebno, da bo centralna finanč
na služba im ela še svoje izpo
stave v delovnih enotah oziro
m a za več delovnih enot skupaj.

Finančna služba u re ja  in 
sprem lja m edsebojna finančna 
razm erja  delovnih enot in pa fi
nančne odnose pod je tja  napram  
zunanjem u svetu (banke, kupci, 
dobavitelji itd .). N jena naloga 
pa je  tudi, da priskrb i denarna 
sredstva za tekoče poslovanje 
in investicije. V okviru finanč
ne službe naj bi se postopno 
razvila tud i in terna banka pod
je tja , ki bo prevzela posle pla
čilnega prom eta, gospodarjenje 
z denarnim i sredstvi in hranil
no—kreditno poslovanje.

Ekonomska služba služi v p r
vi v rsti potrebam  delovnih enot 
in obsega posle p lan iran ja  pro
izvodnje, analiziranja poslova
nja, sprem ljan ja  stroškov pro
izvodnje, zb iran ja  statističn ih  
podatkov o tem, ugotavljanja 
in delitve dohodka delovne eno
te in  osebnih dohodkov. V to
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službo se vključijo sedanje služ
be p lan iran ja, obratovnega 
(stroškovnega) knjigovodstva, 
knjigovodstva osebnih dohod
kov itd. Ekonom ska služba mo
ra  dnevno (ažurno) sprem ljati 
potek proizvodnje, porabo sred
stev in dela, analizirati slabosti, 
ugotavljati k je dobivamo, kje 
pa izgubljam o in opozarjati vo
dilne delavce in kolektiv na sla
bosti v poslovanju.

Delitev na finančno in eko
nom sko službo pa te rja  tem elji
te  priprave. Proučiti je  treba 
no tran jo  organizacijo delovne 
enote, skrbno analizirati potek 
proizvodnje, izdelati sistem  evi
dence in obrazcev za sprem lja
n je porabe m ateriala in dela v 
proizvodnji, vpeljati pripravo 
dela itd.

Vse to  je  doslej izvedeno le v 
obratu  Mesnine, ki je  tako deli
tev računovodstva že izvedel. Z 
novim letom  bi se izvršile po
trebne priprave tud i v obratu  
Km etijstvo, da bi se tud i tu  os
novali obe službi. Vse druge de
lovne enote pa  bi postopno v 
naslednjih  2 letih  izvedle prip ra 
ve in tudi postopno oblikovale 
obe službi. Do ta k ra t pa bi za
držali sedanjo obliko računo
vodske službe. V ekonomsko 
službo bi takoj vključili povsod 
le posle p laniranja.

Seveda pa to  ne pomeni, da 
m ora zdaj še računovodska, a 
ju tr i ekonom ska služba b iti ne
posredno v vsaki delovni enoti. 
Lahko se organizira za več de
lovnih enot skupaj, k je r je  to 
bolj sm otrno in ceneje. V erjet
no bo treba, prav zaradi lažje 
preobrazbe te službe v nasled
n jem  razdobju, že zdaj vključiti 
tud i vso računovodsko službo v 
finančno oz. finančni center 
podjetja .

Poleg ekonom skih služb v de
lovnih enotah bi se organizirala 
taka  služba tudi na ravni pod
je tja  z nalogo, da strokovno vo
di in vkslajuje delo te službe v 
delovnih enotah.

Kom ercialna služba dobiva 
vse večji pom en z razvojem 
tržnega gospodarstva. N jena 
osnovna naloga je  zagotoviti 
proizvodnji, da lahko dela s pol
no zm ogljivostjo, da ji  p riskrbi 
potrebne surovine po čim nižji 
ceni in  da ji  proda izdelke po 
čim  višji.

Vse do letošnjega leta so ko
m ercialne posle opravljale de
lovne enote same. Spoznanje, 
da se nekateri kom ercialni po
sli bolje opravljajo  skupno, cen
tralno, je  pripeljalo  do osredo
točenja  kom ercialnih poslov 
km etijsk ih  obratov (skladiščna 
služba, nabava in p rodaja), me- 
šalnice krm il in polnilnice pi
jač. E notne rešitve za to, kje 
naj se kom erc. posli opravljajo, 
pa ni.

Le na podlagi skrbne proučit
ve take ali drugačne organizaci
je  kom ercialnih poslov se je  
mogoče odločiti. V erjetno bo ve
čino kom ercialnih poslov po
trebno  še naprej oprav lja ti v 
delovnih enotah ali obratih.

Ne glede na to, kje bo organi
zirano opravljanje kom ercial
nih (nabavnih in prodajnih) po
slov, pa bo treba  celotno kom er
cialno poslovanje v pod jetju  ve
liko tesneje povezati in vsklaje- 
vati, da bo delovalo kot enotna 
služba, katere naloga je  izvrše
vati kom ercialno politiko pod
jetja .

Prav prem ajhna povezanost 
in vsklajenost delovanja kom er
cialne službe v celem podjetju , 
ki je  v veliki m eri posledica 
njene sedanje ■ organizacije, je 
glavno vprašanje, ki ga m ora 
nova organizacija rešiti.

Zato se računa, da bi na ravni 
pod je tja  organizirali tiste  ko
m ercialne naloge, ki so skupne 
(raziskava tržišča, reklam a, is
kanje novih prodajn ih  področij 
in poti), zlasti pa zagotovili 
u sm erjan je  in vsklajeno poslo
vanje decentraliziranih kom er
cialnih služb v delovnih eno
tah  in obratih  (skupen nastop 
do velikih odjemalcev, določa
n je  p rodajn ih  pogojev, sklepa
n je  okvirnih in  dolgoročnih po
godb) enotno urejevanje odno
sov do poedinega kupca, ki se 
v poslu neposredno povezuje z 
več delovnimi enotam i itd.).

Centralno bo treba skrbeti tu 
di za načrten  razvoj, planiranje 
in  pripravo prodaje za analizi
ran je  kom ercialnega poslova
nja, za oblikovanje kom ercial
ne politike podjetja.

Razvojna služba je  obstojala 
že doslej, le da je  vključevala 
tud i posle planiranja, ki se pre
nesejo v ekonom sko službo, in 
km etijsko tehnološko službo, ki 
se prenese v obra t km etijstvo.

Tisti del razvojne službe, ki 
se ukvarja  z izboljševanjem  teh
nologije, m ora biti v delovnih 
enotah ozirom a obratih. Le v 
neposredni povezavi s proizvod
n jo  lahko tehnologi, ki so nosil
ci tega posla v proizvodnih de
javnostih, uspešno skrbijo  in 
odgovarjajo za stalno izboljše
vanje tehnološkega procesa. Ti 
posli se ne m orejo uspešno 
oprav ljati centralno, ker je  de
javnosti, s katerim i se podjetje  
peča, preveč. Na tem  področju 
bi centralno organizirana raz
vojna služba le vsklaj evala delo 
tehnologov in  skrbela, da to  de
lo vsepovsod teče.

Razvojna služba na ravni pod
je tja  pa prevzam e skrb in od
govornost za pripravo srednje
ročnih razvojnih program ov ob
stoječih dejavnosti, za pripravo 
in izvedbo novih proizvodnih 
kapacitet (nekakšen inženiring 
za delovne enote) in za nepo
sredno izboljšavanje organizaci
je  pod je tja  in poslovanja, pa tu 
di za povezovanje pod je tja  v 
razvojnih vprašanjih  z drugim i 
strokovnim i organizacijam i in 
poslovnimi partnerji.

Sedanja kvalifikacijska struk
tura, ki daleč zaostaja za potre
bam i podjetja , nujnost prem e
ščanja kadrov v zvezi s spre
m em bam i organizacije, odgo
vornost za polno zaposlitev de
lavcev, zlasti pa skrb, da pride

pravi človek na  pravo mesto, 
nalaga izredno težke in odgo
vorne naloge kadrovski službi.
Potrebno bo določiti kadrovske 
posle, ki jih  m orajo opravljati 
same delovne enote (evidenca 
zaposlenih, nam eščanje občasno 
zaposlenih itd.). Vse ostale po
sle pa je  treba osredotočiti na 
ravni podjetja , ker le tako lah
ko zagotovimo sm otrno izvrše
vanje kadrovske politike. To se
veda ne pomeni, da se centrali
zira odločanje o kadrovskih za
devah; centralizira se le kadrov
sko poslovanje, odločanje pa je 
dolžnost sam oupravnih orga
nov. Za tak  način dela in obseg 
poslov pa je  potrebno kadrov
sko službo na  ravni podjetja  
okrepiti.

Poslovanje vsake strokovne 
službe bo potekalo deloma na 
ravni podjetja , deloma pa v de
lovnih enotah oziroma obratih. 
Tisti del službe, ki bo organizi
ran  na vrhu podjetja , se bo 
imenoval center (doslej sektor). 
Naloga cen tra  je, da vsklajuje 
celotno poslovanje posamezne 
službe, ne glede v katerih  orga

nizacijskih enotah poteka, in da 
to  službo predstavlja  tudi navz
ven. Tako bi imeli razvojni, ko
mercialni, finančni, ekonomski 
in kadrovski center. Tisti del 
službe, ki pa bi deloval v delov
nih enotah oz. obratih  pa bi se 
imenoval oddelek. Delovna eno
ta  bi imela lahko tehnološki 
(proizvodni), komercialni in 
ekonomski oddelek. K jer pa je 
obseg poslov m anjši, bo nam e
sto oddelka organizirano le de
lovno mesto. Ce pa teh poslov 
ne bo n iti toliko, da bi zaposlili 
enega človeka, pa bi se prik lju 
čili kakem u drugem u delovne
m u mestu.

ORGANIZACIJA
SAMOUPRAVLJANJA

Oblike neposrednega in po
srednega sam oupravljanja so

bile poznane že zdaj. Obliki ne
posrednega sam oupravljanja sta 
bili zbor delovne skupnosti de
lovne enote in  refendum  vseh 
delavcev kom binata. Organi po
srednega sam oupravljanja pa 
so bili svet delovne enote, delav
ski svet kom binata in upravni 
odbor.

Nova organizacija uvaja spre
membo v vrstah  organizacij
skih enot. Doslej smo poznali 
dve ravni sam oupravnih orga
nizacijskih enot: podjetje  in ob
ra t  (za katerega smo rekli, da 
im a sam oupravni položaj delov
ne enote). O brat pa se je  lahko 
delil še na m anjše organizacij
ske enote — poslovne enote, ki 
pa niso imele sam oupravnih 
pravic.

Iz tega izhaja, da se je  vskla- 
jevanje med delovnimi enotami 
opravljalo sam o na ravni pod
jetja . To je  seveda obrem enje
valo delavski svet kom binata in 
upravni odbor z vrsto operativ
nih poslov. Morala sta se spu
ščati v podrobnosti, kar ju  je 
odtegovalo od tega, da bi dolo
čala poslovno politiko, jo

sprem ljala in skrbela za uvedbo 
in delovanje čvrstega sistem a 
poslovanja, dogovarjanja, odlo
čanja in kontrole izvajanja sa
m oupravnih odločitev. Razen te
ga pomožni organi delavskega 
sveta kom binata, niso mogli 
prevzeti na sebe nekaterih  drob
nih dolžnosti in tako razbrem e
niti delavski svet, ker niso imeli 
potrebnih pooblastil za to.

Ta razbrem enitev centralnih 
organov sam oupravljanja, da bi 
se posvetili bolj ključnim  te
m eljnim  vprašanjem  razvoja in 
poslovanja podjetja  kot celote, 
lahko dosežemo po treh  poteh:

1. Tekoče odločanje p ri izva
jan ju  poslovne, kadrovske, raz
vojne in druge politike, za kate
ro je smernice določil delavski 
svet podjetja, je  treba prenesti 
na pomožne organe delavskega

Zadnje jesenske brazde. Iz njih bo pognala kal, ki jo bo prekril 
skorajšnji sneg.



sveta, v kolikor se ne more pre
nesti že na organizatorje dela. 
V ta  namen m orajo dobiti ti od
bori ali komisije potrebna po
oblastila delavskega sveta kom
binata, ki pa so mu dolžni ob
časno in redno poročati o svo
jem  delu. Na ta  način bi imel 
delavski svet podjetja  kontrolo, 
kako se z odločitvami odbora 
izvajajo njegove smernice po
slovne politike.

2. Druga pot je, da se isto
vrstne ali pa kljub različnim de
javnostim  v m edsebojnem po
slovanju tesno povezane delov
ne enote združijo v višjo orga
nizacijsko enoto, v obrat, in 
nanj prenesejo odločanje o ti
stih zadevah, ki jih  m orajo sku
paj reševati, v obrat združene 
deìovne enote. Obrat je torej 
vmesna organizacijska raven 
med delovno enoto in podjet
jem. Na ta način bi razbrem eni
li delavski svet kom binata 
usklajevanja vprašanj ene de
javnosti, ki je  bila doslej (in še 
bo) organizirana v več delov
nih enotah (npr. K m etijstvo).

3. Na ta  način bi ostalo delav
skemu svetu kom binata le sa
moupravno usklajevanje poslo
vanja med različnimi dejavnost
mi v podjetju  (poleg splošnih 
nalog, ki zadevajo vse dejavno
sti in celo podjetje). Toda tudi 
tu  bi se dalo še razbrem eniti ta 
ko, da bi se prizadete dejavno
sti napotile, da se neposredno 
same sporazumejo o skupnih 
zadevah, a šele, če do tega ne bi 
prišlo, bi o vprašanju odločali 
centralni sam oupravni organi 
kombinata.

Take zahteve pa ni moči reše
vati v okvirih klasične samo
upravne struk tu re  (sam ouprav
ni organi organizacijskih enot), 
am pak bo treba vzpostaviti no
ve skupne sam oupravne organe 
v poslovanju povezanih delov
nih enot in obratov. Le-ti bi pre
vzeli odločanje oz. sporazume
vanje o skupnih vprašanjih  pri
zadetih delovnih enot. Šele, če 
se v takem, skupnem samo
upravnem  organu ne bi spora
zumeli, b i zadevo prenesli v od
ločitev centralnim  sam ouprav
nim  organom  kom binata. Tak 
skupen organ bi predstavljali 
predstavniki oz. zastopniki sve
tov prizadetih delovnih enot oz. 
obratov.

Take skupnosti delovnih enot, 
b i lahko predvideli že s pravil
nikom o organizaciji podjetja. 
Naziv bi naj bil »poslovna
skupnost za ------ ;------- « (npr.
meso, mleko, hmelj, sadje, vzdr
ževanje strojev, krm ila). To ni 
organizacijska enota, temveč le 
skupnost del. enot, ki im ajo do
ločene skupne interese ali vpra
šanja, ki jih  m orajo skupaj re
ševati. 2e navedeni prim eri po
vedo, da se povezujejo zlasti ti
ste delovne enote, ki proizvaja
jo  surovine, in tiste, ki te suro
vine predelujejo in prodajajo. 
Sam oupravni organ pa naj bi 
nosil naziv odbor poslovne 
skupnosti.

Poslovna skupnost pa im a še 
eno posebno vlogo, ki je  lahko 
neprecenljivega pomena. V njo 
se lahko — na podlagi posebne 
pogodbe — vključijo tudi druga 
podjetja, oziroma njih  delovne 
enote, ki im ajo za to interes. Na 
ta  način bi dosegli poslovno 
združevanje podjetij, na tistih 
področjih poslovanja, k jer se za 
to pokaže interes, ne da bi se 
podjetja  fizično združevala. V 
takem  prim eru bi poslovna 
skupnost prerasla v »pogodbe
no poslovno skupnost«.

Sestava poslovnih skupnosti 
se vidi iz prikaza, ki upošteva 
že sedanjo stopnjo delovnih 
enot kom binata in drugih pod
jetij.

Pogodbena poslovna skup
nost za hmelj:

— DE Hmezad
— obrat Km etijstvo
— DE Kooperacija
— ostali proizvajalci hm elja 

v Sloveniji

Pogodbena poslovna skup
nost za meso:

— obrat Mesnine
— DE Kooperacija
— obrat Km etijstvo
— KZ Slovenske Konjice

— KZ Mozirje
— KZ Bizeljsko
— KZ Šoštanj
— ostali pogodbeni proizva

jalci m esa
Pogodbena poslovna skup

nost za sadje:
— DE Hladilnica
— DE Sadjarstvo
— KZ Slovenske Konjice
— KK Šm arje
— KK Šentjur
Pogodbena poslovna skup

nost za mleko:
— DE Mleko
— obrat Km etijstvo
— DE Kooperacija
— KZ Šoštanj
— KZ Mozirje
Poslovna skupnost za krm ila:
— DE Mešalnica krm il
— obrat Km etijstvo 
—- DE K ooperacija
Poslovna skupnost za vzdrže

vanje strojev in  vozil:
— DE S tro jna postaja
— obrat Km etijstvo
— DE K ooperacija
— DE Mleko
— obrat Mesnine
— Komercialni center (PE 

Transport)

Taka v rsta  m edsebojnega po
slovnega povezovanja pa pome
ni krepitev m edsebojnih odno
sov med delovnimi enotam i 
pod je tja  in odprta  v ra ta  za po
vezovanje delovnih enot navz
ven z drugim i podjetji, tam  
k je r im ajo za to  gospodarski in
teres. To pa je  nova kvaliteta v 
m edsebojnih odnosih organiza
cijskih enot kom binata, ki te
m eljim a  skupnih gospodarskih 
interesih, ne pa na prisili ali o- 
m ejevanju sam oupravnih p ra 
vic.

Vse to  pa  vodi k  večjem u 
m edsebojnem u zaupanju in  raz
vijan ju  skupnih interesov. Vede
ti m oram o, da vsak zase ne po
m eni nič ali pa le malo, vsi sku
paj pa smo že upoštevanja vred
na  gospodarska organizacija. To 
pa je  za vsakega poslovnega 
p artn erja , v današnjih  gospo
darskih razm erah, ob vse hi
tre jših  združevalnih gibanjih  v 
gospodarstvu, zelo pomembno. 
Tudi ta  reorganizacija pom eni 
en korak v tej sm eri v poveče
vanju  gospodarske moči in po
slovnega pom ena našega pod
jetja . To pa  je  za vse nas, ki v 
pod jetju  delamo in od tega dela 
živimo, življenjskega pomena.

V. Križnik

P red log  za razpravo  o organizaciji 
sind ikata  ob reorganizaciji pod jetja

Z reorganizacijo pod je tja  po 
proizvodnih panogah in sektor
jih  nastopajo tudi nove potrebe 
po novi organizacijski obliki 
sindikalne organizacije podjet
ja. Novo nastajajoče večje de
lovne enote, nova vloga obra
tov, organiziranih po proizvod
nih panogah in večja vloga po
slovnih in obračunskih enot, 
te rja jo  od nas, da tem u prilago
dimo tudi sindikalno organiza
cijo.

Slučajno sovpada reorganiza
cija podjetja  s potekom  m an
datne dobe sindikalnim  orga
nom podružnic. S tem  v zvezi 
so predvideni redni letni občni 
zbori, ki naj bi se izvršili do 
konca letošnjega leta. V zvezi 
s tem  bodo nastopile sprem em 
be v organizacijski struk tu ri 
sindikata in bo potrebno sočas
no v nekaterih  prim erih im eti 
redne letne občne zbore. Na teh 
zborih bodo podani obračuni 
dela, sklepalo se bo v nekaterih 
prim erih o združitvah in raz- 
dvojitvah podružnic te r o usta
novitvah novih sindikalnih po
družnic delovnih enot. Odprto 
ostane tudi vprašanje vloge in 
pom ena novih obratov in nji
hove vloge v družbeno-politič- 
nem  pomenu.

Ob sedanji organizacijski ob
liki je  delovalo v podjetju  19 
sindikalnih podružnic, z novo 
reorganizacijo pa naj bi v pod
je tju  delovalo 18 podružnic.

Od obstoječih naj bi se v 
km etijski proizvodnji združilo 
10 podružnic v 4 večje in usta
novila 1 nova. Na upravi pod
je tja  bi se sedanja podružnica 
razdvojila v tri podružnice, 7 
podružnic pa naj bi ostalo ne
sprem enjenih, 5 podružnic pa 
bi se na novo ustanovilo.

Misel je; da naj bi osnovne 
organizacije sindikata ostale v 
delovnih enotah, k jer se ustvar
ja  in deli dohodek te r rešujejo 
vsa ostala družbeno-politična 
dogajanja. Kako pa naj sindi
kat deluje do poslovnih in pro
izvodnih obračunskih enot, pa 
naj bi bila stvar same podruž
nice sindikata. Odprto ostane 
vprašanje, kako organizirati 
sindikalno delo na obratih, ki 
im ajo koordinacijsko funkcijo 
(obrat km etijsko gospodar
stvo). V erjetno bi bilo najbolje 
v teh prim erih  na jti način dela 
z delegatskim  sistem om  in brez 
neposrednih volitev organov 
sindikata. V tem  prim eru ne bi 
imeli obrati, ki bodo imeli ko
ordinacijski značaj, stalne sin
dikalne organizacije, delavci 
obrata pa  naj bi bili vključeni 
v SP uprave.

Izvršni odbori sindikalnih po
družnic delovnih enot bi, kadar 
bodo nastopile za to  potrebe, 
pooblastili za vsak prim er po
sebej svoje predstavnike v sin
dikalni organ obrata. V mnogih 
prim erih pa bi lahko tak  organ

sestavljali predsedniki SP zdru
ženih enot v ob ra tu  ali pa skup 
izvršnih odborov prizadetih  sin
dikalnih podružnic, ki kolektiv
no rešujejo  določene problem a
tiko obra ta  odnosno prizadetih 
delovnih enot.

Največje sprem em be se bodo 
izvršile v sindikalni organizaciji 
v km etijskem  gospodarstvu. Po 
tem načrtu  naj bi se združile: 
SP Vransko, Tabor, Braslovče, 
Prebold in Trnava v eno; Polze
la, Šem peter in V rbje v eno ter 
Vojnik in Celje v eno sindikal
no organizacijo. Iz vseh dose
danjih  organizacij km etijstva 
pa naj bi se ustanovile nove SP 
in to za DE živinorejo (obe far
m i), del V rbja in Braslovče; in 
DE kooperacije, kam or bi se 
včlanili vsi delavci, ki delajo v 
kooperaciji.

Nove sindikalne podružnice 
naj bi se ustanovile tud i na bo
dočih novih DE — kot sta  pol
nilnica Sinalco in m ešalnica k r
mil.

Sindikalna podružnica up ra
ve bi se delila na SP kom er
ciala in SP uprava; del seda
njih  delavcev uprave pa bi p ri
stopil k SP kooperacija.

Iz zgornjega predloga je  raz
vidno, da bodo imele SP, ki se 
združujejo, po dva občna zbora: 
zbor dosedanje podružnice, na 
katerem  bo podan obračun de
la za m inulo obdobje in sprejet 
sklep o združitvi podružnice.

(N adaljevanje na 12. stran i)
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Pomembni sklepi 3. seje CDS
SEJA JE BILA 8. 10. 1968

Centralni delavski svet je  razpravljal o 
naslednjem  dnevnem redu:

J. Pregled sklepov zadnje seje
2. Poročilo o  poteku del za novo organi

zacijo
3. Poročilo o poteku proizvodnje v letu 

1968
4. Gospodarjenje z zemljišči v km etij

skem kom binatu
5. a) Merila za določitev osebne ocene 

in načela kadrovske politike
b) Določitev planske obračunske os

nove OD za leto 1968
6. Volitve delegata v skupščino socialne

ga zavarovanja
7. Razno

a) Investicije v hm ejarstvo
b) Investicije v Sinalco
c) Pritožba na odločitev kom isije za 

zaščito delovnih dolžnosti DE Petrovče
Ad 1.

Pregled izvršitve sklepov je  podal glavni 
direktor ing. Zidar.

Ad 2 .1
Poročilo o poteku del in pripravah za 

novo organizacijo podjetja  je  podal tov. 
ing. Križnik. Pove, da je študijo  o novi 
reorganizaciji naročil UO podjetja. V raz
pravi so sodelovali tov. Rehar, ing. Zidar, 
tov. Cvikl, tov. Omladič, tov. Gračner, tov. 
Kolenc, tov. Kronovšek in tov. Plaskan.

Po daljši in plodni razpravi so bili spre
je ti naslednji sklepi:

1. Delavski svet podjetja  načelno sogla
ša, da se na podlagi podane zamisli nove 
organizacije že pristopi k pripravam , ki 
m orajo  biti končane sočasno z oblikova
njem  končnega predloga organizacije.

2. Kadrovski problemi, ki se pojavljajo 
ob reorganizaciji v km etijstvu (višek de
lovne sile), naj DE in kadrovska služba 
rešujejo  v duhu delavske solidarnosti in 
upoštevanja socialnih razm er delavcev ta 
ko, da se za nje zagotovijo druga delovna 
m esta bodisi v kom binatu ali izven njega.

3. Delavski svet pooblašča glavnega di
rek to rja , da sprejm e predhodno sistem a
tizacijo delovnih m est na podlagi katere 
se izvrši potrebno prem eščanje delavcev 
in da sprejm e druge ukrepe, potrebne za 
pripravo in nem oten potek prehoda na 
novo organizacijo.

4. Delavski svet pooblašča glavnega di
rek torja , da lahko razm esti delavce, k je r 
to  sprem em be v organizaciji zahtevajo, 
tako, da že pred začetkom formalnega pre
hoda na novo organizacijo zagotovi kadre 
za ključna delovna m esta v novi organiza
ciji. Namen tega je, da bi prehod na novo 
organizacijo izzval čim manj m otenj. Na 
nova vodilna delovna m esta lahko postavi 
tudi vršilca dolžnosti. Razpis za ta  delov
na m esta naj se opravi v januarju  1969.

5. Delavci, za katere ne bo sistem izira
nih delovnih m est v novi organizaciji, se s
1. januarjem  prevedejo v kadrovsko služ
bo podejtja , ki jih lahko dodeli začasno 
na  kakršnokoli delo v podjetju , ki ustre
za njihovi kvalifikaciji.

Za stroške prerazporeditve teh delavcev 
in njih  prekvalifikacije, se v pod jetju  os
nuje solidarnostni sklad. V ta  sklad pri
spevajo od svojega OD vsi delavci pod 
je tja  odstotek, ki ga bo določil DS pod

jetja . S sredstvi upravlja kadrovska služ
ba.

V tej sm eri je  potrebno pripraviti 
ustrezna določila stau ta  in pravilnik o de
litvi OD ter izdati pravilnik o uporabi teh 
sredstev.

6. Delavski svet nalaga glavnemu direk
to rju  in strokovnim  službam, da prip ra
vijo potrebne sprem em be s ta tu ta  za uved 
bo nove organizacije podjetja.

7. Predlog nove organizacije obravnava 
upravni odbor. Takšen predlog skupaj s 
predlogom sprem em b sta tu ta  se da v ob
ravnavo vsem delavskim svetom delovnih 
enot.

Oba predloga s pripom bam i DE se pred
ložita v končno obravnavo in  sklepanje 
delavskemu svetu podjetja.

8. Na podlagi razprave in problem atike, 
ki bo nastopila v odnosu do delovnih raz
m erij, sklene delavski svet, da se številčno 
povečajo kom isije CDS. V kom isije DE 
im enujejo po dva člana IO SP, v komisijo 
podjetja  pa SO podjetja.

Ad 3.
Po poročilih odgovornih vodij sektor

jev je  delavski svet sprejel naslednje 
sklepe:

(Zaradi obširnosti sklepov objavljam o 
le kratke izvlečke.)

1. Sprejeta so bila poročila služb in sta
lišča UO o proizvodnji v letošnjem  letu v 
km etijstvu družbenega sektorja, koopera
cijski proizvodnji, km etijske stro jne po
staje, Mesnin in obrata  Mleko.

Na osnovi razprave in predlogov služb 
so bili sprejeti s tem  v zvezi sklepi za iz
boljšanje stan ja  v bodoče v vseh sektor
jih  proizvodnje.

a) V hm eljišču v Poljčah naj se takoj 
pristopi k iskanju vira vode (podtalnice) 
za nam akanje z ozirom na slab fizični 
obseg proizvodnje hm elja na obratu  Bra
slovče.

b) Ukreniti vse po trebno za prepreče
vanje m ehaničnih poškodb hm elja pri su
šenju (hladilne naprave in usposobitev 
delavcev za taka dela).

c) Priskrbeti potrebna investicijska 
sredstva za nabavo in ureditev dosuševal- 
nih naprav za sušenje sena po objektih, 
k jer se nahaja živina.

č) Iz reje v lastni proizvodnji naj se iz
ločijo vse krave molznice s proizvodnjo 
izpod 3.5001 mleka letno.

d) V zvezi z razm ejitvijo zemljišč in 
drugih osnovnih sredstev v zvezi z novimi 
koristniki po reorganizaciji potrd i CDS 
predlog, ki ga je  UO sprejel na seji dne
26. 9. 1968.

2. V zvezi z bodočim poslovanjem  DE 
Sinalco je  potrebno naslednje:

a) obrat Mleko naj pripravi vse potreb
no za razširitev proizvodnje in uvedbo no
vih proizvodov. CDS pooblašča podjetje, 
da tako proizvodnjo prouči in da odgo
vorni delavci spoznajo tako proizvodnjo 
v Zahodni Nemčiji;

b) dopolniti je sistemizacijo delovnih 
mest in zasesti delovna m esta z odgovar
jajočim i kadri;

c) kom ercialna služba za Sinalco in vsa 
ostala organizacijsko tehnična vprašanja 
naj se urede po predlogu UO s seje dne 
26. 9. 1968.

č) V investicijskem  planu za leto 1968 
je za DE Sinalco predvidevati investicijska 
sredstva za nabavo:

— 4 kom. tovornih special
avtomobilov ä 2 toni ä 56.100 N-din
kar znese 224.400 N-din

— 1 kom. tovorni special
avtomobil ä 5 ton
ä 88.000 88.000 N-din

— 1 kom. tovorni avtomo
bil navad, ä 2 toni ä 40.450 N-din
Skupno za avtomobile 352.850 N-din

1 etiketirni stroj
1 hladilno napravo za sirup
1 dozator s pripravo* za signiranje da

tum a proizvodnje.
Potrebna investicijska sredstva se naj 

predvidijo v investicijskem  planu za leto 
1969, ali po možnosti iz preostanka oroče- 
nega obveznega rezervnega sklada.

3. Sprejet je  bil tudi sklep o odkupni ce
ni za hmelj letnik 1968 od nekooperantov.

Ad 4)
Po poročilu in obrazložitvi elaborata o 

gospodarjenju z zemljišči, ki jih  upravlja 
kom binat in ki ga je  podal inž. Križnik, 
sprejm e CDS organizacijski predpis o go
spodarjenju  z zemljišči kom binata.

Ad 5)
V zvezi z m erili za določitev osebne Oce

ne in  načeli kadrovske politike te r dolo
čitvi planske obračunske osnove osebnih 
dohodkov za leto 1968, je  delavski svet 
sprejel naslednje sklepe:

1. Merila delitve OD m orajo  spodbujati 
delavca, ki nim a take strokovne izobrazbe 
kot jo  zahteva delovno mesto, da si jo  pri
dobi. V m erilih je  zato treba  določiti, da 
ocena zahteve o izobrazbi upošteva tisto, 
ki jo  delavec dejansko ima.

2. Na nova delovna m esta se lahko na
m eščajo le delavci z ustrezno strokovno 
izobrazbo, kot je  predpisana za delovno 
mesto. Ta sklep se prične uveljavljati s
1. 4. 1969.

Za sedaj zaposlene člane delovne skup
nosti kom binata velja ta  sklep šele po za
sedbi novih sistem iziranih delovnih m est 
po sprejeti reorganizaciji podjetja.

3. Delavci, ki se na novo sprejem ajo v 
podjetje, se lahko nam eščajo le na delov
na m esta, ki ustrezajo njihovi strokovni 
izobrazbi.

4. Delavci, ki zasedajo delovna m esta n 
višjo zahtevano strokovno izobrazbo, kot 
je  njihova, se ne prem estijo na delovna 
m esta za n jim  ustrezno izobrazbo, dokler 
tra ja  rok, v katerem  si je  ustrezno izo
brazbo mogoče pridobiti. Če si delavec 
v tem  roku ne pridobi ustrezne izobrazbe, 
se ga lahko prem esti na delovno mesto, 
ki ustreza njegovi izobrazbi.

Rok za pridobitev izobrazbe z izrednim  
študijem  ne m ore biti več kot enkrat 
daljši od tra jan ja  rednega študija. Rok 
določi kadrovska služba podjetja.

5. Od zahteve, da m ora delavec izpol
njevati za delovno m esto zahtevano s tro 
kovno izobrazbo pri sedaj zaposlenih čla
nih delovne skupnosti kom binata, se lah
ko odstopa v naslednjih  dveh prim erih:

(Nadaljevanje na 6. strani)
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a) Če delovno mesto, za katerega se zah

teva kvalifikacija, zasede sedaj delavec 
z opravljenim  izpitom  za interno kvalifi
kacijo.

b) Delavcu na delovnem m estu, k je r se 
zahteva višja ali visoka izobrazba, a je 
s ta r nad 45 let in ima nad 15 let prakse 
na poslu, ki ga opravlja, se dopušča za 
eno stopnjo nižja strokovna izobrazba od 
zahtevane. V teh dveh prim erih se sm atra, 
da delavec izpolnjuje na delovnem m estu 
zahtevano strokovno izobrazbo, k ar je  si
cer pogoj, da lahko delovno m esto zaseda.

6. Z odločbo o osebni oceni, ki jo  izda 
kadrovska služba na podlagi ocene delov
nega mesta, se za vsakega delavca ugotovi, 
če izpolnjuje zahteve delovnega mesta.

Če delavec nim a zahtevane strokovne 
izobrazbe, se m u s to odločbo postavi rok 
za pridobitev kot pogoj, da ostane na tem  
delovnem mestu.

7. Če ima delavec višjo strokovno izo
brazbo od zahtevane, se m u zato ne more 
priznati višja ocena po tej zahtevh Dela
vec to višjo oceno lahko pridobi le, če p re
ide na delovno mesto, k je r se taka  višja 
strokovna izobrazba zahteva.

Izjem ni od tega načela sta:
a) Delavci z visoko strokovno izobraz

bo, na delovnih m estih, k jer se ta  izobraz
ba zahteva, če si pridobijo  še izobrazbe»
III . stopnje (specializacija, m agistrij, do
k to ra t). Ta dodatna izobrazba se prizna v 
osebni oceni.
b) Delavci s srednjo strokovno izobraz- 
zbo na delovnih m estih v proizvodnji, k jer 
se zahteva stopnja kvalificiranega delavca, 
se upošteva pri njegovi oceni njegova de
janska izobrazba.

8. Sprejem ajo se načela in  m erila za 
osebno oceno na delovnih mestih.

9. Spremembe, ki so nastopile v teko
čem letu in vplivajo na osebno oceno, se 
upoštevajo od 1. 1. v naslednjem  letu in 
se uveljavljajo na podlagi odločbe kadrov
ske službe podjetja.

10. Delavski svet pooblašča kom isijo za 
delitev OD pri CDS, da lahko predlaga p re
ko UO podjetja  sprem em be še po prete
čenem roku, v kolikor se pokažejo odsto
pan ja  med posameznimi delovnimi mesti.

c) 1. Za 1968. leto se sprejm e planska 
obračunska osnova OD v urnem  znesku 
5,93 din (I. b ru to ).

2. Nove akontacije OD na  podlagi te 
planske obračunske osnove in določenega 
fak torja  dela po oceni delovnega m esta 
in osebni oceni se začnejo izplačevati od
1. 10. 1968 (21. 9.) dalje. Sprem em be akon
tacij, ki bi nastale zaradi pritožb delav
cev na oceno, se upoštevajo z naslednjim  
mesecem.

3. Konec leta se izvrši obračun OD po 
novih akontacijah tudi za čas od 1. 1. 1968 
do 1. 10. 1968. Ta razlika se izplača delav
cem v kolikor sredstva, nam enjena za OD, 
po delitvi dohodka to  omogočajo. Če je  pa 
teh sredstev m anj, se ustrezno zniža izpla
čilna razlika.

4. Za vsakega delavca se konec leta iz
dela obračun OD po novih akontacijah. 
Če izplačane akontacije v teku leta (od
1. 1. do 1. 10. 1968 po starih  osnovah od
1. 10. dalje pa po novih) presegajo obra
čunano po novih, se m u presežek tega zne
ska obračuna v okviru delitve OD po za
ključnem  računu. Če ta  sredstva ne po
krije jo  presežka, delavcu ni treba  vračati 
ostanka.

5. V nove pravilnike o delitvi dohodka 
in OD se vnesejo naslednja načela:

a) Sveti delovnih enot v dejavnosti z 
letnim  obrač. dohodka določijo, kolikšen 
odstotek planske obračunske osnove se bo 
izplačeval kot akontacija OD, če pričako
vani dohodek po razdelitvi ne bi dopuščal 
izplačevanja 100% obrač. osnove. Ta od
stotek pa ne m ore b iti višji od 70 %  in 
ne sme biti nižji kot ga določa m ini
mum OD SRS.

b) Svet delovne enote v dejavnostih, ki 
med letom  ugotavljajo in delijo dohodek, 
lahko odloči, če dohodek po delitvi dopu
šča in ni v skladu z določili pravilnika, da 
se poleg planskih obračunskih osnov iz
plačuje tudi del OD po delitvi dohodka.

c) Če delovna enota ne ustvari toliko 
dohodka, da bi k rila 70 %  planske obr. 
osnove OD, velja, da je  delovna enota 
poslovala z izgubo.

č) Če delovna enota pokrije po delitvi 
dohodka več kot 70 %  plan. obrač. osnove,

ne pa toliko, kot je  bilo izplačano z akon
tacijam i, lahko pokrije razliko iz svoje 
rezerve OD. Če v rezervi nim a sredstev, 
m ora dobiti posojilo iz rezervnega sklada, 
ki pa je  pogojen s predložitvijo sanacij
skega n ačrta  in program a vrnitve sred
stev.

d) S 1. 1. 1969 se za vse delavce obraču
navajo akontacije na podlagi obračunskih 
osnov na podlagi opravljenih delovnih u r  
v obrač. obdobju 1 mesec dni upoštevajoč 
redni in  podaljšani delovni čas.

Ad 6)
Za predstavnika — odbornika za skup

ščino Zavoda za socialno zavarovanje je  
CDS na predlog sindikalnega odbora pod
je tja  izvolil za nasledno m andatno dobo 
tov. Nagode M arjana — finančnega in
š tru k to rja  na gosp. rač. sek to rju  podjetja .

Ad 7)
Po podani analizi obnove hm eljišč v 

Sloveniji in kontigentiranja hm eljskih po
vršin po poslovnem združenju »Styria«, ki 
ga je  podal tov. Plaskan, sprejm e delavski 
svet naslednje sklepe:

1. V skladu s planom  obnove hm eljišč in 
izvoznimi možnostmi, je  nu jno  zasledovati 
gibanje hm eljskih površin z letnim i bilan
cam i in na osnovi tega vsako jesen plan 
obnove hm eljišč za prihodnje leto.

2. V skladu s tem  odpade za poslovno 
leto 1968/69 le 90 ha obnove hm eljišč — 
povečanje. Od tega odpade 23 ha na lastno 
proizvodnjo in 67 ha na kooperacijsko p ro 
izvodnjo.

V zvezi s tem  nalaga CDS odgovornim  
službam lastne in kooperacijske proizvod
nje te r  investicijski službi, da uskladijo  
tem  zahtevam  investicijske program e za 
prihodnje leto.

3. Sprejet je  bil sklep, da se izvrši na
gradno žrebanje hranilnih vlog, naloženih 
p ri kom binatu. Pooblašča se UO, da izdela 
in sprejm e ta  program .

4. Delavski pod je tja  je  sprejel še vrsto
drugih sklepov o nabavi in prodaji nepre
mičnin na  predlog posam eznih delovnih 
enot, o razširitvi predm eta poslovanja in 
o pritožbah. F. Ivančič

KKf;

Kmetijski kombinat Žalec čestita vsem 
svojim delavcem9 kooperantom in poslovnim 
prijateljem za

dan republike - 20. november

...... ........... "'"'"luì



Sk 7
Mesto in vloga km etijstva

DIREKTOR INŽ. MILOVAN ZIDAR JE GOVORIL NA ZAD
NJI SEJI CENTRALNEGA KOMITEJA ZK SLOVENIJE O MESTU 
IN VLOGI KMETIJSTVA V DOLGOROČNEM DRUŽBENO-GO- 
SPODARSKEM PROGRAMU RAZVOJA SLOVENIJE.

V GOVORU, KI GA POVZEMAMO, JE DEJAL:

Splošen družbeni in gospodar
ski razvoj Slovenije, ki ga pred
ložene teze, refe ra t in predkon
gresni program ski m aterial v 
osnovnih obrisih nakazujejo  za 
dolgoročno obdobje, odrejajo  
že sami po sebi tudi možnosti in 
smeri razvoja za slovensko 
km etijsko gospodarstvo. Želim, 
povedati nekaj misli o mestu in 
vlogi km etijstva v dolgoročnem 
družbeno-ekonoinskem progra
mu razvoja Slovenije.

Zlasti nekatere  ocene smeri 
razvoja slovenske družbe kot 
so sprem injan je  zaposlitvene 
struk tu re , rast narodnega do-, 
liodka, razvoj živilske industri
je, razvoj turizm a in blagovne 
m enjave z inozemstvom, naka
zu je jo  potrebo in možnosti ra 
stoče potrošnje živilskih proiz
vodov tako po količini kot tudi 
po kvalite tn i struk tu ri. Poraba 
zem ljišč po drugih nekm etij
skih potrošnikih, kot so urbani
zacija, promet, energetika, goz
darstvo in skrb  za usposablja
n je  m anj rodovitnih zemljišč, 
pa opredelju je jo  km etijsko 
proizvodno zem ljišče kot zelo 
om ejen č in ite lj km etijske pri
m arne proizvodnje. K ljub takš
nemu družbenem u razvoju, ki 
bo omogočal nadaljn ji odliv 
km ečkega prebivalstva v druge 
dejavnosti, omogoča m ajhen 
pridelovalni prostor že po k r i
te rijih  sedanjega stan ja  sred
stev za proizvodnjo v svetu 
perspektivno omejeno delovno 
produktivnost.

To in pa naravni pogoji us
m erjajo  slovensko km etijstvo v 
intenzivnost, p ri čemer moramo 
v največji m eri izkoristiti na
ravne možnosti za razv ijan je  
nekaterih  visoko kvalitenih 
km etijsk ih  proizvodov. To te r
ja  še nada ljn je  usposabljanje 
kadrov, sredstev in  organizaci
je , da bodo te lastnosti dobile 
tudi svoj stalni odsev na trž i
šču. Naš geografski položaj 
omogoča, da razvijem o po
membne predelovalne, trgovske 
in skladiščne zmogljivosti za 
prom et blaga v izvoz, oskrbo 
naraščujočih domačih potreb in 
turizm a tudi na račun surovin 
jugoslovanskega trga in obra t
no — oskrbo domačega km etij
stva in širšega jugoslovanske
ga področja z reprodukcijskim  
m aterialom  in opremo iz doma
če in tu je  proizvodnje.

Spričo oblikovno neugodnih 
naravnih pogojev pridelovalne
ga prostora, poselitvene podo
be, om ejenosti zemljišča, velike 
potrošnje zemljišč za nekm etij

ske namene, tudi v prihodnje 
nimamo možnosti za oblikova
n je  velikih km etijsk ih  pridelo
valnih enot po k rite riju  za oba 
sek to rja  lastništva. Osnutek 
dolgoročnega razvoja sicer za
gotavlja dokajšen proces spre
m injan ja  km etijske zem lje v 
nekm etijsko, k a r pa še vedno 
ne bo omogočilo ustrezno stru k 
turo km etijske posesti. T orej je  
tudi v prihodnje naša usm eri
tev še vedno vezana na relativ 
no mala km ečka posestva in 
srednjevelike družbene obrate. 
O bstoj takšne proizvodne 
struk tu re  v kmečkem sektorju  
je  zagotovljen z blagovno pro
izvodnjo, ki bo presegala lastne 
surovinske osnove kmečkega 
gospodarstva. Zato je  nujno tes
no poslovno sodelovanje z us
treznim i družbenim i obrati, ki 
m orajo omogočiti stabilno pro
izvodnjo in prodajo proizvodov. 
Dejstvo, da nas bo še dolgo 
sprem ljala ag rarna  prenaselje
nost, nareku je  družbenim  km e
tijsk im  organizacijam  izgrad
njo družbeno sm otrnih zmoglji
vosti, k i bodo delovale kot o r
ganizacijska jed ra  v določenem 
proizvodnem prostoru in šele 
skupno s kmečkimi proizvajalci 
tvorila gospodarsko najbo lj us
trezno velikost.

V dosedanjih razpravah po
grešam večji poudarek nekm e
tijskim  dohodkom iz kmečkega 
turizm a, jasnejšo  usm eritev na 
zaposlitev zunaj km etije  in raz
v ijan je  storitvenih dejavnosti, 
ker je  dolgoročno gledano za
radi om ejenih kapacitet tudi 
možnost u stv a rjan ja  dohodka 
bodoče čiste km etije  omejena. 
Te dejavnosti bo nujno vgradi
ti v razvoj Slovenije in v orga
nizacijo razreševanja proble
mov kmečkega vprašanja, ki 
nas bo, kot kaže, še dolgo 
sprem ljalo v našem razvoju. 
Spoznanja, ki po količini opre
delju je jo  obstoj in obseg slo
venskega km ečkega vprašanja, 
ponovno opozarjajo na p rav il
nost že pred leti začrtane km e
tijske politike, ki je  kot edino 
alternativo razreševanja tega 
vprašanja postavila poslovno 
kooperacijo družbenih in km eč
kih obratov kot družbeno eko
nomsko nujo v dolgoročni pre- 
osnovi km ečkega pridelovanja. 
Interes pri u stvarjan ju  in de
litvi dohodka po delu je  osnova 
tudi za organizacijo kmečkih 
proizvajalcev. Osnovna samo
upravna enota m ora tudi km e
tom omogočiti samoupravne

pravice, ki jih  zagotavljajo 
ustava in zakoni. Delo politič
nih organizacij na vasi mora 
biti usm erjeno na usposablja
n je  pridelovalcev za uveljav lja
n je samoupravnih pravic. Kme
tu je  treba  v okviru samo
upravnega položaja omogočiti, 
da del ustvarjenega dohodka 
nalaga v skupne obrate km etij
skih organizacij. Sedanja vpra
šan ja ' in naloge, začrtane v 
sm ernicah dolgoročnega razvo
ja , zahtevajo h itre jše  razv ija
n je  samoupravne organizacije 
km etijstva. D anašnje slabosti 
zaprtih sam oupravnih enot, ne
povezanih s sorodnimi področji, 
zavirajo in tegracijske združe
valne procese.

Preoblikovanje od prideloval
nega na potrošni trg, ki ga sedaj 
doživljamo, je  močno prizadelo 
slabo organizirano km etijstvo, 
ki malo vpliva na osnovno deli
tev na trgu. Zato je  nujno, da 
se proizvodne delovne organi
zacije, predelovalne in trgov-* 
ske samoupravno dogovarjajo 
o proizvodnih program ih, g ra
dijo skupne predelovalne obra
te ustreznih zmogljivosti, zdru
žujejo  sredstva in delijo  doho
dek v skladu z uspehi na trgu.

N ekateri pojavi p ri monopo
lističnem razlaščanju dohodka 
in  odtekanje presežka dela iz 
km etijstva, vplivajo na usodo 
obstoja ali životarjenje določe
nih km etijsk ih  panog. Nujno je  
h itre jše  razv ijan je  sam ouprav
ljan ja  ne le v tem eljni enoti 
združenega dela, pač pa odpi
ran je  v področne samoupravne 
organizme, ki bodo na bazi dol
goročnega interesa združenega 
dela skupno s predelovalno in
dustrijo  in trgovino vplivali na 
takšno delitev dohodka po de
lu, ki bo omogočalo enakom er
nejši razvoj posameznih sek- 
torev pridelave, predelave in 
prometa. Sama organizacija 
km etijskih proizvajalcev in po
vezava s predelavo in trgovino 
je  ob podpori družbenih orga
nov, gospodarskega sistema in 
ekonomske politike sposobna 
zagotoviti takšno reprodukcijo, 
ki jo  nareku je  dolgoročni raz
vojni program.

Tekoče naloge v zvezi z izva
jan jem  reform e odkrivajo na
vzkrižja, ki izhajajo  iz s truk tu 
ralne krize km etijske proizvod
nje, bodisi kot posledica pode
dovane agrarne posesti, neizpe
ljane modernizacije, nedodela
nih družbenih km etijskih obra
tov, kakor tudi obstoj km etij
skih proizvodnih enot, ki so se 
organizacijsko, tehnološko in 
samoupravno zaprle v svoj 
krog in izolirale od kmečke 
okolice.

Težave opozarjajo na slabo 
poslovno povezavo med proiz

vodnjo in trgom, prav tako tu
di na iluzije, da se je  km etijstvo 
enako kot druge gospodarske 
panoge, možno razvijati zgolj z 
lastnimi močmi. Na to smo opo
zarja li pred reformo in po n je j. 
G re predvsem za podcenjeva
nje problemov nesorazm erja in 
prem ajhno skrb družbe za raz
voj km etijstva. Letos se bodo 
očitno pokazale posledice take
ga stanja.

Kmetijstvo je  gotovo katego
rija  gospodarstva, ki je  soodvis
na s celotno gospodarsko in 
družbeno strukturo, tako pride
lovalno, gospodarsko kot pro
storsko in socialno. Zato zahte
va razprava o km etijstvu res
nično globljo družbeno presojo, 
ne le ozko kmetijsko-strokov- 
no in gospodarnostno. Zato je  
politično zelo občutljivo pod
ročje, ki sodi v okvir nacional
ne politike in  koordinacije. Za
nem arjanje teh vprašanj, če
prav le za k ra tek  čas, vodi do 
številnih težav in sporov.

V skupščini in slovenski jav 
nosti je  v obravnavi vrsta pred
logov, ki so trenutno pereči. Za
misel o dolgoročnem razvoju 
pa mora omogočiti in dati pod
lago in izhodišča za slovensko 
dolgoročno politično orientaci
jo  in akcijo.

Ta čudni mali svet
Mozirje — Na Golteh bo 

do dneva republike zgrajen 
nov turisti čno-rekreaci iški 
center -—• Štajerski Vogel 
imenovan. Od Zekovca do 
pod vrh M edvedjaka bo vo
zila nihalna žičnica z dvema 
gondolama za 60 potnikov 
na okrog 3150 m dolgi trasi 
900 m visoko.

Rim  — F A O  — organizaci- 
za Z N  za prehrano in kme
tijstvo sporoča, da bo letoš
nji svetovni pridelek žita 
večji od lanske zelo bogate 
letine. Rekordno letino pše
nice imajo Avstralija, A rgen 
tina, Kanada, Francija, ZDA , 
dobro pa Indija in Pakistan.

M exico  — Tu so se 12. okto
bra pričele XIX. olimpijske 
igre, ki so trajale 14 dni. 
Našo državo zastopa 71-član- 
ska ekipa.

Beograd  — Narodna ban
ka Jugoslavije bo ob prosla
vi 25-letnice 11. zasedanja 
A V N O J  dala v  obtok serijo 
zlatih kovancev po 100, 200, 
500 in 1000 novih dinarjev 
in srebrne kovance  po 20 in 
50 novih  dinarjev.
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B O D O Č A  O R G A N I Z A C I J A  K O O P E R A C I J S K E
Pri izdelavi predloga bodoče 

organizacije kooperacijske pride
lave v  podjetju so  nas vodile  
predvsem naslednje okoliščine: 
pocenitev poslovanja, večja učin
kovitost pospeševalnih strokov
nih služb in še večje približanje 
te dejavnosti podjetja kmetu — 
kooperantu in kmetom na območ
ju kombinata sploh. Z  njihovo  
aktivno udeležbo v  upravljanju 
bo postala še bolj kot do sedaj 
nosilec naprednih načinov gospo
darjenja na naših kmetijah.

Sedanje razmere so zelo zahtev
ne. Vedno bolj stopa v ospredje 
problem čimboljše prodaje kme
tijskih pridelkov in njih kvalite
ta. Razmere nas silijo, da pride
lujemo boljše in cenejše, za to 
pa je potrebno več strokovnega  
znanja in hitrejše in smotrnejše 
osvajanje novih  tehnoloških po
stopkov tudi na kmetijah. N a  tem 
področju čaka, tako kmetijske 
strokovnjake, kakor kmete, veli
ko dela. Pogoj za uspeh pa je 
tesnejše in pristnejše sodelova
nje. N e  mislim, da je bilo delo 
v  tem pogledu do sedaj slabo,

nasprotno, pokažemo lahko na 
velik napredek na več sto kme
tijah. Vendar je še veliko takih, 
k i preveč očitno zaostajajo. Vzro
k i so tako osebni kot stvarni. S  
prvim i in drugimi se moramo ze
lo odločno spoprijeti, če hočemo, 
da bodo taka gospodarstva, na 
katerih in od katerih živijo km eč
k i ljudje, gospodarsko sposobna 
življenja in da bodo imeli tisti, ki 
na njih delajo, primeren življenj
sk i standard.

Kooperacijska pridelava bo v 
bodoče organizirana  v delovni 
enoti za kooperacijo. Ta ima svo 
je organe upravljanja, k i vodijo 
in odločajo o njenem gospodarje
nju in potrebne strokovne službe. 
Organi delovne enote vsklajujejo  
njeno delo z delom drugih delov
nih enot podjetja in s podjetjem  
kot celoto, prav tako pa odločajo 
o odnosih s kmeti — kooperanti.

Delovna enota gospodari na 
svojem  področju, kakor tudi vse  
ostale delovne enote v  podjetju, 
v  okviru pooblastil centralnih

organov podjetja in statuta pod
jetja. N jena glavna naloga je po
glabljati proizvodno sodelovanje  
s kmeti in z ustvarjenimi sredstvi 
gospodariti tako, da bodo naložbe 
omogočale jačanje proizvodnega  
sodelovanja v  proizvodnem po
menu in čimboljši prodaji kmetij
skih  pridelkov. Razmere na trži
šču nas silijo tudi k  jačanju sk la 
dov rizika, k i jih bo delovna eno
ta imela in zalagala.

O rgani delovne enote bodo od
ločali tudi o udeležbi kmetov- 
kooperantov na ustvarjenem do
hodku delovne enote direktno na 
podlagi rezultatov posameznih  
panog in določil pogodb ali in 
direktno za razne kom unalne po
trebe, izobraževanje kooperantov, 
štipendiranje km ečkih otrok v 
strokovnih šolah itd. Odločanje o 
kadrovskih  zadevah spada v nji
hovo pristojnost in tudi soodlo
čanje pri imenovanju vodilnih de
lavcev delovne enote.

Največji organ delovne enote 
je svet delovne enote. Ta naj bi 
imel 27 članov in sicer 20 iz vrst 
kmetov — kooperantov, 5 iz vrst

delavcev delovne enote in 2 iz 
vrst aktivov mladih kmetijskih 
proizvajalcev. Kmetje — koope
ranti volijo na vsak ih  150 koope
rantov — nosilcev pogodbe o 
trajnem gospodarskem  sodelova
nju — enega člana sveta delovne  
enote in sicer na zboru kooperan
tov poslovne enote. N a  ta način 
volijo zbori kooperantov poslov
nih enot — izjema sta Šempeter 
in Tabor, kjer volijo po enega — 
po dva člana sveta delovne enote.

Delavci delovne enote volijo  
neposredno 5 članov v  svet de
lovne enote.

Pri poslovnih  enotah — sedaj 
obratih —  je v  teku ustanavlja
nje aktivov mladih kmetijskih  
proizvajalcev. Pobuda je prišla iz 
vrst mladih, k i delajo v kmetij
stvu, čutijo potrebo po združeva
nju in imajo željo po večjem uve
ljavljanju v  družbeno gospodar
skem  dogajanju na področju km e
tijstva. G lavna naloga teh akti
vov, k i so sestavni del organiza
cije mladine Slovenije, je druž

beno, ekonom sko in strokovno iz
obraževati mlade kmetijske pro
izvajalce v  dobre proizvajalce in 
upravljalce tako v  kmetijski or
ganizaciji, kakor v  širšem druž
benem smislu. V aktive se vk lju 
čuje mladina po končani osemlet
ki. Ti aktivi volijo iz svojih  vrst 
dva člana sveta delovne enote na 
zborih aktivov.

Svet delovne enote imenuje 
stalne in občasne odbore in ko 
misije, k i so njegovi organi in 
delujejo v okviru danih poobla
stil. (Odbori, kot hmeljarski, ž iv i
norejski itd. obstojajo že sedaj 
pri svetu kooperantov).

N a  sedežu delovne enote bo 
poleg potrebnih skupnih služb de
lovala tudi močnejša strokovna  
pospeševalna služba. V  njej so 
predvidena naslednja mesta:

tehnolog za pospeševanje  
km ečke proizvodnje,

tehnolog za pospeševanje po
ljedelstva in sadjarstva,

organizator hmeljarstva, orga
nizator perutninarstva, veterinar, 
tehnolog za pospeševanje živ ino
reje, organizator živinoreje in 5 
molznih kontrolorjev.

Ekonom ska enota se bo delila 
na 11 poslovnih enot: Braslovče, 
Celje, Gotovlje, Petrovče, Polze
la, Prebold, Šempeter, Tabor, 
Trnava, Vo jn ik  in Vransko. Sede
ži poslovnih  enot, z izjemo Vrbja, 
kjer bo novi sedež v  Gotovljah, 
bodo na sedanjih sedežih obra
tov.

Neposredni organ upravljanja 
v poslovni enoti, istočasno pa za 
delovno enoto kot celoto, so zbo
ri kooperantov v  poslovnih eno
tah. Na  zborih kooperantov imajo 
pravico odločanja polnoletni 
kmetje — kooperanti in delavci 
delovne enote. Po dosedanjih do
ločilih statuta podjetja so imeli 
pravico odločanja na zborih k o 
operantov kmetje kooperanti — 
nosilci pogodb o trajnem gospo
darskem sodelovanju. M islimo, da 
je prav, da se te pravice razširijo 
na vse polnoletne delovne ljudi 
na kmetijah, k i s podjetjem trajno 
gospodarsko sodelujejo, imajo 
status kooperanta, kakor do se
daj. Taka določila veljajo po Te
meljnem zakonu o kmetijskih za
drugah tudi za članstvo v  teh.

Poslovne enote se delijo v pro
izvodne okoliše, v  katerih usmer
ja kooperacijsko proizvodnjo in 
je za njo odgovoren strokovnjak  
— pospeševalec. Taka delitev ob
stoja že sedaj, vendar pa po ne
katerih obratih zadolžitve in od
govornost pospeševalcev za pro
izvodnjo v  proizvodnem okolišu  
niso dosledno uveljavljene.

Proizvodnih oko lišev je 38 po 
poslovnih enotah: Braslovče 4, 
Celje 5, Gotovlje 4, Petrovče 4, 
Polzela 3, Prebold  3, Šempeter 3, 
Tabór 2, Trnava 3, Vo jn ik  4 in 
V ran sko  3. Povprečno zajema pro
izvodni okoliš 130 kmetij s 450 ha 
kmetijskih površin. Velikost pro
izvodnih okolišev je po posamez-

P R I D E L A V E
nih poslovnih  enotah različna. Tu 
je upoštevana proizvodna razvi
tost. Tako zajema proizvodni oko 
liš v  poslovni enoti Vo jn ik  228 
kmetij z 801 ha kmetijskih zem
ljišč, v  poslovni enoti Trnava pa 
58 kmetij z 205 ha kmetijskih  
zemljišč.

Poslovno enoto vodi vodja po
slovne  enote, k i praviloma vodi 
tudi enega izmed proizvodnih  
okolišev. Od tega odstopamo sa 
mo v  poslovnih  enotah Vo jn ik  in 
Petrovče, kjer zaradi velikosti ob
močja vodji nista zadolženi še za 
enega proizvodnih okolišev.

N a  poslovni enoti se bodo na
hajala tudi potrebna sredstva za 
proizvodnjo in potreben strojni 
park. Upoštevajoč opremljenost 
kooperantov s stroji — med osta
limi stroji imajo 226 traktorjev in 
nad 500 motornih kosiln ic —  bo 
na poslovnih  enotah 33 traktori
stov in sicer v  Braslovčah 6, Ce
lju 1, Gotovljah 4, Petrovčah 3, 
Polzela 2, Preboldu 2, Šempetru 3, 
Taboru 3, Trnavi 6, V o jn iku  2 in 
Vranskem  1. Strojni park vodi 
vodja poslovne enote. Delavnice  
preidejo organizacijsko v  sestavo  
strojne postaje v Žalcu. N jihova  
naloga je nuditi usluge strojnemu 
parku lastne in kooperacijske  
proizvodnje ter kooperantom.

V  poslovnih  enotah posluje tu
di blagajna in kooperacijsko kn ji
govodstvo.

O rgan upravljanja v  poslovni 
enoti je svet kooperantov, ki ga 
volijo na zboru kooperantov. Ta 
upravlja poslovno enoto v  mejah 
pooblastil sveta delovne enote in 
določil statuta podjetja. Sveti so  
11 članski. V  njih je 8 kooperan
tov, zastopnik aktiva m ladih km e
tijskih proizvajalcev in 2 delavca  
poslovne enote.

Svet kooperantov imenuje hra
nilno  — kreditni odbor, pospeše
valne odbore, odbore proizvodnih  
oko lišev in komisije, k i so nje
gov i pomožni organi in delujejo 
v  okviru  pooblastil, k i jim jih 
svet kooperantov da. Odbori v  
proizvodnih okoliših  se imenuje
jo tam, kjer je to zaradi oddalje
nosti in drugih krajevnih razmer 
smotrno. Za take odbore so se 
kooperanti odločili v  Grižah, P o 
nikvi, V in sk i gori, Galiciji in na 
Dobrni.

Zastopnike v  centralne organe  
upravljanja podjetja bodo koope
ranti volili tako kot doslej na 
zborih kooperantov. N jihovo  šte
vilo je odvisno od razmerja v  de
lovni enoti za kooperacijo dose
ženega dohodka v  primerjavi z 
doseženim dohodkom  celotnega 
podjetja.

Opisana organizacija koopera
cijske proizvodnje še ni sprejeta 
od organov upravljanja podjetja. 
Je samo predlog, ki naj služi ko
operantom in članom kolektiva  
za razpravo.

V. P laskan

M ešič Anton in še trije imajo v  dolini sam onakladalnike



JEfftrneAVa^ 9
GOSPODARJENJE Z ZEMLJIŠČI KOMBINATA

Na zadnji seji 8. oktobra je  
delavski svet kom binata usta
novil poseben pomožni organ — 
komisijo za zem ljišča in ji po
veril nalogo, da skrbi za gospo
d a rjen je  z zemljišči na podlagi 
smernic, k i jih  je  sprejel.

C ilji gospodarjenja z zemljišči

1) O hraniti vrednostno in po 
možnosti tudi površinsko neokr
n jen  fond zem ljišč kom binata;

2) povečati ta  fond z naku
pom in zakupom zemljišč, če 
cena oz. zakupnina ustreza p ri
čakovanim  proizvodnim sposob
nostim zemljišča;

3) zaokrožiti zemljišča v veli
ke, za sodobno km etijsko proiz
vodnjo prim erne obdelovalne 
komplekse;

4) u stvarja ti čim večjo p re 
moženjsko korist za podjetje  iz 
zemljišč, ki niso prim erna za 
družbeno km etijsko proizvod
njo.

U krepi za ureditev zemljišč
Osnovna naloga je  arondaci

ja  še preostalih raztresenih p ar
cel, k i jo  je  treba čim prej za
ključiti, k e r je  to pogoj za so
dobno in donosno izrabo zem
ljišč v poljedelstvu in za uved
bo obdelave s težkim i trak to rji 
in velikimi kombajni.

Raztresena zemljišča, ki jih 
zaenkra t ne bi bilo mogoče 
arondi rati, n iti smotrno izrabiti 
v družbeni proizvodnji, se iz 
d ružbene proizvodnje izvzame
jo  in začasno dodelijo poslov
nim enotam za kooperacijo, da 
jih  dajo kmetom v zakup ali v 
kooperacijsko proizvodnjo.

Zemljišča, ki so dodeljena de
lovnim enotam družbene km e
tijske proizvodnje, le-te ne mo
rejo daja ti v zakup, niti v ko
operacijsko obdelavo.

D ružbena zem ljišča v koope
racijsk ih  žičnicah, ki jih  obde
lu je jo  kooperanti, m orajo priti 
nazaj v družbeno proizvodnjo. 
Kooperanti pa jih  lahko obdrži
jo, če dajo v zameno druga svo
ja  zemljišča, ki jih  je  moč 
arond ira ti ali kako drugače 
vključiti v obdelovalne kom
plekse podjetja .

V zakup vzeta km etijska zem
ljišča, ki jih  ni mogoče upora
biti v družbeni proizvodnji za

POPRAVEK
Prispevek »Delovna enota 

podjetja po novih predpisih« 
ni napisal Ernest Žmavc, kot 
je napisal tiskarski škrat v 
prejšnji številki Hmeljarja, 
marveč Ernest Zvar, dipl. 
oec. Pisca prosimo, da opro
sti napaki.

radi razdrobljenosti, naj se spo
razumno z lastniki vrnejo le- 
tem, zakupne pogodbe pa raz
drejo.

Prodaja, nakup in zakup 
zemljišč

Po končanem u re jan ju  zem
ljišč se lahko prodajo parcele, 
ki niso prim erne za družbeno 
proizvodnjo, niti za druge potre
be podjetja , zlasti tiste v zazi
dalnih okoliših.

Zemljišča se prodajajo  na 
javni licitaciji, izjem o lahko 
določi upravni odbor le, kadar 
gre za prodajo  zemljišča čla
nom delovne skupnosti kombi
nata, po posebnih pogojih, ki 
jih  določi delavski svet podjet
ja.

D enar od prodanih zemljišč 
mora knjigovodstvo posebej 
evidentirati in se sme uporabiti 
le za nakup drugih zemljišč.

Kombinat bo kupoval zem lji
šča, če ustrezajo za družbeno 
proizvodnjo, ali se dajo arondi
rati in seveda, če je  cena p ri
merna.

V zakup bomo jem ali zem lji
šča le dolgoročno, če {io prim er
na za družbeno proizvodnjo ali 
za kooperacijske žičnice.

Prodaja gradbenih parcel 
članom delovne skupnosti 

podjetja
Zemljišča, ki se določijo za 

prodajo in so prim erna za zida
n je  hiš, se razparcelirajo  in pri
pravi potrebna dokum entacija 
za prodajo.

O tem se na prim eren način 
obvestijo vsi člani delovne 
skupnosti podjetja, da se lahko 
p rijav ijo  kot interesenti s p red
kupno pravico.

Delavski svet pod je tja  s po
sebnim sklepom določi pogoje, 
po katerih  lahko člani delovne 
skupnosti kom binata kupijo ta 
ka zemljišča izven licitacije. Ti 
pogoji zajem ajo ekonomska, so
cialna in druga merila, po kate
rih se ugotovi upravičenost de
lavca do nakupa zemljišča in 
prepreči neupravičeno okori
ščanje.

Upravičence do nakupa grad
benih parcel izven licitacije iz
bere kom isija za družbeni stan
dard delavskega sveta podjetja

na podlagi predlogov delavskih 
svetov delovnih enot. oz. n jiho
vih komisij za družbeni stan
dard in m nenja sindikalnih po
družnic o teh predlogih. Pri 
predlaganju in izbiri upravičen
cev so vsi organi dolžni upošte
vati pogoje in merila delavske
ga sveta podjetja.
P ristojnosti pri gospodarjen ju  z 

zem ljišč i
Komisija za zemljišča:
— sklepa o prodaji, nakupu 

in zam enjavi zemljišč;
— sklepa v soglasju z uprav

nim odborom o brezplačnem 
prenosu pravice uporabe zem
ljišč kom binata na drugo druž
beno pravno osebo;

— po trju je  arondacijske na
črte;

— predlaga upravnem u odbo
ru uporabo sredstev od proda
nih zemljišč za izboljšanje ob
stoječih;

— predlaga upravnem u odbo
ru zemljišča, ki naj se prodajo 
članom delovne skupnosti kom 
binata izven licitacije;

— dodeljuje delovnim enotam 
za njihovo dejavnost potrebna 
proizvodna in funkcionalna 
zemljišča;

— določa letno odškodnino za 
zemlj išča, začasno dodeljena po
slovni enoti za kooperacijo;

— odloča v prim eru nesoglas
ja  med delovno enoto in oddel
kom za zemljišča pri u re jan ju  
zemljišč;

— predlaga polletna poročila 
o svojem delu.

S vet d elovn e enote:
— odloča o jem anju  zemlje v 

zakup;
— daje predloge kom isiji za 

zemljišča za nakup, prodajo ali 
zam enjavo urejenih  proizvod
nih zemljišč, vključenih v ob
delovalne komplekse.

Upravnik delovne enote:
— opravlja priprav lja lne po

sle pri nakupu, zamenjavi in 
arondaciji zemljišč;

— sodeluje pri p rip rav ljan ju  
arondacijskih predlogov;

— sklepa pogodbe o zakupu 
zasebnih zemljišč po odobritvi 
delavskega sveta delovne eno
te;

— sklepa s km eti pogodbe o

dodelitvi v obdelovanje zakup
ljenih zemljišč v kooperacij
skih žičnicah :

— daje kom isiji za zemljišča 
m nenja glede nakupa, prodaje 
ali zam enjave zemljišča;

— sodeluje pri določanju na
membnosti rabe posameznih 
zemljiških parcel.

Vodja poslovne enote za ko
operacijo:

— vodi razvid o uporabi za
časno dodeljenih zemljišč;

— odloča o dajan ju  začasno 
dodeljenih zemljišč v enoletno 
obdelovanje kmetom;

— določa višino odškodnine 
za zemljišče, dodeljeno v obde
lovanje kmetu.

Oddelek za zemljišča:
— nastavi in vzdržuje eviden

co vseh zemljišč kom binata po 
katastrskih  parcelah;

— u re ja  pravno stanje zem
ljišč;

— predlaga zemljiški knjigi 
potrebne spremembe in skrbi 
za vsklajenost nad dejanskim  
pravnim stanjem  zemljišč in 
zemljiško knjigo;

— nastavi in vzdržuje opera
tivni ka taster zemljišč kombi
nata;

— določa namembnost rabe 
zemljiških parcel v sodelovanju 
z upravniki delovnih enot in 
km etijskim i tehnologi;

— sodeluje pri izdelavi aron
dacijskih predlogov, izdela po
trebno dokum entacijo in izvede 
postopek;

— daje kom isiji za zemljišča 
predloge in m nenja za nakup, 
prodajo in zamenjavo zemljišč;

— pripravi in vodi postopek 
prodaje zemljišč;

— sklepa kupne, prodajne in 
m enjalne pogodbe;

— izdela predlogè o dodelitvi 
proizvodnih in funkcionalnih 
zemljišč delovnim enotam in 
jih  da komisiji za zemljišča v 
odločitev;

— začasno dodeljuje poslov
nim enotam za kooperacijo za 
družbeno proizvodnjo nepri
merna km etijska zemljišča;

— podaljša v upravičenih pri
merih enoletni rok za dajan je  
družbenega zemljišča kmetom v 
obdelavo.

V. Križnik

V OBČINI ŽALEC SO BILI IZVOLJENI ZA VI. KON-GRES ZKS NASLEDNJI DELEGATI:

DELAK TONE — SEKRETAR KOMITEJA OBČINSKE KONFERENCE ZKS ŽALEC; 
ZIDAR MILOVAN — dipl. ing. agr. — DIREKTOR KMETIJSKEGA KOMBINATA ŽALEC; 
BOLE TONE — PREDSEDNIK ZVEZNE GOSPODARSKE ZBORNICE;
URANJEK METODA, UČITELJICA NA OSNOVNI ŠOLI ŽALEC;
RAMŠAK ERNEST, DIREKTOR »GARANT« POLZELA.



X I. ZVEZNO TEKMOVANJE TRAKTORISTOV JOGOSLAVIJE
E najsto  zvezno tekm ovanje 

traktoristov  je  bilo letos v H er
cegovini na km etijskem  kombi
natu  HEPOK »Hercegovina« v 
M ostarju od 4. do 6. oktobra.

K om binat »Hercegovina« je  
največji in najm odernejši v me
diteranskem  delu Jugoslavije. 
Uredili so ga na zemljiščih, za 
katere so mislili, da se ne mo
rejo  izkoriščati v km etijske na
mene. Z dolgoletnim raziskoval
nim  delom, agrom elioracijam i 
in hidrom elioracijam i jim  je 
uspelo napraviti iz neplodnih 
zemljišč obdelovalna tla, na ka
terih  je  danes organizirana mo
derna km etijska proizvodnja.

K om binat obsega 600 ha vino
gradov. V n jih  pridelujejo na
mizno grozdje in grozdje za 
predelavo. Vino predelajo v 
dveh vinskih kleteh: Čitluk in 
Ljubuški. Kleti im ata skupno 
kapaciteto 500 vagonov. V glav
nem  proizvajajo žilavko in bla- 
tino. Poleg vinogradov im ajo še 
300 ha intenzivnih sadovnjakov 
in 2000 ha zemljišč za pridelo
vanje povrtnin. Cvetlice gojijo 
na 13 ha v rastlinjakih.

K om binat im a tudi inštitu t 
za hortikulturo. Poljedelstvo in 
živinoreja sta  kom binirani v 
k ra ju  Buni. Skupno im ajo 3000 
glav živine z lastno m lekarno 
in 30.000 ovac, ki jih  pasejo na
25.000 ha planinskih pašnikov.

movali so v teoriji, spretnostni 
vožnji in  v oranju.

Republiko Slovenijo sta  za
stopala dva tekmovalca: Ločič
nik Ivan iz našega kom binata 
— obra t Šem peter te r Muhič 
Ivan iz km etijskega poskusne
ga centra Jable.

4. oktobra so tekmovalci iz
žrebali tekmovalne številke in 
se pomerili v teoretičnem  zna
nju. T raktoristi so odgovarjali 
na vprašanja iz strojništva, 
agrotehnike in prom etnih pred
pisov. Pri teoriji sta  slovenska 
tekmovalca dosegla 1. in 3. me
sto. Motila so jih  vprašanja, ki 
so bila prirejena za vzhodne 
dele Jugoslavije. Na isto vpra
šanje, v tako različnih pogojih, 
je  nam reč možno več pravilnih 
odgovorov.

Drugi dan 5. oktobra je  bila 
svečana otvoritev zveznega tek
movanja. Otvoritvi so priso
stvovali zastopniki republike 
BIH, predsednik svetovnega 
združenja oračev, predsednik 
zveznega odbora ljudske tehni
ke in ostali predstavniki poli
tičnih in množičnih organizacij.

Slovesnost je  otvoril general
ni direktor kom binata inž. Os
m an Pirija. Po začetnih sloves
nostih se je  začelo tekmovanje. 
T raktoristi so tekmovali na 
trak to rjih  ITM-555. Tekmova
lec s posestva Jable je  imel sla

bila na prikolici. Ocenjevali so 
pravilnost dela, čas v katerem  
je  prevozil progo in odštevali 
napake: dotikanje in podiranje 
trasirk . V tej disciplini sta  do
segla naša dva tekm ovalca naj
več točk, in  sicer vsak po 24,25.

Največja senzacija je  bila 
o ranje našega tekm ovalca Lo
čičnika. Občinstvo in tudi tek
movalci so m u pred oranjem  
želeli, da letos doseže I. mesto. 
D vakrat je  nam reč že osvojil II. 
mesto. Že, ko je  izoral prvi dve 
brazdi, je  bilo m nenje tako med

vam sta  slovenska trak to rista  
postala zmagovalca. Zvezni p r
vak v vseh disciplinah je  postal 
Ločičnik Ivan, trak to ris t KK 
Žalec — obra t Šem peter; drugo 
m esto pa je  pripadlo Muhič 
M artinu, trak to ris tu  KPC Jable. 
Tako je tudi v ekipnem plasm a
nu zasedla ekipa SR Slovenije 
prvo mesto, kar nam  je pri
neslo lep prehodni pokal p red
sednika LT Jugoslavije tov. 
Franca Leskoška-Luke. Posa
mezne ekipe so dosegle nasled
n je  število točk:

Ivan Ločičnik si je temeljito pripravil plug, ker je nameraval resno 
poseči v boj za naslov zveznega prvaka

publiko kot med tekmovalci, da 
m u letos nihče ne bo kos. Ko
m isija je  ocenila njegovo ora
nje za najboljše. Merilci globin 
pa so ugotovili, da je  dvakrat 
prekoračil predpisano globino 
22 cm in zaradi tega je  izgubil 
trideset točk. Ker je  b ila  njiva 
zelo neizenačena, je  to  napako 
napravila večina tekmovalcev. 
Ko so trak to risti zvedeli, da so 
Ločičniku globinomerci odbili 
30 točk, so protestirali. Komisi
ja  pa ni upoštevala pritožbe vo
dij ekip Makedonije, Vojvodine 
in seveda tudi Slovenije.

Uspeh slovenskih tekmoval
cev je  bil prodoren. K ljub teža

Slovenija 483,71
Bosna in Hercegovina 429,85 
S rbija  424,65
Vojvodina 416,86
H rvatska 388,35
Kosmet 387,50
M akedonija 366,76

Po vrnitvi domov je bil dr
žavni prvak tov. Ločičnik Ivan 
povabljen na sejo centralnega 
delavskega sveta, k jer m u je 
predsednik tov. Goršek Andi 
čestital v imenu kolektiva in 
m u želel veliko uspeha pri tek
m ovanju na svetovnem prven
stvu oračev, ki bo leta 1969 v 
Zemunu.

P B

Ločičnikov odločilni start

Im ajo tudi klavnico in hladil
nico te r mešalnico močnih kr
mil. Njihova trgovska mreža je 
razširjena po vsej Jugoslaviji.

Tekmovanje traktoristov  je 
bilo organizirano v Buni, ki je 
12 km oddaljeno od M ostarja. 
Dne 4., 5. in 6. oktobra se je 
pomerilo na Biškem polju na 
7-letnem lucernišču 30 tekmo
valcev iz vseh republik Jugo
slavije (razen Črne gore) in 
ekipa iz Madžarske, ki je  tek
m ovala izven konkurence. Tek-

bo parcelo: bila je  tako kam ni
ta, da na enem koncu plug ni 
šel globlje kakor 10 cm. Zaradi 
tega ni pokazal vsega znanja. 
Drugi slovenski tekmovalec Lo
čičnik Ivan je  bil ta  dan na 
spretnostni vožnji. Tekmovalna 
steza je bila precej težka. Tek
movalec je  m oral pokazati, ka
ko se hitro  in pravilno priključi 
plug in nato  s prikolico pravil
no prepelje skozi ovinke in ja r
ke v garažo, ne da bi prevrnil 
naloženo posodo z vodo, ki je

ŽIVINOZDRAVNIŠKA DEŽURNA SLUŽBA ZA MESEC 
NOVEMBER 1968

1. XI. LESJAK Milan, dipl. vet., Prebold, tel. 72-201 
3. XI. FLORTANC Julijan, dipl. vet., Braslovče, tel. 72-027 

10. XI. OCVIRK Franc, dipl. vet., Vransko, tel. 72-407 
17. XI. LESJAK Milan, dipl. vet., Prebold, tel. 72-201 
24. XI. FLORJANC Julijan, dipl. vet., Braslovče, tel. 72-027 
29. 30. XI. LESJAK Milan, dipl. vet., Prebold, tel. 72-201 

1. XII. LESJAK Milan, dipl. vet., Prebold, tel. 72-201
Dežurstvo prične v soboto ob 12. uri in traja do pone

deljka do 7. ure zjutraj.
29. nov. 1968 ne osemenjujemo.

30. nov. 1968 osemenjujemo kot običajno.
1. dec. 1968 osemenjuje dežurni veterinar.

VETERINARSKA POSTAJA ŽALEC
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Samonakladalec - pomočnik 
pri spravilu krme

V letošnjem  letu  so imeli ne
kateri nasi kooperanti prilož
nost preizkusiti samonakladal- 
ce (sam onakladalne prikolice 
za m rvo ali travo).

Zastopniki tovarn .Mengele so 
omogočili preizkus samonakla- 
dalca Mengele 19, zastopniki 
Böhm ow erka pa tipa  LH in LS 
15 te r  zastopniki Fristeina p a  
svoj sam onakladalec s 17 m 3. 
Poleg prostorn ine teh  sm o vi
deli p ri delu na dem onstracij
skem  poskusu tudi Pötturguje- 
vega kadetta  20 m 3.

Splošni vtis vseh, ki so jih  vi
deli p ri delu, je, d a  poudarijo  
različno olajšanje dela p ri sp ra  
vilu krm e, saj lahko en sam  s 
trak to rjem  spravi seno z 1 km 
oddaljenega travnika, če ga je  
p re j spravil v redi, v dobri uri, 
če je  tudi pridelek visok.

Drugi vtis, ko zveš za ceno, 
ki se zaenkrat giblje , okrog
20.000 din (2 m ilijona starih ), 
pa je, da je  zelo drag.

To s ta  vtisa, zaradi katerih  
nakupa ne odsvetujem o, a pri
poročam o strp n o st in  učaka- 
nost.

Vsi tr ije  tipi so bili preizku
šeni dokaj tem eljito  in niti ne 
sam o z enim  trak to rjem  in trak 
toristom . Eno ali še bolje pol- 
sezonsko preizkušnjo so pro. 
sta li v celoti dobro. V rokah 
kooperantov, ki so jih  prvič 
upravljali, ni prišlo  do okvare 
n iti enega dela, če ne štejem o 
kakšno polom ljeno m ačje oko 
pri obračanju  na dvorišču.

Prisodim o jim  lahko enotno 
konstrukcijo , ki obeta trpež- 
nost, ozirom a vsaj ne preveč 
draga popravila. Po izgledu sta 
Mengele in  Fristein  nekoliko

N ekateri tehnični podatki.

o p rav lja  to  delo  seveda laže in  
h itre je , m o to r p a  m an j trp i.

SamonakJLadaici služijo  p re d 
vsem  za  sp rav ilo  tra v e  v sve
žem  (p n la s t) ,  po lsuhem  (za  do- 
su ševan je  a li s iliran je ) in  su 
h em  s ta n ju . U porab im o p a  j ih  
lahko  tu d i za  sp rav ilo  o s ta lih  
v rs t k rm e, slam e ipd. P re izkuš
n jo  so dob ro  p re s ta li ta k o  p ri 
sp rav ilu  lucerne, p itn ik a , ze
lenega ovsa  in  grašice. V zad 
n je m  p r im e ru  se je  sveža graši- 
ca  n av ija la  okrog  p o b ira ln ih  
p rs to v  in  j ih  je  b ilo  tre b a  osvo
b o d iti po  v sakem  n ak lad an ju .

Cas polnjenja tra ja  od 6 do 
7 m inut do 12 m inut za 15 m 3 
ozirom a 1.200 kg sveže mase, 
k a r je  odvisno od krm e, ki jo  
nakladam o, od velikosti zgrab- 
ka, od moči trak to rja  in spret
nosti trak to rista , od stlačeno- 
sti, če gre za suh m aterial.

R azkladanje tra ja  1,5 — 2,5 
m inuti.

Od teh im a le .Böhmwerk LS 
priklop od strani, kar omogoča 
istočasno košnjo in nakladanje, 
k a r pride prav p ri pripravi pri- 
lasta.

Vsi tr ije  sam onakladalci im a
jo  dno z verigo, ki prikolico 
prazni (kratzboden).

To so nekateri podatki, ki ne 
kažejo posebne razlike m ed na
štetim i tipi. Tudi cene so si pre
cej podobne in visoke.

Na jesenskem  sejm u smo 
imeli priliko videti Pöttenguje- 
vega P irata  — sam onakladalca 
s 15 m 3 koristne prostornine za 
snov. Sicer je  nekoliko slabše 
izdelan, vendar je  njegova cena 
(21.000 Sch., k ar bo zneslo 
okrog 16.000 — 16.500 din z vse
mi stroški). Za 3.500 din je  mož-

B öhm ew erk  15 F ris te in  17 M engele 16

širina p rik ljučka
dolžina
višina
višina dna od ta l 
lastna teža
dovoljena skupna teža 
delovna širina (pick-up)

2320 2180 2150
6500 5800 5350
2500 3150 2900

930 950 720
1086 1200 940
3250 3500 3000
1600 1575 1450

bolj robustna; Mengele in 
Böhm w erk pa nekoliko bolje) 
izdelana.

Potrebna vlečna moč po po
datk ih  tovarne je  12 KM za vse 
tipe. S teyer 18 se je  pokazal v 
vseh p rim erih  dovolj močan, 
četudi je  p ri nak ladanju  s 
spro tno  košnjo po trebna veči
nom a druga brzina, p rav  tako 
tak ra t, ko se v m anjši strm ini 
naklada že večja teža. V sk ra j
n ih  prim erih  je  potrebno delati 
s prvo brzino. Lažje naklada
nje, zlasti otavo, zm ore Steyer 
18 s tre tjo  brzino. Ti podatki 
veljajo  v glavnem za vse tri sa- 
m onakladalce. M očnejši trak to r

no dokupiti še pripravo za tro 
šenje hlevskega gnoja. Ta sa
m onakladalec izgleda nekoliko 
bolj dostopen zaradi nižje cene, 
vendar bi ga m orali preizkusiti.

Svet kooperantov je  na  zad
n ji seji razpravljal o m ehaniza
ciji in se je  zavzel za čim večjo 
enotnost tipov. K orist od tega 
bi bila v bolje organizirani ser
visni službi, p riti pa bi m orala 
do izraza tudi p ri pogajanju za 
nakup večje količine stro jev  ali 
priključkov. Zaradi obeh razlo
gov je svet predlagal, da se 
u sm erja  nakup strojev tud i Z 
dajanjem  posojil in deviz za 
nakup. Glinšek Slavko

Dipl. ini. Horvat Tone z, veterinarskega zavoda v Celju tolmači 
obiskovalcem način kategorizacije sejemskih goved

de bil sejem v Ilecici
res z iv?

LEPO VREME IN DOBRA ORGANIZACIJA NISTA PRIVABI
LI V PETEK, 18. OKTOBRA, DOPOLDNE V RECICO OB SAVI
NJI — PRIJAZNO VAS POD MOGOČNO MOZIRSKO PLANINO 
— ZADOVOLJIVO ŠTEVILO REJCEV. RAZSTAVLJENO IN NA 
PRODAJ JE BILO 36 GLAV, OD TEGA LE 2 KRAVL

KUPCI SO NAJBOLJ POVPRAŠEVALI PO PLEMENSKIH 
KRAVAH, MANJ PO BREJIH TELICAH IN NAJMANJ PO NE- 
BREJIH TELICAH. SLEDNJIH JE  BILO PRODANIH NAJMANJ.

ŽIVINO SO PRODAJALI KOOPERANTI ZKZ, KZ ŠOŠTANJ 
IN KK ŽALEC.

DOLINAR RUDI, ŽIVINORE
JEC IZ ŠENJANŽA PRI REČI
CI, JE NAGOVORIL MALO
ŠTEVILNE KUPCE:

Dragi živinorejci,
dragi gostje!
Ob letošnjem plemenskem 

sejmu, ki ga je organizirala 
Zgornjesavinjska kmetijska za
druga Mozirje, vas toplo po
zdravljam, hkrati pa se lepo za
hvaljujem vsem, ki so kakorko
li pomagali pri organizaciji te 
pomembne živinorejske prire
ditve!

Zgornjesavinjska živinoreja 
kot tipična in najmočnejša go
spodarska panoea našega pred
alpskega področja je v zadnjem 
desetletju že dosegla velik na
predek, tako v pasemski pre
usmeritvi na sivorjavo govedo, 
kakor tudi v specializaciji kmeč
kih gospodarstev na tržno pro
izvodnjo. Organiziran odkup 
mleka je ta proces še bolj 
vzpodbudil in pospešil, hkrati 
pa prepričal rejce molzne živi
ne, da si je ob umnem gospo
darjenju možno zagotoviti stal
ne vire dohodkov tudi iz kme
tijstva. Nadaljnji razvoj zadruž
ništva nas bo čedalje bolj silil 
k temu, da bomo še z mnogo 
več odločnosti in prizadevanja 
stopali po začrtani poti. Zaveda

ti se je namreč treba, da samo 
čistopasemska čreda še ne po
meni tudi gospodarskega uspe
ha. Zlasti je važna proizvodna 
sposobnost molznih živali, saj 
je prav od nje v veliki meri 
odvisno, kako bo naš rejski 
trud poplačan.

Za visoko molznost krav so 
poleg pravilne in zadostne pre
hrane odločilnega pomena pred
vsem dedne lastnosti za proiz
vodnjo mleka, ki izvirajo iz do
bro poznanih, plemensko pri
znanih in kontroliranih predni
kov. Dobro poreklo plemenic, ki 
jih privežemo v hlev, je torej 
najboljše jamstvo za uspeh v 
živinoreji. Razumen rejec, ki to 
ve' že iz lastnih izkušenj, bo po
temtakem zlahka raz.umel veli
ko gospodarsko škodo, ki jo na
ši živinoreji povzročajo zakotni 
biki in pa slepo prekupčevanje 
s plemensko živino brez znane
ga porekla.

Da bi vse te škodljive pojave 
čimprej kolikor mogoče omeji
li, če ne že popolnoma odpravi
li, obenem pa pomagali zainte
resiranim rejcem pri nabavlja
nju zares kakovostne plemen
ske živine, je ZKZ tudi letos 
pripravila to sejemsko priredi-
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Po daljšem času 

zopet razstava hmelja
V petek, 25. oktobra ob 10,30 je bila v veliki dvorani KK Žalec 

slovesno odprta razstava 256 vzorcev hmelja iz vseh hmeljarskih po
dročij Slovenije.

Na otvoritvi so bili predstavniki organizacij, ki se ukvarjajo s 
proizvodnjo hmelja v Sloveniji, Bački in celo dva hmeljarja z Irske, 
predstavniki pivovarn, oblasti in nagrajenci.

Direktor hmeljarskega inštituta Zvone Pelikan, dipl. ing. agr., je 
pozdravil navzoče, Wagner Tone, dipl. ing. agr., pa je v referatu podal 
kratko oceno hmelja in vzorcev letnika 1968.
Nagrade so prejeli:

Reg.
Št. Razstavi j alee Kraj

Štev.
doseženih

točk

26
ZLATI STORŽEK 

KZ Vuzenica DE Radlje Radlje 67

18
SREBRNE PLAKETE 

KK Ptuj DE Sobetinci Sobetinci 63
28 KZ Ruše Ruše 63

218 Satler Alojz Založe 62,5
93 Cizej Ivan Šentrupert 61

1 KZ Laško Laško Rim.
27 Semenarna Ljubljana Toplice 60,5

obr. Radlje ob Dravi 60,5
63 Žolnir Henrik Orla vas 60,5

152
BRONASTE PLAKETE 

Piki Jože Zg. Roje 60
101 Marovt Franc Zg. Gorče 60
79 Rančigaj Franc Smatevž 60
23 KZ Dravograd Dravograd 59

244 Žgank Kati Šešče 59
24 KZ Vuzenica DE Vuzenica Vuzenica 58,5

204 Grobler Valentin Pondor 58,5
343 Fricelj Jože Kokarje 58,5
51 Ušen Srečko Podkraj 58
11 KZ Slovenske Konjice SI. Konjice 58
5 KZ »Krka« DE Šentjernej Šentjernej 57,5

12 KZ Slovenska Bistrica Sl. Bistrica 57,5
179 Gorišek Vinko Ponqrac 57,5
241 Svet Vlado Kapla vas 57,5

(Nadaljevanje s 4. strani) 
Sledili bodo skupni občni zbori 
združenih SP z delovnim pro
gramom za bodoče delo in iz
volitvijo novih organov podruž
nice. Za pripravo skupnih obč
nih zborov naj se zadolžijo do
sedanji predsedniki podružnic. 
Organizacija novih sindikalnih 
podružnic pa se izvrši na usta
novnih občnih zborih.

K er je  do novega leta, z ozi
rom  na rok, ki je  določen za 
občne zbore, razm erom a kratek 
čas, je  nujno, da se pristopi k 
reorganizaciji in pripravam  za 
občne zbore. Predvsem je  nuj
no, da se izdelajo in sprejm ejo 
dokončni predlogi o novi obliki

organizacije sindikata in tem e
ljito  pripravijo  kadrovske re
šitve za uspešno delovanje bo
dočih podružnic v novi organi
zacijski struk tu ri podjetja.

M nenja smo, da bi sindikat 
na nivoju podjetja  ostal tak, 
kot je, le da bi se izvršile vo
litve novih organov in to po ce
lotni reorganizaciji. Pozivamo 
sindikalne in druge sodelavce, 
da dajo k navedenim predlo
gom svoje pripom be in predlo
ge tako, da bi sindikalni odbor 
na eni izmed svojih bodočih sej 
dokončno sprejel stališče o or
ganizacijski s truk tu ri sindikata 
v podjetju.

F. Ivančič

(Nadaljevanje z 11. strani) 
tev. Pri tem velja omeniti po
sebno razumevanje ZKZ in pri
pravljenost kreditiranja ob na
kupu.

Ne bi bilo prav, če bi sejem 
izpadel le kot razstava plemen
ske živine, pač pa bo njegov na
men dosežen le, če se bomo vsi 
rejci dobro zavedali, da je bil 
organiziran zaradi nas; torej 
nam v korist in pomoč pri po

večanju in kakovostnem izbolj
šanju naših govejih čred.

Zares dobra in visokoproduk- 
tivna živina v naših hlevih ne 
bo samó ponos rejcem in meri
lo uspeha v gospodarjenju, pač 
pa tudi pomemben prispevek k 
vsesplošnemu napredku živino
reje v naši dolini, za kar je ZKZ 
kot naša »najbližja« organizaci
ja brez dvoma živo zainteresi
rana.

................. im ..... .................... um ni........ ...............................murni.............. ..... m

I Količek mladih proizvajalcev (
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P R V I A K T IV  ML A R I MI
Na pobudo vodstva KK Žalec 

smo na Vranskem 20. oktobra 
imeli ustanovni zbor aktiva 
mladih proizvajalcev. Zaenkrat 
je  to eden med prvimi ustanov
ljenimi aktivi, ne samo na pod
ročju kombinata, temveč cele 
Slovenije.

Žužej Franc, in Slavko Glinšek. 
Zgoraj om enjeni predstavniki 
so zelo zanimivo orisali pomen 
in korist u stanav ljan ja  aktivov 
ter nam posredovali več korist
nih nasvetov in predlogov za 
pričetek dela.

V nedeljo 20. oktobra dopoldne je kmečka mladina na Vranskem 
ustanovila aktiv mladih proizvajalcev, ki bo deloval v okviru 

občinske mladinske organizacije
P riprav lja ln i odbor je  p rip ra 

vil vse potrebno. Na sestanku 
se je  zbralo 42 mladih km etij- 
cev. Sestanka so se udeležili tu 
di predstavniki kom binata Pla- 
skan Vlado, K ladnik Robert,

Strokovno-ccenjevalni komisi
ji pod vodstvom ing. Horvata 
kot predstavnika Živinorejsko- 
veterinarskega zavoda Celje in 
strokovnemu kadru ZKZ Mozir
je — se še enkrat lepo zahva
ljujem za organizacijsko pomoč 
pri izvedbi današnjega sejma, 
vam — rejcem — pa želim ugo
den nakup in mnogo uspehov v 
nadaljnjem gospodarjenju!

Predsednik sveta kooperan
tov na obratu Vransko je  dejal: 
»Danes ni dovolj, da km etje 
pridelujejo, vedeti morajo, ka j 
in kako pridelujejo. Takšno go
spodarjenje pa že zahteva stro- 
kovnejšega človeka. Zato bi mo
ral aktiv nuditi prve korake 
pri u stvarjan ju  takšnih ciljev.«

Po prečitanem  statutu je  bilo 
izrečenih nekaj predlogov od 
strani mladih. Za pričetek je  bil 
že sprejet delovni program. P ri
čeli bomo s kuharskim  tečajem , 
ki je  zelo potreben. O rganizi
rali bomo obisk hm eljarske raz
stave v Žalcu in ogled obra
ta  SINALCO. Om enjeni so bili 
tudi drugi načrti, ki so daljno- 

(N adaljevanje na 13. s tran i)
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R azstava  p lem enske živine in prašičev na Vranskem
Pasem ska zam enjava živine se je  na obm očju Vranskega pri

čela leta 1956, ko je  bilo na Prim orskem  kupljenih prvih 18 glav 
sivorjave pasme. Te živali so pokazale, da so zelo prim erne za 
km ečko re jo  v hlevih Savinjske doline. Tako je ta  živina predstav
lja la  jedro  za širjenje te pasme. Leta 1956 je bil na Vranskem 
sejem  plemenske živine. Na tem  sejm u so bile razstavljene krave 
in  telice pom urske in sivorjave pasme. N ajbolje so bile ocenjene 
krave SR pasm e in so požele vse nagrade.

Ponovna zam enjava SR govedi se je pričela z organizacijo od
kupa m leka in sicer:

Leto vseh
krav SR nabava kupljeno stanje 

v «/. odkup mleka

1965 545 30 69 13 120.000 1
1966 623 43 118 19 263.000 1
1967 647 30 205 32 310.000 1
1968 650 15 231 36 330.0001

Iz tega vidimo, da je  bil največji skok p rirastka  krav in bre
jih  telic v letu  1967 zaradi tega, ker so bila kupljena n a  Prim or
skem  poleg brejih  telic in krav tudi teleta v letih 1965 in 1966. 
K ooperanti im ajo sedaj 231 glav čistopasem ske živine, kar pred
stav lja  36%. Ta procent je  v prim erjavi z ostalim i obrati KK naj
višji. V endar bo treba še mnogo delati in ta  tem po pasem ske za
m enjave nadaljevati, ker je  še vedno 419 krav in b rejih  telic, ki 
so križanke ali potom ke pom urske pasm e in nim ajo sposobnosti 
dvostranske proizvodnje za mleko in meso.

Pasem sko zam enjavo vršijo rejci že sami tako, da čistopa- 
sem sko te le  kupi ozirom a proda km et kmetu.

Zaradi visokega števila čistopasem ske živine in prašičev je  
svet kooperantov obra ta  Vransko na eni izmed sej sprejel sklep, 
da organizira sam ostojno razstavo živine. Ta razstava je  bila 22. 9. 
1968 v Podgradu. Bilo je  razstavljenih le 30 plem enskih krav, telic 
in pitancev te r 15 prašičev. Razstava bi vsekakor bolje uspela, 
vendar nekateri niso mogli tran spo rtira ti živine zaradi hudega 
naliva. Izid ocenitve in nagrad smo objavili že v p rejšn ji številki 
»Hmeljarja«, popravljam o le ocenitev plem enskih m erjascev. Mer
jasec ÀMOR 038/18 rejec H olobar M arija ni dobil I. nagrado, tem 
več si jo  deli z m erjascem  LiM 301/28 rejca Vranič Ivana iz Pre
kope. K om isija je  nam reč oba enako ocenila in obema dodelila
I. m esto.

Kot že zgoraj omenjeno, so bili razstavljeni tudi plemenski 
prašiči nem ške bele žlahtne pasme. To pasm o smo začeli uvajati 
le ta  1965 z nakupom  plem enskih svinj. Km alu so naši rejci ko
operan ti spoznali dobre lastnosti te pasme, ki se je  začela hitro  
širiti. K uspehu je  precej pripom ogel plem enski m erjasec uvožen 
iz Avstrije. Dajal je  odlične potomce, ki so se odražali v izredno 
nagli ras ti in zaželjenih telesnih oblinah. Težave so bile zlasti prvi 
dve leti, ker se rejci niso mogli tako h itro  preusm eriti od švedske 
landrase na to  pasm o. Tudi selekcija ni bila prvo leto urejena

(Nadaljevanje z 12. strani)

sežni in o n jih  nismo še pose
bej sklepali.

Na ustanovnem  zboru je  bil 
soglasno izvoljen devetčlanski 
odbor in tričlanski nadzorni od
bor. Prav  tako pa so izvolili tu 
di predsednika aktiva m la
dih proizvajalcev.

Želja in načrtov je  dovolj. V 
bližnji prihodnosti jih  bo po
trebno počasi, a dosledno tudi 
izvajati. Če bomo tudi vnaprej 
deležni takšne pozornosti ob ra
ta kot do sedaj, mislim, da bo
mo vsekakor uspeli.

F. Izlakar

Tudi v Preboldu se je sestal prvič po dolgoletnem pre
moru 20. oktobra ob 8. uri aktiv mladih kmetijskih proiz
vajalcev.

V tem kraju je čutiti vpliv industrije in nizek prirastek 
kmečkega prebivalstva. So vasi, ki nimajo niti enega mla
dinca (Kaplja vas). Triindvajset kmečkih fantov in deklet 
— toliko se je jih je udeležilo zbora — je visoko število.

Izvolili so 9-članski odbor, nadzorni odbor in za predsed
nika Vedenik Joža.

Predsednik sveta kooperantov tovariš Karl Marinc je v 
uvodnem govoru pozdravil potrebo mladih po skupnem delu 
in jim nakazal več koristnih napotkov za bodoče delo in 
Življenje.

Veliko uspehov mladim želi tudi
uredništvo

preveč vzorno. Tudi to se je  v doglednem času izboljšalo in tako 
smo počasi dobili stalne odjem alce predvsem v okviru kom binata. 
Kmalu so se pojavili tudi kupci iz drugih področij. Danes uspešno 
zalagamo z dobrim  plem enskim  m aterialom  področje bivšega celj
skega okraja. Prodajam o pa tudi v druga obm očja kot so: Šoštanj, 
Mozirje, Slovenska Bistrica, Slovenj Gradec, Tolmin, Nova Gorica, 
Kamnik in v Posavje. V letu 1967 je  bilo na om enjena področja 
prodanih 70 merjascev. Letos smo uspeli do 1. 10. 1968 prodati že 
53 kom. Upamo da bo letošnja prodaja večja od lanske.

Na terenu im am o 15 m atičnih svinj, od katerih  odbiram o ple
menski m aterial in  vršim o selekcijo. V prihodnje bomo to število 
še povečali, posebno, če bodo višje odkupne cene na jugoslovan
skem tržišču. Za plemenitev im am o na terenu 3 plemenske m er
jasce. O brat opravlja selekcijsko službo in prodajo v sodelovanju 
z živinorejsko-veterinarskim  zavodom iz Celja.

Na razstavi smo želeli pokazati vse kategorije prašičev, kar 
pa nismo uspeli zaradi slabega vremena. Kljub tem u je  bilo raz
stavljenih 15 plem enskih svinj in merjascev.

Na razstavi je  sodelovalo tudi podjetje  Agrotehnika, ki je  p ri
kazalo razne stro je  za spravilo sena. Tovarna Alfa Laval pa je  de
m onstrirala molzne stro je  in prodala našim  kooperantom  4 kom. 
s hidropulzom  in enega navadnega Diabolo. Te stro je je  tovarna 
kupcem m ontirala brezplačno.

Za izvedbo sejm a se zahvaljujem o vsem, ki so pomagali pri 
pripravi in poteku razstave, zlasti pa KZC, ki je strokovno odbral
in pripravil vse podatke.

Finančno so razstavo podprli:
Medobčinski živinorejski sklad 2000N-din
Zavarovalnica Sava 500 N-din
Gorišek Franc, m esar, T rojane 300 N-din
K rajevna skupnost Vransko 200 N-din
Gostišče Slovan, Vransko 150 N-din
G rabnar Janko, m esar, Motnik 60 N-din
Ostala sredstva je  prispeval KK Žalec

Vsem darovalcem se svet koperantov obrata  Vransko najlepše 
zahvaljuje in upa, da so bili obiskovalci razstave zadovoljni.

Za obrat Vransko 
F. I. — K. L.

Čestitka
V soboto, 19. oktobra, je po

leg odgovorne dolžnosti, ki jo 
opravlja, uspešno diplomiral to
variš KOLENC VINKO kot iz
redni slušatelj na Višji agro
nomski šoli v Mariboru.

Njegovo uspešno samostojno 
življenje potem, ko je odšel z 
očetove kmetije, se prične 1949. 
leta v Založah na okrajni eko
nomiji/ ki se je ustanovila na 
zemlji, ki so jo prej obdelovali 
agrarni interesenti. S priklju
čitvijo ekonomije k tovarni no
gavic Polzela in s priključitvijo 
kmetijske obdelovalne zadruge 
Šempeter je dobilo podjetje 
naslov »Kmetijsko gospodar
stvo«, ki je uspešno opravljalo 
svoje naloge vse do priključitve 
v KK Žalec.

Vse oblike organizacije in do
polnitve kmetijske in živinorej
ske proizvodnje je vodil tov. 
Kolenc Vinko in dosegal poleg 
uspešne hmeljarske proizvod
nje tudi vidne rezultate v živi
noreji. S kolektivom mu je 
uspelo doseči 1960. leta zvezno 
nagrado 4 milijone S-din za vi
soko proizvodnjo mleka po kra
vi (4163 litrov).

Ob ustanovitvi KK je tov. 
Kolenc ostal še do septembra 
na obratu Šempeter, zatem pa

je postal tehnični vodja kmetij
ske proizvodnje, 1964. leta ob 
priključitvi zadruge pa direktor 
sektorja LP.

Rezultati pestrega in požrtvo
valnega dela diplomanta so vid
ni v Savinjski dolini na vsakem 
koraku, saj o njih nemo pri
čajo moderne betonske žičnice. 
Velik delež svojega truda pa je 
vložil tudi v izgradnjo živino
rejskih farm.

Ob pestri, kmetijstvu posve
čeni življenjski poti in ob uspeš
no opravljeni diplomi tovarišu 
Vinku iskreno čestitamo sode
lavci. Vy
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»SENCA ZELENEGA ZLATA«
(N adaljevanje)

Kot navaden vojak se je  po
tem  Porentarjev Tonač še nekaj 
mesecev boril in jurišal. N ekje 
pri Doberdobu pa [jo je  končno 
skupil v desno nogo. Pošteno si 
je  oddahnil. Rana ni bila  sm rto
nosna, mogoče bo noga ostala 
ravna, to  pa  ni najhuje; glavno 
je, da se živ in zdrav vrne v Sa
vinjsko dolino in prične z novim 
življenjem. Spet se je  potikal 
iz bolnice v bolnico, dokler ni 
čisto slučajno obstal v celjski 
bolnišnici. Baje m u je  pom agal 
neki zdravnik, blizu Celja do
ma, katerem u je  Tonač hinav
sko potožil:

»Sit sem vsega, tud i te  b ru 
talne Avstrije, te  krivične vojne, 
ki je  pom orila toliko slovenskih 
fantov.«

DRAGO KUMER

Zdravnik ga nekaj časa gleda, 
kakor da ga je  nekje že videl. 
In  ga je  vprašal:

»Če se ne motim , sem vas vi
del v oficirski uniform i. Im am  
prav?«

»Seveda,« je  odsekano p ritr
dil Tonač. »Avstrijskemu ko
m andantu sem pred  svojo četo 
zabrusil, da se naj Avstrijci sa
mi borijo, nas, Slovence, pa naj 
pošlje domov, sicer si bomo sa
m i poiskali po t do svobode.«

Zdravnik je  n a  široko odprl 
usta.

»Pa vas niso ustrelili!?«
»Ne. Potrgali so mi poročniško 

našitke in m arš na  fronto. Pri 
Doberdobu Sem jo  skupil.«

»Doberdob je  bil nekoč našy 
slovenski. Zdaj pa  tam  padajo  
naši slovenski fantje. S te si sa
mi prizadejali to  rano?«

»Da.«
»Imeniten dečko. N ajprej vas 

bom  spravil v Ljubljano, od 
tam  pa naprej v Celje.«

»Gospod doktor!« je  Tonač 
objel tako razumevajočega 
zdravnika. »Hvala, tisočkrat 
hvala!«

»Pssst! To je  m oja dolžnost. 
Oba sva Slovenca, oba.«

Tako je  Porentarjev Tonač 
pričakal konec vojne “v Celju in 
ko se je  vsaj za silo pozdravil, 
ko so po m estu korakali ba ta 
ljoni srbske vojske, je  Tonaču, 
ko se je  spom nil na vse padle 
in  ranjene, p ri srcu močno od
leglo. Z berglo je  stopal po ulici 
in na ves glas kričal:

»živela Jugoslavija! živelaaa!«
Tonač je  prikrum pal na  do

mače dvorišče ravno o pravem  
času. M ati je  ležala na  sm rtni 
postelji. Toliko je  bila še p ri za
vesti, da je  obrnila glavo, steg
nila roko in  pobožala Tonačevo, 
potem  tiho zavzdihnila.

»Samo da si se vrnil, To
nač ...«

Tonač pa  je  vedel, koliko je  
ura, na  vso moč je  stresel m a
ter, da je  še enk ra t razprla oči.

»čuj, m ati, si m i kaj zapisala, 
ha?«

Odgovoriti n i mogla, samo 
dolgo ga je  gledala in  počasi 
zm ajala z glavo, k ar naj bi po
menilo — nič ti nisem  zapisala; 
ti si že dobil svoje.

»Svinjarija!» je  Tonač skočil 
na noge in udaril z berglo po 
končnici postelje. »Prekleta svi
njarija!«

M atere ni posprem il k  zad
n jem u počitku. Šel je  na  drugo 
s tran  doline, k je r je  že pred  
vojno imel ljubico, Ostrožarje- 
vo Heleno, hčer bogatega kme
ta. Ali kako se je  začudil, ko ga 
je  pričakala na pragu z otročič
kom v naročju. K ar zijal je od 
začudenja.

»Helena, je  tvoj?«
»Moj. Ti si tako  poredko pi

sal. Živela sem v  prepričanju , 
da si padel, da te  n i več med 
živ im i...«

»In si se zonegavila, kaj?«
»Ja, zonegavila sem se. Z ne

kim  .oficirjem. Prenaglila sem 
se, Tonač, hudirjevo neprem iš
ljeno sem ravnala. Hudo m i je, 
pa kaj ko kes nič ne pomaga. 
In  ti, Tonač, me boš zdaj tudi 
zapustil, kaj?«

Tonač je  izpljunil posušeno 
slino in jo  prem eril s strašnim  
pogledom.

»Tako je, Helena. Izvojevali 
smo Jugoslavijo, ti  pa  pestu ješ 
Nemca. Sram  te  naj bo. «

»Tonač, tak  razum i m e ven
dar!« je  Helena zajokala.

»Z berglo čez hrbet! Adijo za 
vse večne čase!«

Porentarjev Tonač n i mel ob
stanka. K ar naprej se  je  potikal 
širom  doline, k ar naprej je  po
slušal ljudi, kako hudo je  bilo 
m ed vojno, nekajk ra t se ga je  
pošteno nakresal, potem  pa  se 
je  do k ra ja  streznil in  sé vrnil 
na Porentarjevo. Magdalena ga 
je  pregovorila, da če b o  pam e
ten, bosta im ela oba zadosti. K 
delu ga zdaj, ko je  invalid, ne 
bo priganjala. Dovolj je  u je tn i
kov, pa naj oni delajo. Tako je  
preteklo m enda dve leti, ko si 
je  Tonač nogo k ar dobro po
zdravil. Včasih je  celo zaplesal. 
Ko pa  ga je  tu  in tam  le zanes
lo, se je  v jezi p ri dušil in  s pe
stjo  udaril po mizi:

»Madona, tud i jaz bom  enkrat 
sam  svoj gospodar!«

Tokrat je  besedo precej dolgo 
držal. Iz sušilnice je  zrasla kar 
lepa domačija. Pomagala m u je  
Helena, ki je  po m ateri prevzela 
gostilno in  del posestva, pom a
gala pa je  tud i Angelina, ki je  
p ri Svinšaku im enitno gospo
dinjila, precej pa  je  postoril tu 
di sam. Ko so ga ljud je  gledali,

kako preorava zemljo, sadi 
hm elj, okopava, kosi in  žanje, 
ko je  v hlevu stalo pe t repov, so 
zavzeto pritrjevali:

»Ste videli, Tonača je  vojna 
spametovala, n ičesar drugega!«

Mislil je  tu d i na  žago, mislil 
je  na  mnogo stvari, k i pa  jih  
sam nikakor ni zmogel. Začel 
je  m isliti na' ženitev. Toda v hi
šo bo prignal pohlevno in delov
no ženico, m ora pa b iti tudi bo
gata in vsaj m alo lepa. Ni se 
m u takoj posrečilo. M orda je  
spet preteklo dve leti, ko je  on
stran  reke zavohal pet let sta
re jšo  Katarinico. Im ela je  tako  
m il obraz, lepe č rne  lase in kre
pek život. Dolgo je  zam an b ru 
sil pete in jezik, končno pa  je  
K atarinica le privolila. Svatba 
je  bila sicer bolj skrom na, p ri
nesla pa je  v hišico čedno vsoti
co jugoslovanskih dinarjev, bi
la pa je  tudi p ridna kot m rav
lja. Bojda je  b ila  Zalokarjeva 
K atarinca prva, ki je  Tonaču 
zares ogrela srce, zato je  prva 
leta z n jo  prav  čedno ravnal. 
Mnogi so ugibali, da le kaj je 
Tonač neprevidni K atarinci ob
ljubil, ko pa niso n ičesar dogna
li, so pač pritrdili:

»Mahajeki znajo. V zrak vr
žejo dinar, nazaj jim  prileti ti
sočak.«

škoda le, da K atarinca ni in 
ni mogla zanositi. Bolj je  ho
dila od zdravnika do zdravnika, 
m anj je  kazalo, da bo Tonač 
imel kdaj tud i potom ca. Bilo 
je  K atarinci strašno hudo. Saj 
še ni bila tako v letih. Trideset 
jih  je  imela, to  p a  so najlepša 
ženska leta. K je je  vzrok, kje se 
je  ta  reč zavozljala. Tonač pa  je  
vsak dan bolj robantil:

»Vola sem  kupil in  ne žen
sko!«

Angela in  M agdalena s ta  skri
vaj dajali za maše, šli s ta  na 
božjo1 po t v K okarje, posvetova
li s ta  se z izkušenim i babicam i 
in  starejšim i ženskami. O Zano
sitvi pa ni bilo sledu. E nkra t 
pa je  Tonač spet pil v neki go
stilni, kam or je  zahajal zelo ce
njen  zdravnik dr. Šmigel. Če bi 
bil Tonač trezen, bi o  tak ih  
stvareh v gostilni sploh ne go
voril. Zdaj pa ga je  imel ravno 
toliko, da je  brez vsake zadre
ge prisedel k  zdravniku in  za
čel nekaj čenčati. Zdravnik je  
zmršil košate obrvi, potem  pa 
rekel:

»Ničesar ne razum em . Kaj bi 
radi?«

»Žena ne m ore zanositi!« je  
Tonač skoraj preglasno povedal, 
da so še p ri sosednjih m izah 
obrnili glave.

»Pojdite z menoj,« je  ukazal 
zdravnik, ki m u  je  Tonač po
hlevno sledil. Za vogalom gostil-1 
ne je  Tonač govoril razločno in 
počasi, se tolkel po čelu, da je

bil tak  tepec, da je  vzel m ačko 
v Žaklju. Zdravnik ga je  nekaj 
časa gledal, skrbno poslušal, na
to  pa  rekel:

»Zalokarjevo družino poznam . 
Tudi Katarinco. Dvomim, da bi 
bilo p ri n jej kaj narobe. Kaj! 
pa  č e ...«

»Kaj, gospod doktor?« se je  
Tonač prestrašil, ko je  zaslutil, 
da m orda zdravnik krivi prav  
njega.

»Kaj pa  če ste  krivi vi?« je  
rekel zdravnik. To bi lahko ugo
tovili.«

Tonač ves zaprepraščen.
»Kaj so lahko krivi tud i mo

ški? ...«
»Boste prišli na  pregled?«
Tonač se je  ugriznil v jezik. 

Nato p a  počasi prikim al.
»Bom, k ar ju tr i  pridem  ...«
Pregled je  bil izvršen. Tonač 

je  dobil nekaj horm onskih in
jekcij, vsako ju tro  je  m oral po
goltati nekaj tablet. Rezultat: 
sam o pol le ta  je  minilo, ko m u 
je  K atarinca zaupala:

»Tonač, zdaj m e  ne boš več 
zm erjal za volovšnico. Noseča 
sem!«

Tonač je  b il v zadregi, ko je  
rekel:

»Verjetno p a  so ti  zdravniki 
le pom agali in  bog tud i n a te  
g led a ...«

K atarinca se je  nasm ehnila:
»Tonač, vsega si bil kriv — ti. 

Dr. Šmigel mi je  povedal.«
»Kaaaj ?«
No, luč sveta je  zagledal res 

čeden dečko in  že ob ro jstvu  
m očan za tri. Rasel je  kot hm elj 
na  najboljši njivi in leta so ta 
ko h itro  minevala. Tonač je  
m edtem  še žago popravil, spet 
j’e bila založena s hlodi in gater 
je  od ju tra  do večera sikal ena
kom erno pesem : dinar, dinar, 
dinar. Sestra  Magdalena je  b ila  
skoraj m alo ljubosum na na  b ra 
tove podvige. Predno se je  ože
nil, ji  je  le še kaj postoril, zdaj 
n iti u re  ni utegnil. In  sine Tone 
je  tako lepo rasel, da ji  je  bilo 
žal, da se ni k a r po  vojni poro
čila. Tonač p a  je  tud i potiho 
upal: K ar naj ostane sam ica, 
bodo pa  najin i otroci dedovali. 
Pa se je  hudirjevo uštel. En
krat, ko  je  bil sam  dom a, je  
Magdalena tiho  vstopila v To
načevo hišo in  Tonaču narav
nost povedala:

»Možila se bom. Im aš kaj' 
proti?«

»Kdo te bo p a  vzel!« se je  na- 
kremžil Tonač in bil očitno sla
be volje. »Stara si že, Magdale
na, s t a r a ...«

»Tvoja K atarinca je  leto  sta
rejša. Če je  ona rodila, bom  tu 
di jaz.«

»Ni rečeno.«

(Dalje prihodnjič)



Slovo od sodelavca
Globoko nas je pretresla 

vest, ki je prišla med nas 
11. oktobra 1968. V najlepši 
dobi življenja je za posledi
cami zahrbtne in krute bo
lezni iztrgala smrt iz naših 
vrst komaj 37-letnega dolgo
letnega člana našega kolek
tiva, člana upravnega in nad
zornega odbora kmetijskega 
kombinata Žalec — Rozman 
Ivana.

Rodil se je kot sin sloven
skega rudarja v Dovaiu v 
Franciji, kjer je doraščal in 
živel vse do leta 1946. Na 
poziv domovine so se v prvih 
povojnih letih vrnile domov 
številne izseljeniške sloven
ske družine, med njimi so 
bili tudi Rozmanovi. Ivan je 
bil takrat komaj 15 let star. 
Kljub mladostnosti se je 
vključil v delo in učenje in 
si je koval in kalil svoj zna
čaj.

Služboval je v Celju, Rim
skih Toplicah, na Mirosanu 
in končno ob formiranju 
kombinata do leta 1967 na 
upravi podjetja kot finančni 
instruktor. Na njegovo last
no željo je bil spomladi leta 
1967 premeščen na obrat 
Mleko, kjer je prevzel posle 
vodje komerciale. Vso svojo 
17-letno delovno dobo je po
svetil finančno-ekonomskim 
vprašanjem socialističnega 
kmetijstva.

Poleg rednega dela, ki ga 
je vedno vestno in discipli
nirano opravljal, je pokojni 
Ivan bil dober organizator, 
pobudnik idej za svoje po
dročje dela. Bil je skorajda 
stalni član samoupravnih or
ganov podjetja. Nesebično 
si je prizadeval za uspešno 
rast svoje delovne organiza
cije in bil vnet pobudnik čim 
uspešnejšega delavskega sa
moupravljanja.

Veliko veselje in vstraj- 
nost je imel pri izpopolnje

vanju svojega znanja. Izred
no je doštudiral srednjo eko
nomsko in višjo komercialno 
šolo. Svoje največje delo 
v podjetju pa je dosegel v 
minulih letih pri urejanju fi
nančno materialnih zadev na 
nivoju podjetja in obratov. 
Svojim sodelavcem je bil 
vzoren svetovalec in tovariš. 
V dobrem spominu ga bodo 
ohranili računovodje in knji
govodje obratov.

Zadnji dve leti pa je po
svetil vse svoje moči komer
cialni službi obrata Mleko. 
Premnogokrat smo ga težko 
bolnega videli med sodelav
ci, kjer je skušal vse do zad
njega dneva življenja poma
gati in svetovati.

Njegova prerana smrt je 
za naš kolektiv in naše sa
moupravne organe podjetja 
in obrata Mleko velika izgu
ba, saj nas je zapustil v naj
lepši delovni dobi, poln idej 
in nesebične volje za ures
ničevanje reforme in delav
skega samoupravljanja.

Kot vzornega sodelavca ga 
bomo ohranili v trajnem spo
minu.

F. Ivančič

V imenu sindikalne podružnice kombinata se je od Rozman Ivana 
poslovil Ivančič Franc

R A Z G O V O R  S
Obrat Vojnik ima najširše 

področje, saj sega skoraj od 
Konjic pa do vrha Paškega Koz
jaka in šentjurske meje.

S področnim tehnikom v ko
operacijski proizvodnji tov. 
Tancem sva najprej obiskala 
Medved Stanko v Strazici■ Ona 
se je s piščancev, ki za pitanje 
niso imeli najboljših pogojev, 
preusmerila v pitanje telet. V 
pitališču, ki si ga je preuredila, 
pita okrog 35 telet za potrebe 
kooperantov.

Na vprašanje, če je s pita
njem zadovoljna, je Medvedova 
odgovorila: »Sem kar zadovolj
na, saj mi pitanje nudi plačo 
poprečnega delavca. Težave so 
le z vodo, ki je moram znositi 
tudi do 100 veder dnevno. Nih

če se za vodo ne briga, sama pa 
nunam dovolj sredstev.«

Tovariš Tane je omenil, da 
ima stanovanjska skupnost ze
lo čudne odnose do pitališča 
sploh. V Frankolovem namera
vajo odpreti zbiralnico mleka,

K O O P E R A N T I
ki bo dajala nad 200 litrov mle
ka dnevno. Najvišje ležeče nase
lje Lindek želijo ogreti za paš- 
no-košni sistem in so se že res
no pogovarjali s tamkajšnjimi 
kmetovalci, ki jim je kmetij
stvo kot vir dohodkov za goz
darstvom in turizmom. Škoda 
je, da vračajo gozdarji od gozd
nega sklada, ki ga plačujejo 
kmetje, za ceste in posaditev le 
pičlih 10 odstotkov.

V Bukovi j ah pri Stranicah 
sva obiskala Klančnikovo do
mačijo. Poiskala sva mamo Ju
stino, ki nam je ponosna deja
la: »Poglejte to veliko pitališče. 
V njem je 9.000 piščancev. Cele
ga je postavil sin Slavko in lah
ko rečem, da je od predračun
ske vsote 22 milijonov prihranil

več kot polovico. Ti piščanci, ki 
jih vidite, so peta generacija 
pri nas. Z odnosi s kombinatom 
smo zadovoljni, zelo tudi z dr. 
Vrabičem, le obračuni so bolj 
počasni, pa kaj hočemo, ko gre- 

(Nadaljevanje n a  16. strani)

Na Klancu nad Dobrno smo si ogledali domačijo Štimulak Martina

ZAHVALA

Ob boleči izgubi dragega moža, nepozabnega očeta, sina 
in b rata  ROZMAN IVANA se iskreno zahvaljujem o obratu 
KK Žalec, »Mleko«, celotnemu Kmetijskemu kombinatu Ža
lec, vsem, ki so nam izrekli sožalje, govornikom za njihove 
ganljive poslovilne besede ob odprtem grobu in  vsem, ki so 
se poklonili njegovemu spominu ter ga pospremili do n je 
govega prezgodnjega tihega doma. Hvala za darovano cvet
je  in vence.

Posebno se zahvaljujem o tovarišu H ruševarju, k i nam 
je  v teh bolečih trenutkih stal ob strani, nam  nesebično 
pomagal, nam prihranil mnogo dela te r nas v teh žalostnih 
trenutkih  tolažil.

Se enkrat prisrčna hvala vsem in vsakemu.
Zena Anica s hčerkam a Sonjo in Bronico, mama, sestre, 

b ra tje  in  ostalo sorodstvo.
Žalec, 18. oktobra 1968.
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Marsikje na kmetih primanjkuje pastirjev ali pa jih s pridom za
poslijo drugje. Na pomoč priskoči električni pastir. Tako je tudi 
pri Uranjek Francu na Črnovi, ki si zida nov hlev in hiti, da bi bil 

do zime pod streho

(Nadaljevanje s 15. strani)
do skozi toliko rok. Ako bodo 
piščanci šli v denar še v prihod
nje, smo pripravljeni postaviti 
še eno tako pitališče.«

Ker Slavka še ni bilo iz Ko
njic — tja je šel po libelulo — 
sva se poslovila od prijazne ma
me in jo z Zvonkom mahnila 
na čisto drug konec območja 
obrata pod Paški Kozjak na 
Klanc nad Dobrno k Štimulak 
Martinu. Njegovo 42-hektarsko 
posestvo je arondirano in ima

»Sedaj, ko ste si ogledali pitali
šče, pa le v hišo stopite, da se 
pogovorimo«, je dejala gospodi
nja Klančnik Justina z Bukovelj 

pri Stranicah

ROGOVILCEK — ZARES 
»VRAŽJA TRAVA«!

Rogovilček se na kmetih ime
nuje »vražja ali hudičeva« tra
va. Ta trava se je posebno v tej 
mokri jeseni močno razrasla, 
zlasti še ha hmeljiščih. Znano 
je, da hmelj v cvetu ne smemo 
globoko okopavati, le rahlo bra
nati. Hmeljar — kooperant vsa 
leta hmeljišča močno gnoji s 
hlevskim gnojem in z umetnimi 
gnojili. Ker pa rogovilček ljubi 
le močno zagnojene njive, so 
mu hemljišča izredno všeč po 
obranem hmelju, ko ima do
volj svetlobe in sonca, se silno 
bohotno in hitro razraste in po
krije njivo kot odeja do 60 cm 
visoko. — Močna slana rogovil
ček uniči, ako pa ne, je treba 
to zeleno maso pokositi in od
straniti, da se lahko hmeljska 
trta poreže in sadika odorje.

Tako sem že včeraj in danes 
kosil po hmeljišču, si brisal 
pot, kose tri in premišljeval: s 
koliko manj muke bom drugo 
leto raje škropil proti vsem ple
velom, posebno pa še proti ro- 
govilčku.

Takih navodil in priporočil v 
»Hmeljarju« do danes še nisem 
zasledil, zato se s tem pismom 
danes v imenu vseh prizadetih

za ta hriboviti predel prelepo 
lego. Za 6 krav, 2 vola, 5 telic in 
4 bikce uvaja pašno-košni si
stem. Preusmeril se bo na mle
karice. le  sedaj daje v zbiralni
co v Pristavi 301 mleka. Z bliž
njega grička je bil čudovit po
gled na hribe in po njih pose
jane redke kmetije.

»Za silo sem si uredil cesto, 
iznad hiše napeljal vodovod, po
praviti moram hlev. Vanj bi

hmeljarjev zaupno obračam do 
naših kmetijskih strokovnjakov 
s prošnjo, da nam hmeljarjem 
kooperantom odgovore na na
slednje: »Katera škropiva, v
kakšnih količinah na ha in v 
katerem času vegetacije nam 
priporočate, da rastlini ne bo 
škodovalo? Zanima nas tudi: ali 
eno škropljenje uniči plevel za 
več let, ali je treba škropljenje 
vsako leto redno obnavljati? Še 
to: hmeljišča škropimo proti 
plevelom, star hmelj izkoplje
mo; ali bodo na taki škropljeni 
njivi potem uspevale druge kul
ture, in katere?

če dobimo hmeljarji pismeno 
pojasnilo v »Hmeljarju«, bomo 
hvaležni!

Medved Jože 
Preloge

Rogovilček (Galinsoga parvi- 
flora), ali kakor ga tudi imenu
je jo  vražja  trava, francoska ali 
nemška zel, se v hm eljiščih raz
bohoti tik  pred obiranjem , 
predvsem pa po obiranju  hm e
lja. To je  takrat, ko ima na raz
polago dovolj svetlobe.

Zatiranje rogovilčka v hm e
ljiščih je  zelo enostavno. Tri 
tedne pred  obiranjem  — to je 
ob koncu ju lija  — poškropimo

rad postavil vsaj 12 mleka
ric ...«  Tako je našteval svoje 
uspehe in načrte Martin.

Domov grede sva se ustavila 
še v Črnovi pri Uranjek Francu 
in si ogledala nov hlev v grad
nji in pašo z električnim pa
stirjem.

Lep pozdrav

Urednik

hm eljišče z 2 kg gesaprima in 
dodamo še 2 kg dehcrbana for
te na hektar. P ri tem škroplje
n ju  moramo Jporabiti najm anj
1.0001 vode na hektar. Škropi
mo s traktorsko škropilnico. 
Šobe naravnam o na škropilnem 
drevesu navzdol tako, da se 
snop škropiva lepo prekriva. 
P ri ozkih nasadih naravnamo 
škropilnico tako, da gremo s 
trak to rjem  v vsako drugo v r
sto, p ri širokih vrstah pa tako, 
da gremo v vsako.

Pri škropljen ju  moramo p a 
ziti. da ne  škropimo prvolctnih 
sadik, da  nam škropiva ne za
naša na širokolistne rastline 
kot so: pesa, vinska trta  itd. 
Škropiti moramo v mirnem vre
menu.

Če boste škropili tako, vam 
jeseni ne bo potrebno kositi ro 
govilčka in boste brez težavo 
izvršili jesensko obdelavo.

F. Satler

KRAVA ZADUŠILA PUNČKO
Tudi paša je lahko smrtno 

nevarna. O tem priča dogodek, 
ki. se je pripetil v Lokovcu pri 
Lenartu.

Enajstletna Milica je na paši 
trla orehe In si je med tem ča
som nataknila okrog vratu vrv, 
da ji krava ne bi ušla. Krava pa 
je močno potegnila in zadušila 
nesrečno deklico.

ZAHVALA
Ob bridki izgubi dragega 

očeta NOVAK Joža — Korit
nika iz Prebolda se vsem , ki 
so ga spremljali na zadnji 
poti, zasuli grob z venci, s 
salvam i oddali zadnji po
zdrav dolgoletnem u lovske
mu tovarišu in sočustvovali 
z nami, iskreno zahvaljuje
mo.

Otroci

»Stari stroji so odslužili! Tale 
naš kombajn za silažno koruzo 
odpove ravno takrat, ko bi bilo 
najmanj potrebno,« je kar med 
delom potožil Štiglic Karl na 

Polzeli

Argentina — v oktobru so 
že opravili nekatera spomla
danska dela v hmeljiščih. V 
področju Rio Negro hmelj že 
odganja in v polnem teku je 
napeljava vrvice, (vodil).

LJUDSKE NAPOVEDI
— Če Martin sonce ima, 

pride rada huda zima.
— Če Cecilije dan hudo grmi, 

dosti pridelka ob letu 
kmet dobi.

PREGOVORI
Ne grajaj, preden nisi preiskal; 
najprej preišči in potem

posvari!
Kdor se na tujo pomoč zanaša, 
v situ vodo prenaša.

UGANKA
Nunam nog in vendar tekam 
sem in tja, da se praši; 
grizem, grizem, da pregrizem 
klado z ostrimi zobmi.

( bSu? )

Prodam dve visoko breji 
kravi in eno s teletom. Vse 
tri so sivorjave pasme.

Svet Vlado 
Kaplja vas 
Prebold

PISMA UREDNIŠTVU



»Hmeljar« izdaja Centralni delav
ski svet. Ureja uredniški odbor: 
predsednik: Karel Kač; člani: Plas- 
kan Vlado, Jeriček Zlatko, Janič 
Vinko in Janše Jože. Urednica 
strokovne priloge, dipl. ing. Kač 
Miljeva. Glavni in odgovorni ured
nik ing. Vybihal Vili. — Uredni
štvo je  na upravi KK Žalec. List 
izhaja mesečno. Letna naročnina 
12 N-dinarjev. Rokopisov ne vra
čamo. Tisk in klišeji »Celjski 
tisk« Celje.

dipl. inž. TONE WAGNER

Zasedanje Znanstvene komisije EHB
Letošnje zasedanje Znanstvene komisije je 

bilo v Zatcu (CSSR) od 29.—31. julija, pod 
predsedstvom  ing. L. Venta, direktorja 
VUCH-a, Zateč. Zasedanja so se udeležili 
kot člani: R. A. Neve — Anglija, J. Hoed -— 
Belgija, G. M eneret — Francija, F. Zattler
— Zvezna republika Nemčija, V. Rybaček in
L. V ent -— ČSSR in T. W agner — Jugoslavija.

Kot opazovalci so zasedanju prisostvovali: 
A. Maton in J. M. M ostade — Belgija, R. 
M arocke — Francija, A. Kluge in K. Borde
— Demokratična republika Nemčija, J. 
M aier — Zvezna republika Nemčija ter Ct. 
Blattny. V Fric, P. Hautke, M. Knakal, J. 
Korda, J. Križ, F. Smrčka — ČSSR.

Zasedanje je  trajalo  tri dni. Prvi in tretji 
dan sta bila posvečena referatom, a drugi 
dan ekskurziji po žateškem hmeljarskem  
področju.

Na zasedanju je  bilo prečitanih 5 refera
tov iz znanstveno-raziskovalnega dela v 
hm eljarstvu. Prof. F. Zattler je  poročal o 
vplivu gnojenja na pridelek in kakovost 
hmelja. Omenil je  tudi vpliv gnojenja na 
sestav hm eljnega listja in na biološko aktiv
nost tal.

Poskus je  bil postavljen s sorto Hallertau, 
ter naj bi dal odgovor na vprašanje, kako 
se različen način gnojenja hmelja odraža v 
tleh, na kvantiteti in kvaliteti pridelka.

Slabo kisla reakcija tal se je  spremenila 
v  kislo, posebno pri večjih dozah gnojenja.

Vpliv klim atskih pogojev na pridelek 
hm elja v posameznih letih je  bil močnejši 
kot vpliv gnojenja. Veliko sončnih ur in 
toplo vrem e med cvetenjem  ter storžkanjem 
je  povečevalo pridelek (1967), veliko pada
vin, nizke tem perature in malo sončnih ur, 
pa zm anjševalo posebno pri pomanjkljivem 
gnojenju.

Grenčične snovi (alfa) tudi močneje vari- 
rajo zaradi klim atskih razmer, ju lija in avgu
sta kot zaradi različnega gnojenja. Suša, 
prekom erna toplota ter veliko sončnih ur 
povzroča malo alfa smol (1964), mokro in 
hladno poletje (1956), pa vpliva na poveča
nje smol.

Pomembna je  ugotovitev, da je  v povpreč
ju  bilo najprim ernejše gnojenje 135 kg N kg, 
135 kg P20 5 in 180 kg K20/ha.

Dr. J. M aier je  prečital interesanten refe
ra t o kemični razliki, v sestavi eteričnih olj 
med sortam a star in brew ers gold. Na osno
vi teh raziskovanj lahko ugotovi prisotnost 
belgijske sorte star tudi v hmeljnem ekstrak
tu ali koncentratu.

Ing. J. Križ je  govoril o kodravosti hmelja 
in uspešnem zdravljenju z cinkovim sulfa
tom.

Kodravost postaja zelo nevarna v čeških 
hmeljiščih. Četudi je  znana kot virusna že 
od leta 1930, niso dovolj poznate značilnosti 
bolezni. Simptomi se kažejo vsako leto na 
drug način. Studij variabilnosti znakov ko

dravosti pri 5600 rastlinah na različnih krajih 
v letih 1963—1964 dokazujejo, da se kaže 
med posameznimi letniki in tudi v isti vege
taciji spremembe v intenziteti znakov med 
skupinami zdravih in kodravih rastlin. Pri 
študiju variabilnosti znakov kodravosti ne 
zadostuje zasledovati samo klim atskih fak
torjev. Pomembni so prehram beni pogoji, 
posebno mikro — elementi. Raziskovanje 
vpliva mikroelementov na kodravost (B, Čl. 
Mn, Mo, Mg in Zn) je  pokazalo, da učinkuje 
cink proti kodravosti. Bolne rastline se po
zdravijo, močno se poveča pridelek in kako
vost hmelja.

Uvedli so terapijo s cink sulfatom (ZnS04). 
1 H20  v koncentraciji 0,2 %). Škropijo 4-krat 
v vegetaciji v kombinaciji z bakrenim i fun
gicidi. Priporočajo tudi dodatno gnojenje z 
mešanico 100— 150 kg Z nS04 . H20 /h a  in 2,5 q 
amoniumsulfata.

S škropljenjem  kodravih rastlin omejimo 
bolezen za 1—2 leti, pri talni aplikaciji pa 
za 4 leta.

Dr. R. Neve je  podal zanimivo studijo o 
genetskem mehanizmu odpornosti proti pe- 
pelasti plesni.

Ing. P. Hautke je  govoril o vplivu klim at
skih činiteljev na sestav električnih olj. 
Sortne karakteristike o količini in sestavu 
eteričnih olj so izrazitejše kot vpliv klim at
skih faktorjev.

V ekskurziji, ki je  bila sestavni del zase
danja so se člani znanstvene komisije EBH 
ogledali hm eljarski inštitut Vyzkumny ustav 
chm elarsky v Zatcu in poskusna hmeljišča 
na posestvu v Stekniku.

Poleg mnogih poskusov s področja žlaht- 
nenja, agrotehnike in gnojenja hmelja so 
bili zanimivi poskusi, k jer na večjih povr
šinah preizkušajo sistem »minimum tillage« 
— minimalne obdelave hmeljišč. Rastline so 
posajene v pločevinastih ceveh, prem era 
10 cm in dolžine 30 cm. Zemljo le enkrat na 
leto tj. jeseni obdelajo. Hmeljne rastline ne 
režejo, temveč s herbicidi požgo prve po
ganjke. To je  takoim enovana »kemična rez 
hmelja«. Poskus traja  4 leta. Rastline v ce
veh so enake kot v hmeljišču, ki je  obde
lovano in oskrbovano na klasičen način. Ne
kaj sličnega smo preizkušali pred leti že 
tudi pri nas ter dobili dobre rezultate.

Poleg poizkusov smo videli tudi središča 
za obiranje hmelja, k jer so češkim obiral-

nim strojem priključene hmeljske sušilnice 
CER, komore za humidifikacijo hmelja in 
stiskalnice.

Organizacija zasedanja je bila odlična. Na 
koncu zasedanja je  bila izbrana Jugoslavija 
kot organizator prihodnjega Zasedanja in 
ing. J. Petriček je bil izvoljen za predsedni
ka Znanstvene komisije EHB.

Udeleženci zasedanja znanstvene k o m :sije na ekskurziji skozi češka hmelji
šča. Od  leve na desno: A. Maton, L. Vent, F. Zattler in J. Maier.



dipl. inž. BLAŽENA PUGELJ

G N O J
V zadnjem času je  pri nas precejšnje za

nimanje za gnojevko. Da bi ustregli bralcem 
in jim posredovali najvažnejše podatke o 
pripravi, lastnostih, množini hranil, skladi
ščenju in ravnanju z gnojevko, smo priredili 
izvleček članka prof. Raucha iz knjige 
Pflanzenernärung und Düngung (1968).

Pod gnojevko razumemo mešanico gnoja 
z vodo. Beinert — Sauerlandt (1951) ločita 
različne gnojevke po:

1 . načinu in sestavnem delu gnoja
— gnojevka — gnojnica (gnojnica razred

čena z vodo)
— gnojevka revna na blatu (gnojnica z 

V3  odpadnega blata)
— gnojevka bogata na blatu (gnojnica z 

ca. 2/s odpadnega blata)
— polna gnojevka (gnojnica z vsem od

padnim blatom)
— gnojna gnojevka (pripravljena iz hlev

skega gnoja z ali brez gnojnice in je  ozna
čena tudi kot utekočinjen hlevski gnoj).

2 . načinu predelave
— surova gnojevka (neprevreta gnojevka 

ne starejša kot 3 dni)
— prevreta gnojevka (blato in gnojnica 

zmešana skupaj in prevreta)
— sprana gnojevka (g n o jn ic a  in blato 

sprano iz svežega gnoja, ki je  uporabljen 
kot nastilj)

3. stopnji razredčenja
— gosta gnojevka (le neznatni dodatek 

vode, do 3 kratne možne gnojil)
— redka gnojevka (močna razredčitev z

vodo) ' j

PRIPRAVA GNOJEVKE
Za pripravo in uporabo gnojevke obstoja

jo različni postopki, ki so se razvijali s teh
niko gnojevke.

Z gnojevko so pričeli gospodariti že v 
prejšnjem  stoletju. Največ izkušenj o upo
rabi gnojevke im-Vo Š v ic a r j i .  Po t r a d i c i j i  in  
po razpoložljivih pripravah obstojajo danes 
različni načini gospodarjenja z gnojevko.

Pri enoceličnem sistemu shranjevanja se 
gnoj in gnojnica zbirata v eno jamo. Tu 
odležita in se pred razvažanjem razredčita 
z vodo. Zbirališče za gnojevko je  postavlje
no v ali zunaj hleva. Enocelični sistem ni 
najugodnejši. Vsak dan se meša surova gno
jevka z gnojevko, ki že vre. Ker, se gnojev
ka jem lje neposredno iz založne jame, je 
težko doseči zadostno enotno in enakomerno 
razredčitev.

Pri dvoceličnem sistemu je  poleg skladi
ščne jam e še mešalna ali pa dve izmenično 
polnilni in izpraznjevalni jami. Za mešanje 
gnojevke obstojajo posebne mešalne n a 
prave.

Posebna oblika pripravljanja gnojevke je 
spiranje hlevskega gnoja, ki je  možna le 
tam, k jer je transport hlevskega gnoja iz 
hleva mehaniziran (hidravlični transport). 
Ker pa povzroča slama pri tem načinu često 
težave, m eljejo ponekod z dodatkom vode 
gnoj v fino blatno kašo.

LASTNOSTI IN SESTAVINA GNOJEVKE

Lastnosti in sestavine gnojevke so pred
vsem odvisne od kakovosti in količine izho
diščnega m ateriala (blago, gnojnica, hlevski
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gnoj, kompost) manj pa od načina in časa 
ležanja in od sprememb pri razredčevanju.

Vsebina suhe mase znaša pri polni gno
jevki, če je  razredčena v razmerju

1:3 X 30—35 kg/m3
1:6 17—20 kg/m3
1:10 11-—13 kg/m3
1:15 7— 9 kg/m3

Množina hranil v kg/m3 v nerazredčeni su-
novi gnojevki (preračunano po Beinertu— 
Sauerlandt 1951).
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gnojnična
gnojevka 3 3 7,4 0 , 1 16,9 1 0,01 2,2

gnoj evka 
revna 
na blatu 87 6,0 1,1 11,4 1 0,18 1,9

gnoj evka 
bogata 
na blatu 113 5,0 1,6 8,7 1 0,32 1,7

polna
gnojevka 125 4,6 1,8 7,0 1 0,39 1,5

S povečano količino blata v gnojevki je 
razm erje hranil ožje in za prehrano rastlin 
bolj harmonično. Dopolnilno gnojenje s fos
forom in kalijem je tembolj potrebno, čim 
manj blata vsebuje gnojevka.

Schöllhorn je ugotovil naslednje sestavi
ne v polni gnojevki:

Vsebina hranil polne gnojevke 
se sestoji

<D
u  td

N 50 47 3
p2o 5 97 1 2
k 2o 15,5 83 1,5
CaO 86 13,5 0,5
suha snov 70 15 15

Vsebina hranil in spremembe hranil gno
jevke se spreminjajo, odvisno od gospodar
stva in načina krmljenja.

Odnos med reakcijo in vsebnostjo hranil v 
gnojevki (Schöllkorn 1955)

<•“5
1—1 Razmerje hranil
y X
<
W

WS
q Z 0 <2cs <0tó O h w U

7,2 1 1,9 2,3 2,0
8,8 1 28,7 43,3 4,0

Reakcija gnojevke je  toliko bolj alkalična, 
čim večja je  koncentracija, še posebno če 
se odstotek dušika stopnjuje.

Reakcija gnojevke se zveča pri gnojevki 
bogati na gnojnici, pri daljšem zorenju.

Razpoložljivost krmil v gnojevki je  od
visna od raznih načinov gnojevke in od iz
hodnega materiala. Gnojevka iz hlevskega 
gnoja učinkuje počasneje in trajnejše, gnoj- 
nična gnojevka pa hitreje.

SKLADIŠČENJE IN RAVNANJE 
Z GNOJEVKO

M edtem ko poteka vrenje gnojnice soraz
merno enostavno, sprem ljajo vrenje gno
jevke, ki vsebuje veliko blata in nastilja 
razni oksidacijski in redukcijski postopki. 
Pri vrenju  gnojevka izgublja organsko snov. 
V prvi vrsti nastajajo  izgube na dušiku. Pri 
vrenju  gnojevke nastajajo  rastlinam  škod
ljivi odpadni produkti, kot kalijev  benzoat, 
fenoli in krezoli. Na 100 m3 normalno razred
čene prevrete gnojevke nastane v tleh 
400—500 kg benzojeve kisline in 34—85 kg 
skupnih fenolov. Te snovi so lahko vzrok 
poznane škodljivosti gnojevke. Krezol ne 
učinkuje škodljivo pri odmerkih in koncen
tracijah, ki se v praksi uporabljajo.

Truninger in Keller sta ovrgla v praksi 
razširjeno mnenje, da mora gnojevka pred 
uporabo prevreti. Schneiter že 1931. leta 
podpira uporabo surove (neprevrete) gno
jevke, močno razredčene z vodo. Priprava 
surove gnojevke zahteva, da se gnoj in 
gnojnica ločeno zbirata in uležita; za to pa 
je  potrebno več dela in gradnje.

Pri sodobni tehniki gnojevke, ki dovoljuje 
poljubno močno razredčitev z vedo ie vpra
šanje prevreta ali surova gnojevka, manj 
važno. Važnejše je, da uporabljam o gnojev
ko kot redko gnojilo; kajti voda ni le topno, 
konzervirajoče in transportno sredstvo za 
hranilne snovi in hormone ki so prisotni v 
gnojevki, temveč zm anjšuje tudi koncentra
cijo rastlinam  škodljivih sestavin in je  konč
no važna tudi kot rastni faktor.

Pri pripravi gnojevke se moramo ozirati 
tudi na higienične zahteve. Iztrebki živali 
so pogosto prežeti z raznimi patogenim i k li
cami in te  najdejo v organskih sestavinah 
gnojevke zelo prim erna gojišča.

V dobro oskrbovani gnojnici odmrejo ti- 
fusne in paratifusne bak terije  v kratkem  
času.

M oderna priprava gnojevke je  tehnično 
zelo razvita, vendar znanstveno (kemično in 
biološko) še premalo utemeljena.

UČINEK GNOJEVKE NA PRIDELEK

Gnojevka je  tekoče, hitro učinkovito, in
tenzivno, doma predelano gnojilo. H ranlji
ve snovi hormoni so v gnojevki lahko toplji
ve in ugodno vplivajo na zvečanje pridel
kov, predvsem še, če je gnojevka dopolnje
na z dodatkom fosforja in kalija. V nasprot
nem primeru je  gnojevka enostransko dušič
no in kalijevo gnojilo.

G nojevka se do sedaj največ uporablja za 
gnojenje travnikov. Intenziven pašno-košni 
sistem, dobra oskrba ledine, količinsko in 
kvalitetno pravilno izmenično gnojenje z 
gnojevko in hlevskim gnojem ali kompo
stom, izpopolnjeno z mineralnimi gnojili — 
so temelji velikih pridelkov krme na gospo
darstvih z gnojevko. Najm očnejši vpliv na 
pridelek pa ima pogostnost gnojenja z gno
jevko.

ODNOS MED ŠTEVILOM GNOJENJ 
Z GNOJEVKO IN PRIDELKOM KRME

Število letnih gnojenj 
z gnojevko

_ 0,67 T 3  IB 2,4

Koncentracija ( 1 : . . . . )  2,9 3,3 3,5 4,4
Gnojevka v m3 na ha 

krmne površine 42,9 73,3 102,1 127,3 
Cas zorenja gnojevke 76,0 35,2 30,1 28,0
Pridelek krme v kg
škrobne vredn. na ha 3026 3596 4245 4697



Hitro delujoče in letno večkrat uporablje
ne hranljive snovi in hormoni v tekoči ob
liki pripom orejo do velikega povečanja pri
delkov, povečajo pa hkrati nevarnost, da 
bomo enostransko gnojili, če nismo dodali 
gnojevki odgovarjajoče količine fosforja in 
kalcija.

Da bi se čimbolj izognili izgubam dušika, 
ne priporočam o gnojenja z gnojevko ob 
močnem vetru, pri visoki vročini, presuhem 
zraku in da je  ne bi polivali na popolnoma 
suha in pa tudi ne na maksimalno navla
žena tla, ki vlage več ne sprejemajo.

N ajučinkovitejše je  gnojenje z gnojevko 
v času vegetacije, ker so hranilne snovi v 
topljivi obliki in jih  rastline lahko takoj 
sprejm ejo in predelajo.

Pri jesenski, zimski in spomladanski upo
rabi gnojevke ne dobimo nobene razlike v 
pridelku. Zato je  za gnojenje z gnojevko iz
ven časa vegetacije enako ugoden vsak 
drug termin.

O uporabi gnojevke na njivah je  le malo 
podatkov. V prim erjavi s hlevskim gnojem, 
bi bila sicer gnojevka po učinku enako
vredna, vendar je  razlika v razmerju C : N 
in v trajnejšem  učinku hlevskega gnoja.

Prvi izsledki iz različnih krajev  potrjujejo 
mnenje Franza (1960), da se gnojevka hitro 
razkroji in da v prvem letu kaže komaj malo 
trajnih učinkov na tla in rastlino.

Franz pravi: gnojevka je  organsko gno
jilo, ki učinkuje le kot hranilo brez humusa. 
Je  hitro delujoče gnojilo brez trajnega učin
kovanja. Tudi Kosmat (1961) je  prišel na te
melju poizkusov do zaključka, da je  gno
jevka v tleh zelo hitro predelana. Zaradi 
ozkega razm erja C : N lahko podobno kot pri 
polnem zelenem gnojenju razkraja talni 
humus.

Delo tehnične komisije evropskega hmeljarskega biroja
na zasedanju v Londonu

Letošnje zasedanje Tehnične komisije 
Evropskega hm eljarskega biroja je bilo po
svečeno varstvu hm elja pred boleznimi in 
škodljivci, kot enemu najvažnejših proble
mov v hm eljarstvu. Sest specialistov — za
ščitnikov iz evropskega in am eriškega hme
ljarskega področja je  na prvem zasedanju
13. avgusta prečitalo referate o varstvu hm e
lja  iz različnih aspektov in uvedlo auditorij 
v glavne probleme zaščitne službe v hme
ljarstvu.

1. Paine J. Velika Britanija: Škodljivci in 
bolezni na hmelju.

2. Kač M. — Jugoslavija: Razne metode 
zatiranja bolezni in škodljivcev.

3. W ieers — Belgija: Sredstva za varstvo 
rastlin, ki jih  uporabljam o v hmeljiščih.

4. Hupfauer M. — Nemčija: Tehnična 
oprema in tendenca razvoja funkcionalnosti 
stro jev  za varstvo hmelja

5. V ent L. — Cehoslovaška: M ehanizacija 
v varstvu hm elja v velikih evropskih plan
tažah.

6. Kaser ■— USA: Zatiranje in mehanizaci
ja  zatiranja bolezni in škodljivcev na hmelju 
v USA.

Na drugem zasedanju je  bila organizirana 
zelo interesantna diskusija strokovnjakov 
pred auditorijem  (Pannel discussion, Form
gespräch), ki naj bi v pogovoru med seboj 
in občinstvom razčistila najvažnejše proble
me iz varstva hm elja pred boleznimi in 
škodljivci. Zgoraj omenjenim strokovnjakom  
so se pridružili še: gospod dipl. ing. Gerber 
iz Francije, dr. Kamm iz Nemčije, dr. Neve 
iz V elike Britanije in dr. Ruigomez de V e
lasco iz Španije.

Strokovnjakom  so zastavili 14 vprašanj in 
sicer:

1. Ali smo v  zadnjih 10 letih občutno na
predovali v varstvu hm elja pred boleznimi 
in škodljivci, bodisi glede sredstev ali m eha
nizacije?

2. V hm eljiščih lahko škropimo ali pršimo. 
Katerim od obeh načinov dajete prednost iz 
fitosanitetskega, tehničnega in ekonomskega 
stališča?

3. Kolikokrat moramo v sezoni škropiti, 
da bi ustrezno uničili bolezni in škodljivce 
in pridelali norm alne količine zdravega 
hmelja?

4. Koliko vode, kakšen pritisk, oziroma 
kakšna količina zraka je  potrebna za zado
voljivo zaščito pred boleznimi in škodljivci?

5. V Veliki Britaniji redno uporabljajo za- 
praševanje proti parazitom, ali lahko na 
kratko opišete to tehniko in poveste, če ima 
zapraševanje prednosti pred škropljenjem  in 
pršenjem?

6. .A li zadošča zalivanje proti rdečemu 
pajku in listnim ušem, in če, pod kakršnim i 
pogoji?

7. Ali zalivanje lahko mehaniziramo?
8. V kakšnih prim erih je  zatiranje parazi

tov s pomočjo letala ali helikopterja prim er
no in koliko stane?

9. Ali nudijo organski fungicidi pri zatira
nju peronospore na hmelju prednosti pred 
tradicionalnimi bakrenim i pripravki in ka
tera sredstva so najprim ernejša za zatiranje 
pepelaste plesni?

10. Kako organiziramo zatiranje bolezni in 
škodljivcev, da bi se izognili pojavu rezis
tentnosti pri rdečem pajku in ali se re
zistenca lahko pojavi tudi pri ostalih škod
ljivcih na hmelju?

11. Ali obstojajo danes možnosti, da bi 
zm anjšali škodo, ki jo povzroča verticilij na 
hmelju, kako predvidevate razvoj te bolezni 
v bodoče in ali so možnosti, da bi v bližnji 
bodočnosti našli sredstva proti njej?

12. Kako lahko rešimo problem uničeva
nja plevelov v hmeljiščih: s herbicidi, ob
delavo ali kombinacijo obeh?

Ing. M iljeva Kač 
Inštitut Žalec

pršenja in
Za uspešno varstvo pred boleznimi in 

škodljivci potrebujem o aparate, ki nanesejo 
pesticide na gojene rastline tako, da jih  čim 
popolneje prekrijejo  — zaščitijo. Pri tem ne 
sme način tretiran ja povečati fitotoksičnost 
pripravka. Kratki roki, v katerih  moramo iz
vesti zaščitni ukrep, zahtevajo poleg orga
nizacijskih in ekonomskih im perativov čim 
hitrejšo izvedbo. Zapraševanje in zameglje
vanje sta hitra, enostavna in poceni postop
ka, prideta pa v intenzivnem nasadu redko 
v poštev, ker sta za večino zaščitnih ukre
pov premalo učinkovita. Dovolj vsestransko 
je  le nanašanje pripravkov v obliki tekočin
skih kapljic: škropljenje (kapljice velike nad 
220 mikronov) in pršenje (kapljice manjše 
od 220 mikronov).

Razvoj aparatov za varstvo rastlin je  v 
zadnjih 20 letih izredno strm. Zmogljivost 
strojev, ki jih  uporabljamo v hmeljiščih .se 
je  povečala celo do 100 krat. Pri naglem 
razvoju je  seveda m arsikateri aparat in na
čin tretiranja, ki je  teoretično kazal, da bo 
zelo uspešen in ekonomičen, praksa v ostrej
ših pogojih proizvodnje zavrgla.

Za preizkušanje aparatov za varstvo rast
lin je  najbolj m erodajen biološki test v

13. Ali vidite prednost v kemičnem odstra
njevanju listja in spodnjih poganjkov v 
hmelju in če, kako to v praksi najlažje opra
vimo?

14. Kje je  v  varstvu hm elja v naslednjih 
10 letih napredek potreben ali mogoč, bodisi 
pri sredstvih ali mehanizaciji?

Zanimivi referati in diskusija so marsikje 
pokazali enotno stališče strokovnjakov, m ar
sikje pa tudi zelo različna mnenja; prav  s 
tem so dokazali, da so razpravljanja o pe
rečih problemih proizvodnje med strokov
njaki in proizvajalci iz različnih področij 
zelo potrebna in da pa bi lahko znatno po
spešila rešitev nekaterih vprašanj. Bilo bi 
pa treba še precej storiti za zbližanje stro
kovnjakov in usklajevanje dela, če hočemo 
optimalno profitirati pri podobnih srečanjih.

Seznanili vas bomo z nekaterim i referati 
in odgovori strokovnjakov na posamezna 
vprašanja. Danes priobčamo referat Miljeve 
Kač (Preizkušanje različnih načinov pršenja 
in škropljenja).

škropljenja
ugodnih pogojih za razvoj bolezni ali škod
ljivca in hkrati za izpiranje in razkrajanje 
pesticida. Ker so optimalni pogoji za razvoj 
posameznih bolezni in škodljivcev redki, 
pridemo težko hitro do vseh bioloških pre
izkušenj, ki bi bile potrebne za vsestransko 
testiranje aparatov. Zato je  preizkušanje 
aparatov navadno vezano le na ugotavlja
nje pokrovnosti in izkušnje prakse.

Po vojni smo večji del hmeljišč v Savinj
ski dolini škropili s prevoznimi motornimi 
škropilnicami, ki smo jih  opremili s škro
pilnimi krži (avtomatično škropljenje). Iz
kušnje so pokazale, da je  za zadovoljivo 
varstvo hmelja pri avtomatičnem škroplje
nju v času, ko doseže višino žičnice potreb
no 2500—30001 vode na ha. Tedanje motorne 
škropilnice so imele zmogljivost 251 vode 
v minuti, velikost soda pa je  bila 2001. Da 
bi poškropili 1 hektar hmelja, smo potrebo
vali 4—5 ur. Racionalizacija je  hitro uvedla 
škropilnice z večjo zmogljivostjo (45 in 601 
v minuti) in večjimi sodi (500—10001). Tako 
smo povečali delovni efekt za več kot 100 % 
(Tab. 1).

Preizkušanje različnih načinov
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Zmogljivost tlačne škropilnice raste s ka
paciteto črpalke in velikostjo soda. Zvečati 
pa moramo tudi pritisk, ki večjo količino 
vode ustrezno dezintegrira in nanese na tre
tirane rastline. Prevelik pritisk, posebno v 
hmeljiščih, k jer so vrste oddaljene druga od 
druge maksimalno 3 m, lahko povzroča zlasti 
še  pri nekaterih vrstah sredstva fitotoksič- 
nost. Tako smo s tlačnimi škropilnicami s 
kapaciteto črpalke 601 v min in pritiskom 
40—60 atm. praktično izčrpali možnosti za 
povečanje storilnosti. N adaljnja racionaliza
cija je  bila mogoča predvsem z ureditvijo 
prevoza in hitrega nalivanja vode, ter ne
koliko še z zvečanjem soda.

Z manjšimi kapljicami lahko z enako koli
čino vode pokrijemo večjo površino. Z na
daljnjo dezintegracijo kapljic (50—220 mi
kronov), ki so jo  dosegli s pritiskom in 
zračno strujo (atomizerji ali molekulatorji), 
so uvedli nov postopek v varstvo rastlin ■— 
pršenje. Pri pršenju je  bilo moč 5 in večkrat 
zm anjšati količino brozge, ki je  potrebna za 
zadovoljivo zaščito posevka oziroma nasada, 
kot pri škropljenju pod pogojem, da smo 
ustrezno zvečali koncentracijo brozge. Nov 
način je  krepko zm anjšal potreben delovni 
čas in s tem zelo pocenil tretiranja (Cetina
L. Ekonomska prim erjava uporabe pršilnika 
in škropilnika v hmeljiščih). Ali je  pršenje 
tako vsestransko kot škropljenje?

V letu 1956 smo preizkušali proti rdečemu 
pajku in peronospori na hmelju različne na
čine škropljenja in pršenja. Prim erjali smo 
med seboj tretiranja kot jih  je  pri nas iz
vajala praksa, in načine, kot so jih  pripo
ročali strokovnjaki pri nas in drugih hme
ljarskih deželah:

1. Škropljenje 42001 vode/ha z normalno 
konc. pesticida

2. Škropljenje 32001 vode/ha z normalno 
konc. pesticida

4. Škropljenje 13001 vode/ha z normalno 
konc. pesticida

5. Pršenje 4201 vode/ha s 5 kratno konc. 
pesticida

6. Pršenje 2801 vode/ha s 5 kratno konc. 
pesticida

Proti peronospori na hmelju smo uporab
ljali bakreno pasto na bazi bakrenega oksi-

dula (normalna konc. 0,3%). Škropljenje in 
pršenje v vsaki drugi vrsti ni dalo zadovo
ljivih rezultatov, medtem ko ni bilo razlike 
med škropljenjem  in pršenjem, ki je  odgo
varjalo normalni porabi 24001 škropiva/ha 
in škropljenjem  s povečano količino brozge 
(Tab. 2). (Okužbo smo ugotavljali na storž
kih in rezultate obračunavali po Towsend 
H eubergerjevi metodi).
Tabela 2.

P D I

I 5,6 91 101
. II 4,3 93 103

III 4,3 93 103
IV 10,2 82 91
V 5,7 91 100
VI 10,9 82 91
K 61,5 — ---■

Proti hmeljni pršici smo preizkušali sred
stva na bazi organofosfornih estrov kontakt
nega tipa (paration, diazinon), sistemičnega 
tipa (demeton) in specifični akaricid — ovi- 
cid (tetradifon).

Rezultati (grafikon 1) so pokazali, da je  
uspeh škropljenja pri sredstvih kontaktnega 
tipa bodisi ovicida ali larvoadulticida pred
vsem odvisen od količine vode in da tudi 
zvečanje aktivnega sredstva na hektar ne 
more pri prem ajhni količini vode zboljšati 
učinka. Edino pri sistemičnem sredstvu je 
količina pesticida vplivala na uspeh. Na par
celah, k je r smo slabo uničili rdečega pajka,



je bil porast populacije posebno pri kontakt
nih insekticidih zaradi sočasnega uničevanja 
predatorjev  bolj strm, kot na kontroli.

Razen slabega uspeha pršenja proti neka
terim škodljivcem, je  uporabo atomizerjev 
om ejevala tudi njihova občutljivost proti 
vetru. Pršenje je  v veliko večji meri kot 
škropljenje odvisno od vetra. Cim se je  hi
trost vetra  povzpela na 2 m v sek., v malo 
manj strnjenih nasadih ni bilo mogoče več 
pršiti.

Praksa je  pršenje zaradi velike ekonom
ske prednosti sorazmerno hitro prevzela, ga 
pa večidel tudi hitro opustila, čim je  spo
znala, da ne dosega zadostnega uspeha pri 
vseh ekonomsko važnih boleznih in škod
ljivcih (rdeči pajek, pepelaste plesni, uši) in 
to zlasti pri tistih, katerih  zatiranje je  že 
tako problematično. Hmeljišča smo pršili v 
cvet proti hmeljni peronospori v nasadih, 
k jer ni bilo nevarne populacije rdečega 
pajka.

Pri prvih atomizerjih je  teorija zahtevala 
tolikšno kapaciteto za zrak, da z njim razen 
dezintegracije kapljic do ustrezne velikosti 
(50— 150 mikronov) lahko nadomestimo še 
tisto količino vode, za kolikor so zmanjšali 
normalno porabo brozge (za 100 1 vode 80 m3 
zraka). M olekulatorji, ki smo jih  uporabljali 
v  hm eljiščih so imeli kapaciteto 5000 m3 
zraka na uro, in so z zrakom lahko pokrili 
m anjkajočo količino vode.

Kalifornijski raziskovalci pa so postavili 
tezo, da za kvalitetno pršenje in za manjšo

vodilih, ki jih  dajejo firme za pršilnike, še 
bolj pa v praksi, odstopamo od principa po
polne zamenjave. Cetina je  izračunal za po
samezne primere iz preizkusov nekaterih 
pršilnikov v sadjarstvu in hm eljarstvu in na
vodil, ki jih  daje firma M yers faktorje od
stopanja od popolne zamenjave zraka, ki po
vedo, koliko je  delovni prostor večji od 
kapacitete za zrak. G ibljejo se od 1,15— 14, 
torej je  v nekaterih primerih zam enjana le 
V u zraka iz delovnega prostora. Pri pršenju 
je  navadno prav kapaciteta za zrak ovira za 
večjo storilnost. Zato zanima proizvajalce, 
koliko lahko faktor največ povečamo, da bo 
tretiranje še dovolj kvalitetno in ali je  ta 
faktor enak za vse bolezni in škodljivce. 
S povečanjem  kapacitete za zrak zelo nara
šča tudi nabavna cena škropilnice. Zato je 
posebno pri zm ogljivejših škropilnicah teže 
doseči proizvodnjo delovnega časa, ki bo v 
skladu z večjimi stroški vloženih osnovnih 
sredstev. Razen tega zanima proizvajalce še 

•ali obstoja pri novem načinu pršenja več 
možnosti, da bomo z majhnimi količinami 
vode uničili tudi tiste bolezni in škodljivce, 
pri katerih  smo imeli doslej s pršilci z m ajh
no kapaciteto za zrak slabši uspeh. Petkrat 
zm anjšana poraba vode namreč lahko tudi 
pri pršilnikih z veliko zmogljivostjo črpalke 
in velikimi sodi še vedno tudi za 100 % 
zm anjša efektivni delovni čas.

Jeske je  pri prim erjanju tlčane škropilnice 
z molekulatorjem  z majhno kapaciteto za

poizkus z različnimi načini pršenja proti pe
ronospori in hmeljni pršici. Poizkusa sta 
propadla, ker ni bilo pogojev za razvoj pe
ronospore na storžkih in zaradi zelo neena
komerne populacije rdečega pajka v poiz
kusnem hmeljišču.

Da bi lahko dobili vsaj nekaj orientacij
skih podatkov o raznih načinih pršenja, smo 
konec septem bra postavili poizkus v bresko
vem nasadu (Izola) proti sadni pršici (Pa- 
nonychus ulmi) smatrajoč, da bomo izkušnje 
lahko aplicirali tudi na hmeljno pršico (Te- 
tranychus altheae). Hoteli smo dobiti odgo
vore na naslednja vprašanja: ali lahko upo
rabljamo pršenje z zmanjšano količino vode 
za uničevanje rdečega pajka in koliko vpli
va na uspeh količina zamenjanega zraka v 
delovnem prostoru; ali lahko razširimo iz
kušnje prakse (Ferrara), da s pršenjem  z ve
liko količino zraka dosežemo uspeh proti 
glivičnim boleznim s polovično količino vode 
in sredstva tudi na hmeljno pršico; in ali 
lahko zmanjšano količino vode nadomestimo 
z zvečano količino aktivne substance proti 
škodljivcem, kar se je  v praksi med sadjarji 
tudi že močno razširilo. Škropili smo 26. sep
tembra s specialnim akaricidom (Larvicid, 
adulticid) parcele velike od 25 do 35 arov 
in jemali vzorce v 4 ponovitvah po 50 listov 
z dreves v srednjih vrstah. Kombinacije so 
bile naslednje:

1. Normalna količina vode (20001); fakt. 
odstopanja 1; a. s. 700 gr/ha

2. Normalna količina vode (20001) ; fakt.

Grafikon 2. J/č& n i načuti fthšen/a s  akaJucidi
POPULACIJA PRŠICE

5 0  u s r o v

senzibilnost za veter ne zadostuje, da nado
mestimo le m anjkajočo količino vode z zra
kom, am pak je  potrebno zam enjati ves zrak 
v delovnem prostoru z zrakom iz atomizer j a. 
Na tržišču so se pojavili atomizerji z veliko 
zm ogljivostjo za zrak (od 25.000 do 180.000 m3 
na uro). Kljub veliki kapaciteti pa navadno 
ne zamenjamo popolnoma zrak tudi pri teh 
atom izerjih v škropljenem  prostoru. 2e v na-

zrak (5000 m3 na uro) in z molekulatorjem 
z veliko kapaciteto za zrak (45.000 m3 na 
uro) dosegel najboljši uspeh proti listnim 
ušem pri atomizerjih z veliko količino zraka 
s 3 kratno zmanjšano količino vode.

Da bi razčistili postavljena vprašanja pri 
na novo nabavljenih atomizerjih Myers z 
veliko kapaciteto za zrak, smo na Inštitutu 
za hm eljarstvo v Žalcu v letu 1967 postavili

odstopanja 2; a. s. 740 gr/ha
3. Polovična količina vode (11001); fakt. 

odstopanja 1; a. s. 370 gr/ha
4. Tretjina normal, kol. vode (6701); fakt. 

odstopanja 1; a. s. 740 gr/ha
5. Tretjina normal, kol. vode (6701); fakt. 

odstopanja 2; a. s. 740 gr/ha



6. Tretjina normal, kol. vode (6701); fakt. 
odstopanja 3; a. s. 740 gr/ha

7. Tretjina normal, kol. vode (6701); fakt. 
odstopanja 2; a. s. 1110 gr/ha

8. Petina normal, količ. vode (4001); fakt. 
odstopanja 1; a. s. 740 gr/ha

Kontrola
Populacijo smo ugotavljali po treh (29. 

sept.), dvanajstih (8. okt.) in 25 dneh (21. 
oktobra).

Čas preizkušanja ni bil najprim ernejši za
radi vedno slabših ekoloških pogojev za 
razvoj pršice (krajši dan, nižja temperatura, 
slabša prehrana).

Na podlagi dobljenih rezultatov (grafikon 
2) smo naredili naslednje zaključke; Signifi

kantno slabša od ostalih je  kombinacija (6), 
v  kateri smo pršili s tretjino vode, z nor
malno količino aktivne substance, zamenjali 
pa smo le tretjino zraka iz delovnega pro
stora. Obe drugi kombinaciji (4, 5), k jer je  
bila zm anjšana količina vode na tretjino z 
normalno količino aktivne substance, k jer pa 
smo zamenjali ves, oziroma vsaj polovico 
zraka in delovnega prostora, so pokazala 
boljše rezultate in so bile enake pršenju z 
normalno količino vode; prav tako tudi 
kombinacija s petino normalne količine vo
de, z normalno porabo aktivne substance, 
toda s popolnoma zamenjanim zrakom v de
lovnem prostoru. Zanimivo je, da smo do
segli dober uspeh tudi s polovično količino

aktivne substance, če smo zamenjali ves 
zrak v delovnem prostoru (8). Povečanje 
aktivne substance p ri 3-krat zm anjšani ko
ličini vode ni pokazalo nobenega zboljšanja 
(7). Porast populacije na kombinaciji 1 pri 
tretjem  štetju  tolmačimo tako; parcela je  
bila od treh strani omejena od neškropljenih 
in močno napadenih nasadov. Ko je  prene
halo delovanje sredstva, se je  populacija 
zanesla iz netretiranih  breskev.

Rezultati z različnimi načini p ršenja proti 
rdečemu pajku v breskovem  nasadu nas 
prepričujejo, da je potrebno ugotovitve po
trditi še z drugimi poskusi. Če bomo dobili 
podobne rezultate tudi v ugodnejših opti
malnih pogojih za razvoj pršice, bomo lahko 
pocenili drage zaščitne ukrepe proti njej.

POROČILO Z 18. KONGRESA EVROPSKEGA 
HMELJARSKEGA BIROJA (EHB)

UDELEŽBA:
18. kongres EHB je bil letos od 12. do

15. 8. 1968 v Angliji v Londonu. Udeležilo 
se ga je  naslednje število delegatov in go
stov:

Iz držav članic EHB: Belgije 25, Bolga
rije  2, češkoslovaške 16, ZR Nemčije 20, 
Španije 4, Francije 18, Jugoslavije 37t 
Poljske 1 in  Velike Britanije 52, t.j. sku
paj 175 delegatov in gostov.

Kot opazovalci so sp kongresa udeleže
vali še: 3 predstavniki iz ZDA in 1 pred
stavnik iz M adžarske, m edtem  ko so se 
opazovalci iz DR Nemčije opravičili.

Iz Jugoslavije se je  kongresa udeležilo: 
4 delegati (ing. Cetina, dr. Pavlič, K. Kač, 
prof. Mijavec) in  33 gostov. Večje število 
gostov se je  udeležilo kongresa na lastne 
stroške. V delegaciji je  1)110 26 predstav
nikov iz Slovenije in  11 predstavnikov iz 
Bačke in  Zvezne gospodarske zbornice.

n
PROGRAM KONGRESA:
Ponedeljek, 12. 8.:
Prihod delegatov, zvečer sprejem  pri 

predstavniku vlade.
Torek, 13. 8:
ob 9.30 Seja predsedstva
ob 11.00 Zasedanje ekonomske kom isije
ob 13.00 Kosilo
ob 14.30 Zasedanje tehnične komisije,

1. del
ob 19.15 Ogled hm eljskih skladišč v 

Londonu
ob 20.30 Večerja v Bridge House Re

staurant.
Sreda, 14. 8.:
ob 10.00 Zasedanje tehnične komisije,

2. del
ob 13.00 Kosilo
ob 14.30 Zasedanje generalne skupščine 
zvečer: Prosto.
Četrtek, 15. 8.:
Strokovna ekskurzija z avtobusom v 

hm eljarsko področje W est Midlands: ogled 
farm e Berkshire Hops Ltd Farm , posku
sne farm e Rosemaund, skladišče Hops 
M arketing Board v Ledbury.

Delo kongresa se je  odvijalo v okviru 
njegovih organov: predsedstva, ekonom
ske komisije, tehnične kom isije in gene
ralne skupščine.

SEJA PREDSEDSTVA:
Seja je  bila ob 9.30 v konferenčni dvo

ran i v Grosvenor Hous Hotel, k jer so bila 
tudi druga zasedanja. Vse seje so bile si
m ultano prevajane v tr i  uradne jezike: 
angleški, francoski in nemški. Sejo je  vo-

Kmalu po svoji 70-letnici je  28. septembra 
1968 preminul g. Charles Lux, eden najza
služnejši mož evropskega hmeljarstva.

Charles Lux je  bil francoski hmeljar, dol
goletni predsednik, od leta 1965 pa častni 
predsednik Evropskega hm eljarskega biroja, 
predsednik francoske hm eljarske zveze, ce
lih 32 let župan v Schnersheimu in predsed
nik hm eljarske zadruge v Alzaciji »Cophou- 
dal«. Opravljal je še vrsto drugih častnih 
funkcij.

dii naš predstavnik in sedanji predsednik 
EHB ing. Lojze Cetina.

V uvodni besedi predsednika je  bila na 
kratko  prikazana situacija  na hm eljskem  
trgu. Depresija je  še vedno pričujoča. Ra-

(Nadaljevanje na nasi, strani)

N jegova trdna volja in izredna delovna 
energija mu je  omogočila, da je zmogel tako 
veliko delo. Povsod je  bil aktiven, posebno 
pa tam, k jer se je  bilo treba bojevati za 
dobrobit hm eljarstva in km etijstva sploh. 
Zato bi ga lahko v prvi vrsti imenovali bo
jevnika, če bi hoteli pravilno označiti n je
govo življenjsko pot.

Leta 1950 je  bil g. Charles Lux najak tiv 
nejši pobornik za ustanovitev Evropskega 
hm eljarskega biroja. Že takrat je  strem el za 
tem, da bi ta  organizacija združevala vse 
evropske hm eljarje ne glede na politično in 
gospodarsko ureditev. Takšno gledanje bi 
lahko označil kot izredno dalekovidnost, saj 
je  politika aktivne koekstitence danes že 
močno priznana smer v svetovni politiki. Po 
ustanovitvi EHB leta 1951 je bil njen pred
sednik do leta 1965, potem pa je  bil izvoljen 
za častnega predsednika. Razen zadnje leto, 
ko mu je zahrbtna bolezen to onemogočala, 
je  vedno aktivno sodeloval na kongresih 
EHB. S svojim delom si je  pridobil velike 
zasluge. Mnogo si je  prizadeval, da bi v 
okviru EHB uredil vprašanje hm eljskega 
trga. Zaradi svoje objektivnosti je bil močan 
most med zahodnimi in socialističnimi drža
vami, ki so včlanjene v EHB. N jegove za
sluge mu bodo zagotovile častno mesto v 
zgodovini evropskega hm eljarstva.

N ajvišje hm eljarsko odlikovanje »koman
dir hm eljarskega ordena«, ki ga je  prejel 
ob svoji 70-letnici na letošnjem EHB-kongre- 
su v Londonu, je  le skromno priznanje za 
njegove zasluge. Mimo tega je  bil še nosilec 
visokega francoskega odlikovanja »vitez 
francoske legije časti«.

Vsem, ki smo ga poznali in z njim aktivno 
sodelovali, bo ostal v trajnem  spominu, n je 
gove ideje pa nas bodo vodile pri našem 
bodočem delu.

ing. Lojze Cetina
predsednik EHB

UMRL JE PREDSEDNIK CHARLES LUX



(N adaljevanje s p re jšn je  stran i) • 
zen v ZDA in Angliji se površine hm eljišč 
ne zm anjšujejo, k er je  precejšen del hm e
lja  prodan vnaprej. Kaj pa  bo potem , ko 
bodo potekle predprodajne pogodbe iz 
konjunkturnega obdobja? Zato je  poudaril 
potrebo po dobrem  poznavanju tržišča in 
proučevanju hm eljnega trga. Pozval je  
člane predsedstva k realni, jasni in eksakt
ni diskusiji o tej važni problem atiki. Čla
ne predsedstva je  obvestil tud i o tragični 
izgubi dolgoletnega člana angleške dele
gacije in upravnika Hops Marketing- 
Board (angleška organizacija za odkup in  
prodajo  hm elja) g. Frem entle. Njegov 
spomin so priso tn i počastili z enom inut
nim molkom.

Seja predsedstva je  potekala po dnev
nem redu:

1. Im enovanje članov predsedstva
2. Potrditev poročila zadnje seje z dne

9. 3. 1968 v Parizu
3. Poslovnik kom isij EHB
4. H m eljarsko odlikovanje
5. Predlog resolucije kongresa
6. Razno.
Ad 1. V predsedstvo so posamezne dr

žave članice imenovale naslednje predstav
nike:

Belgija: Top Roger 
Bolgarija: D im itar Russev 
Češkoslovaška: Miloš Knakal 
Nemčija: Leo H öfter 
Anglija: Cap. Holmes 
Španija: De Arcenegui J.
Francija: Lux Etienne 
Jugoslavija: Cetina Lojze 
Poljska: predstavnik  opravičeno odsoten 
sekretariat: dr. Schneider Alfred (gene

raln i sekretar EHB) 
predsedniki kom isij: dr. M aton (pred

sednik tehnične kom isije EHB).
Ad. 2. Zapisnik zadnje seje predsedstva 

z dne 9. 3. 1968 v Parizu je  bil soglasno 
sprejet.

Ad 3. Generalni sekre tar dr. Schneider 
je  obvestil predsedstvo, da je  prispel p red
log poslovnika le od tehnične komisije. 
Predlog poslovnika znanstvene kom isije 
še ni bil predložen. Zato v sm islu zaključ
ka  zadnje seje predsedstva še ne m ore 
predložiti skupnega predloga za poslovnik 
komisij EHB na  današnji seji. Na predlog 
predsednika je  bila im enovana podkom i
sija z nalogo, da vse predloge pregleda, 
uskladi in po m ožnosti izdela enoten po
slovnik za kom isije EHB, k i bo podaljšan 
ak t s ta tu ta  EHB. V podkom isijo so bili 
imenovani predsedniki znanstvene, tehnič
ne in ekonom ske kom isije, generalni se
k re ta r dr. Schneider in  član naše delega
cije dr. Pavlič.

Ad 4. Že na  spom ladanski seji je p red
sedstvo razpravljalo  o možnosti podelitve 
hm eljarskega odlikovanja srednje (oficir) 
in najv išje stopnje (kom andir) hm eljar
skega ordena. Ostalo pa je  odprto vpra
šanje, po kakšnem  m erilu  se naj ta  odli
kovanja podeljujejo. Naše stališče, da mo
ra jo  b iti ta  odlikovnja podeljena le za iz
redne zasluge in da o odlikovancih sklepa 
predsedstvo ne pa  nacionalne organizacije 
je  bilo osvojeno. Predlogi, po katerih  bi 
naj redno vsako leto podeljevali po eno 
odlikovanje druge stopnje zaslužnemu 
hm eljarju  tiste države, k je r je  kongres 
ali da bi določili m erila n. pr. da se od
likovanje podeljuje vsako leto po dve ali 
eno, ali vsako drugo leto po eno, 
niso bili sprejeti. Prevladalo je  nam reč 
m nenje, da naj bosta  ti dve stopnji od
likovanja podeljeni res po potrebi in čim

bolj poredko, da bi tako očuvali njegovo 
vrednost.

Sprejet je  bil sklep, da se ob 70. ob
letnici dodeli odlikovanje najv išje stopnje 
kom andir hm eljarskega ordena g. C. Lux-u 
(Francija) častnem u predsedniku EHB. 
G. Lux je  bil eden od pobudnikov za u sta
novitev EHB leta 1950. Zaradi . njegovih 
izrednih zaslug je  bil soglasno spre je t 
predlog nem škega predstavnika g. Höf- 
te r ja  za podelitev najvišjega odlikovanja 
g. Luxu. K er zaradi bolezni n i bil priso
ten, je  bil g. Lux o tem  telegrafsko ob
veščen. /

N adalje je  bil sprejet sklep za podeli
tev odlikovanja 2. stopnje g. Allsopu 
(Anglija) dolgoletnemu predsedniku Or
ganizacije za hm eljsko trgovino (The 
Hops M arketing Board)

Ad 5. Predložena sta b ila  dva predloga 
resolucije. Enega je  pripravil generalni 
sekretar. Ta predlog je  vseboval poleg 
predvsem  splošnih podatkov o proizvod
n ji hm elja in piva še priporočila, ki so 
b ila  izražena že v resoluciji spom ladan
ske seje predsedstva.

Predsednik Cetina je  k tem u predlogu 
predlagal še dodatno točko, v k ateri je  
b ila  izražena po treba  po tesnejšem  so
delovanju komisij EHB s ciljem, da bi 
znanstveno-strokovno delo v hm eljarstvu  
racionalizirali z boljšo koordinacijo razr 
iskovalnih program ov in izdelavo enotne 
strokovne ^dokumentacijske kartoteke.

Drugi predlog resolucije je  pripravila 
angleška delegacija. Ta resoucija je  po
leg splošnih podatkov vsebovala še:

— ugotovitev, da so v Vel. B ritan ija  
(za 11,7 %) in  ZDA že zm anjšali površine 
hm eljišč, da pa  nekatere druge dežele 
niso podvzele n ikakršn ih  ukrepov v tej 
smeri;

— priporočilo, da bi člani natančneje 
ocenjevali in  usklajevali proizvodnjo in  
potrebo po hm elju  in  da odvečni hmelj 
ne bi p rodajali po nizkih cenah in ga 
predelovali v ekstrakte, ker im a lahko 'to 
dolgoročne negativne posledice na cene 
hm elja.

Zaradi pom anjkanja časa je  bilo skle
njeno, da se bo debata o resoluciji na
daljevala na seji ekonom ske komisije.

Ad 6. Pod točko razno je  češki p red
stavnik obvestil predsedstvo EHB, da so 
češki hm eljarji ustanovili Združenje pro
izvajalcev hm elja.

Generalni sekre tar dr. Schneider je  ob
vestil predsedstvo, da bo zaradi preobre
m enitve z drugim  delom dal ostavko na 
m esto generalnega sekre tarja  EHB. Pri
stal pa je  na to, da bo vodil sekretarske 
posle do spomladi, da bi lahko izbrali na
slednika.

Predsedstvo je  z obžalovanjem sprejelo 
ostavko dolgoletnega in  izkušenega sekre
ta rja  na znanje, nakar se je  predsednik 
zahvalil prisotnim  za aktivno sodelovanje 
in zaključil sejo ob 11. uri.

Zasedanje ekonomske komisije
K er je  dosedanji predsednik ekonom

ske kom isje g. Adorno (ZR Nemčija) od
stopil, je  ob 11.30 otvoril sejo predsednik 
EHB ing. Cetina in predlagal naslednji 
dnevni red:

1. Im enovanje predsednika kom isije
2. Potrditev zapisnika zadnjega .zaseda

n ja  v M adridu
3. Izm enjava gledišč o proizvodnji in 

tržnih problem ih
4. Proučevanje tržišča
5. Razno

Ad 1. Po sp re je tju  dnevnega reda je  bil 
angleški predstavnik Capt. Holmes so
glasno izvoljen za predsednika komisije.

Ad 2. Za sekre tarja  kom isije je  bil po
novno izvoljen dr. Schneider (Francija).

Ad 3. Zapisnik zadnjega zasedanja eko
nom ske kom isije je  bi p rečitan  in so
glasno potrjen.

Ad 4. V tej točki dnevnega reda  se je  
razvila živahna razprava o  aktualnih pro
blem ih na  hm eljarskem  trgu. Nemški 
predstavnik  g. Tauscher ugotavlja, da je 
angleška delegacija že na  lanskem  zase
danju  pravilno ocenila tržno situacijo, 
m edtem , ko so bile ocene drugih dele
gatov preveč optimistične.

Na predlog g. de Ryncka (Belgija) je 
bilo sklenjeno, da bo nadaljeval zbiranje 
podatkov o proizvodnji in porabi hmelja, 
ki bi naj služilo kot osnova za študijo  
tržišča.

Angleški predstavniki poročajo*, da se 
je  povpraševanje po hm elju zm anjšalo pri 
n jih  za 20 %, površina hm eljišč se je 
zm anjšala za okrog 800 ha, cene pa se še 
ne povečujejo zaradi velikih zalog hm elja 
v obliki ekstraktov. Tudi v ZDA so zm anj
šali površine hm eljišč. »Kakšno pa  je sta
lišče ZR Nemčije do tega problema«, je 
bilo jasno* vprašanje angleškega delegata.

Na vprašanje angleškega predstavnika 
Capt. Holm esa je  g. H öfter (ZR N em čija), 
ki je  sedanji predsednik odbora proiz
vajalcev hm elja v Evropski gospodarski 
skupnosti (EGS) razložil glavne elemente 
predloga za ureditev hm elj skega trga  V 
okviru EGS. Kom isija v B ruslju  bo pred
loge o ureditvi hm elj skega trga predlo
žila Svetu EGS. Pojasnil je  da bo pro jek t 
vseboval tudi hm eljni ekstrak t in  hm eljni 
prah. P ro jek ta ni podrobneje obrazložil. 
Na naše vprašanje, kako se bo ureditev 
hmelj skega trga  v okviru EGS odražala 
na hm eljarstvo ostalih držav EHB, je  od
govoril, da o  tem  ne m ore podrobneje 
govoriti, ker je  to  šele predlog. Zagotovil 
pa je, da se bodo carine za uvoz hm elja 
iz tre tjih  držav po  ureditvi hmelj skega 
trga  celo znižale.

Naše stališče do tega vprašanja se ni 
spremenilo. H m eljski trg  je  tipičen sve
tovni trg  in  ga je  zato treba  urejevati v 
svetovnem merilu. Vsako regionalno ure
jevanje tržišča je  le delna rešitev.

Dr. K astner (ZR Nem čija) je  poročal, 
da je  v skladu z lanskim  sklepom eko
nom ske kom isije poslal vsem članom 
obrazce za tržna poročila. Prejel pa jih  
je  ,le iz Bolgarije 1, Francije 4, Jugosla
vije 13 in Cehoslovaške 6. Pozval je  vse 
člane EHB, da bi letos bolj redno pot- 
šiljali poročila o proizvodnji in tržni si
tuaciji.

Ad 5. Proučevanju tržišča spet ni bila 
posvečena pozornost, kot bi jo  ta  problem  
zaslužil. Vedno ugotovimo potrebo po 
tem, ustavim o pa  se pri financiranju trž
nih raziskav. Zato je  bilo to  vprašanje 
zelo na kratko  zaključeno s priporočilom, 
da naj ga proučuje vsaka država-članica 
skupaj s pivovarniškim i organizacijam i za 
svoje področje. Vnaprej pa  je  jasno, da 
ta  zaključek ne zadovoljuje niti našega 
nezahtevnega pregovora: »Bolje išta  nego 
ništa«.

Ad 6. V točki razno smo nadaljevali 
razpravo o resoluciji, ki jo  je  obravna
valo že predsedstvo. Sprejet je  bil za
ključek, da se iz obeh predlogov izdela v
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sm isu razprave na se ji predsedstva in eko
nomske kom isije enoten predlog resolu
cije. Generalni sekretar je  skupaj s sku
pino angleških predlagalcev resolucije za
dolžen, da izdela dokončno besedilo. Re
solucija je  priložena poročilu.

Zasedanje ekonomske kom isije je  bilo 
zaključeno ob 12.45.

Zasedanje tehnične komisije EHB
Letošnje zasedanje tehnične kom isije je 

bilo posvečeno vprašanju  zaščite hm elja. 
Ker to vprašanje ni mogoče obravnavati 
izolirano le s tehninčega vidika, so bili 
tudi drugi strokovnjaki pritegnjeni k so
delovanju. To je dokaz, da je  potrebno 
tesnejše sodelovanje med kom isijam i 
EHB, če želimo nek problem  obdelati 
kompleksno in ga osvetliti z različnih vi
dikov. Zato m oram o povečati napore za 
boljše sodelovanje med kom isijam i EHB.

Tehnična kom isija je  pod vodstvom 
predsednika kom isije dr. ing. Ma tona 
(Belgija) uvedla letos novo in zelo zani
mivo obliko dela: forum ski razgovor. V 
prvem  delu zasedanja 13. 8. popoldne so 
podali strokovnjaki svoje referate v zelo 
zgoščeni obliki.

V prvem  delu zasedanja so bili podani 
naslednji referati:

1. J. Paine (Anglija): Škodljivci in  bo
lezni hm elja

2. ing. M. Kač (Jugoslavija): Zatiranje 
bolezni in škodljivcev «s fitopatološkega 
vidika

3. ing. Wieers (Belgja): Sredstva za var
stvo hm elja pred  boleznimi in škodljivci

4. prof. dr. H upfauer (ZR Nem čija): 
Tehnične naprave za varstvo rastlin  in ten
dence razvoja le-teh v funkcionalnem 
smislu

5. ing. Vent (Čehoslovaška): Mehanizi
ran j c varstva rastlin  ina velikih obratih  v 
Evropi

6. H. K aser (ZDA): Zatiranje in mehani- 
ziranje ukrepov za varstvo hm eja \pred 
boleznimi in škodljivci v ZDA.

Ob koncu prvega dela je  dal predsed
nik kom isije dr. Maton poročilo o delu 
kom isije od zadnjega zasedanja. Posebej 
se je  dotaknil predloga stau ta  oz. poslov
nika, ki je  bil predložen predsedstvu EHB 
v obravnavo.

V drugem  delu zasedanja 14. 8. popoldne 
je  bil forum ski razgovor.

Forum  so sestavljali strokovnjaki s 
področja zaščite hm elja. Sodelovali so: 
ing. Gerber (Francija), prof. dr. H upfauer 
(ZR N em čija), ing. Kač (Jugoslavija), 
dr. Kamm (ZR Nem čija), g. Kaser (ZDA), 
dr. Maton (Belgija), dr. Neve (Anglija), 
dr. Ruigomez (Španija), ing. Vent (Čeho
slovaška in ing. Wieers (Belgija).

Strokovnjakom-udeležencem forum a — 
je bilo postavljenih 14 vprašanj s področja 
varstva hm elja. Vsi referati, kakor tudi 
odgovori na vprašanja, so natisnjeni v an
gleškem in nem škem  jeziku. Ker pa  je  
snov izredno zanimiva, bi jo  kazalo vsaj 
v obliki izvlečkov prevesti in objaviti tu 
di p ri nas. Zato tega ne bom v poročilu 
o delu tehnične kom isije obširneje poro
čal.

Na 14 vprašanj je  odgovarjalo 10 stro
kovnjakov iz 8 držav. Nato je  sledila pro

sta  izmenjava mnenj med tem i strokov
njaki (forum om ), zatem pa še med po
slušalci in forumom. Ugotovimo lahko, da 
je  bilo delo tehnične komisije, posebno 
pa nova oblika dela, zelo uspešno, za kar 
gre prav gotovo naj večja zasluga izredna 
delovnemu predsedniku kom isije in s tro 
kovnjakom, ki so aktivno sodelovali na 
zasedanju.

Zasedanje generalne skupščine
V sredo, 14. avgusta popoldne je  zase

dala generalna skupščina EHB. Dnevni 
red  zasedanja je  bil naslednji:

1. Otvoritveni govor predsednika EHB
2. Potrditev zapisnika zadnjega zaseda

n ja  generalne skupščine
3. Poročila delgatov držav-članic: Belgi

je, Bolgarije, Čehoslovaške, ZR Nemčije, 
Anglije, Španije, Francije, Jugoslavije in  
Poljske; gostov iz: ZDA, M adžarske te r 
komisij: ekonomske, znanstvene in teh
nične

4. Poročilo generalnega sekretarja
5. Poročilo revizorjev
6. Im enovanje revizorjev

2. Bilanca proizvodnje v sto tih  ä 50 kg 
za leto 1966 in 1967

Skupna proizvodnja
1966

105.673
1967

107.380
Uvoz — —
Skupaj 105.673 107.380
Prodaja domačim 

pivovarnam 22.224 23.142«
Izvoz 83.277 82.606
Kalo ali zaloga 172 1.632
Skupaj JLUO.015 107.380

3. Vegetacija v letu 1967
Zaradi razm erom a hladne pom ladi je  

hm eljna rastlina počasi odgnala. Spomla
danska dela so bila pravočasno opravlje
na. V m aju  je bila ra s t optim alna, v ju 
niju  pa  zaradi hladnega vrem ena počas
nejša. Hmelj je  začel cveteti v začetku 
ju lija . Cvetni nastavek je  bil srednje bo
gat. V drugi polovici ju lija  je  nastopila 
suša in je  tra ja la  do obiranja. Zaradi 
suše in toče je  bil pridelek znatno m anj
ši. Bolezni in škodljivci niso predstav
ljali posebnega problem a. Po kakovosti 
je  bil pridelek zelo dober.

4. P rodaja letnika 1967.
Večji del pridelka je bil prodan na pod

lagi predprodjanih  pogodb, zato padec 
cen ni imel bistvenega vpliva na prodajo  
jugoslovanskega hm elja, dom a kot tudi 
na svetovno tržišče.

5. Vegetacija in  ocena pridelka za leto 
1968.

Topla in suha pom lad je  povzročila 
zgodnje odganjanje hm eljne rastilne. Spo-

7. Potrditev finančnega obračuna za leto 
1968/69

8. Diskusija k  poročilom
9. Prva ocena pridelka 1968
10. čas  in kraj naslednjega kongresa
11. Resolucija
12. Podelitev hm eljarskih odlikovanj
13. Razno

Ad 1. Zasedanje generalne skupščne je 
otvori 1 predsednik EHB ing-. Cetina in po 
ustaljenem  običaju zaprosil predstavnika 
države gostiteljice g. Allshopa (Anglija), 
da vodi generanlo skupščino. Otvoritveni 
govor je  priložen poročilu.

Ad 2. Zapisnik lanskega zasedanja je  
bil soglasno potrjen.

Ad 3. Delegati držav-članic in predstav
niki opazovalcev iz ZDA in Madžarske so 
podali poročila, ki so bila v pismeni ob
liki priložena kongresnemu materialu. 
Svoje poročilo so dali tudi predsedniki 
ekonomske Capt. Holmes (Anglija), 
znanstvene ing. Vent (Čehosovaška) in 
tehnične kom isije dr. Maton (Belgija).

m ladanska dela so bila pravočasno oprav
ljena. Suhi obdobji, prvo sredi ap rila  do 
konca m aja in drugo od sredine junija 
do sredine ju lija, so prizadeli prvoletni- 
ke in vplivali na pridelke v starih  nasa
dih. Hm eljna rastlina je  začela cveteti v 
prvi dekadi julija. Bolezni in škodljivci 
niso predstavljali za proizvajalce nobenih 
težav. Zaradi suše, toče in viharja ocenju
je jo  v Bački na zm anjšanje pridelka za 
30%, v Sloveniji pa s srednje dobro le
tino. Prva ocena pridelka za Jugoslavijo 
znaša 102.000 stotov ä 50 kg.

(Nadaljevanje prihodnjič)

POROČILO JUGOSLOVANSKE DELEGACIJE 1968 
1. Površine in proizvodnja hm elja v letih 1966—1967

Področje Površnia 
v ha

1966
Pridelek 

v stotih  ä 50 kg Površnia 
v ha

1967
Pridelek 

v stotih  ä 50 kg
na ha skupaj na ha skupaj

Slovenija 2344 26,4 61.673 2445 27,0 60.380
Bačka 1480 29,7 44.000 1526 30,8 47.000
Skupaj 3824 27,5 105.673 3971 28,4 107.380


